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با دست پس می زنیم 
با  پا پیش می کشیم!

تحلیلی درباره اخباری که پیرامون ساخت و عدم ساخت »پایتخت 7« 
به گوش می رسد

2

حضرت آیت الله خامنه ای در بیانات 1401/۸/11 
فرمودند که: »من اینجا بگویم این را - یک وقتی 
من ]ایــن را[ گفتم - منطقۀ مــا را میگویند: 
خاورمیانه! خاورمیانه یعنــی چه؟ یعنی اصل 
دنیا و مرکز دنیا اروپا است؛ مثل همان داستان 
ملانصرالدین که گفتند مرکز دنیا کجا اســت؟ 
گفت همین جایی که میخ طویلۀ خر من است؛ 
اینجا مرکز دنیا اســت! هر منطقه ای که از اروپا 
دور است، اسمش منطقۀ خاور دور است؛ چون 
دور از اروپا است؛ هرکدام که نزدیک است؛ مثل 
بعضی کشورهای شمال آفریقا، این خاور نزدیک 
است؛ هرکدام میانۀ این ها است، خاورمیانه است؛ 
یعنی ملاک و اصل و اساس در نام گذاری کشورها 
هم عبارت اســت از اروپا. غربی ها این قدر برای 
خودشان حق قائل بودند! این است که بنده اصرار 
دارم نگویم خاورمیانه، بگویم غرب آسیا. غرب 
آسیا است دیگر؛ چرا میگوییم خاورمیانه؟ این 
روحیۀ مقاومت در مقابل زورگویی و قدرت طلبی 
و سلطه طلبی قدرت های سلطه گر را جمهوری 
اسلامی به وجود آورد. اول کسی که در دنیا گفت 
»نه شــرقی و نه غربی« امام بزرگوار ما بود؛ نه 
شرقی و نه غربی«. رهبر معظم انقلاب همچنین در 
خصوص عملیات 1402/۷/15 مقاومت فلسطین؛ 
طوفان الاقصی، علیه رژیم صهیونیستی در بیانات 
1402/۷/1۸ فرمودند: »رژیم غاصب صهیونیستی 
هم از لحاظ نظامــی هم از لحاظ اطلاعاتی یک 
شکست غیرقابل ترمیم خورده. شکست را همه 
گفتند، من تأکیدم به غیرقابل ترمیم بودن است«.

فرایندهــای تحول نظام ژئوپلیتیکی نشــان 
می دهد که نیروهای اثرگــذار بر معادلۀ قدرت 
در ســال های بعد از جنگ سرد در قالب کنش 
اســت.  شــکل گرفته  هویت بخش  نیروهای 
هویت سیاســی به عنوان نشــانۀ مقاومت در 
برابر قالب های معنایی، مفهومی، ســاختاری و 
ژئوپلیتیکی محسوب می شود. ادبیات سیاسی 
انعکاس دهندۀ نمادهای معنایی  و ژئوپلیتیکی 
در نظام جهانی در حال گذار محسوب می شود. 
ابراهیم متقی؛ اســتاد روابط بین الملل و عضو 
هیئت علمی دانشگاه تهران، بر این نظر است 
که جهان غرب برای از بین بردن ارادۀ معطوف 
به کنش گروه های اســلامی، ارادۀ آنان را هدف 
قرار داده بود. هویت گرایی اسلامی و بومی سازی 
مفاهیم ژئوپلیتیکی به مفهوم آن اســت که 
اسلام گرایی می تواند مرکز جدیدی را در نظام 
چندمرکزی ایجاد نماید. در دوران جنگ سرد، 
کشورهای مسلمان برای ارتقای میزان کارآمدی 
و اثربخشی سیاسی نیازمند همکاری با جهان 
غرب و بهره گیری از ادبیات مفهومی تولیدشده 
در نظام جهانی غرب محور و اروپامدار بوده اند. در 
این دوران، جهان غرب توانست امپراتوری نامرئی 
خود را از طریق تولید اندیشــه های راهبردی 
گسترش دهد. از مصادیق شکست غیرقابل ترمیم 
طوفان الاقصی مرکززدایی بیشتر از جهان غرب 
و اروپامداری فضایی می باشد که به موجب آن 
مجموعه های مختلف فرهنگی ازاین پس آسان تر 
می توانند واژگان سیاســی مختلفی را جدا از 
ادبیات، مفاهیم و رهیافت های تولیدشــده در 
جهان غرب جست وجو نمایند. چنین فرایندی 
می تواند مشروعیت گفتمانی جهان غرب را که 
برای مدت های طولانی مبتنی بر نگرش شرق 
شناسانه و اروپامدار قرار داشته است را با چالش و 

بحران مشروعیت روبه رو سازد.

۱( خاورمیانه مُرد!
نام ها اثرگذار هســتند و کسانی که نام گذاری 
می کنند، دیدگاه خودشان را نسبت به جاها و 

اشخاصی که نام می دهند، افشا می کنند. 

خاورمیانه مُرد!
زنده باد غرب آسیا!

دکتر فرشید فرحناکیان
عضو هیئت مدیرۀ کانون وکلای مرکز

سرمقاله

ادامه در صفحه ۷

اگر نشست عربستان منجر به 
کمک به ملت فلسطین نشود 
دامنه درگیری ها در منطقه افزایش می یابد

آتش سوزی عمدی بود! جزییات تازه در مورد حادثه دلخراش 
8کمپ ترک اعتیاد در لنگرود

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، رئیس 
محترم قوه قضاییه صبح روز پنجشنبه )۱۸آبان( 
طی ســخنانی در نشســت اعضای شــورای 
 عالی قوه قضاییه با رؤســای کل دادگســتری 
و دادســتان های مراکز اســتانها، ۱۵ دستور 
مهم را خطاب به رؤســای کل دادگســتری و 
دادستان های مراکز استان ها صادر کرد؛ فرامینی 
که فوق العاده حائز اهمیت ویژه است وشامل 
اجرای دقیقِ دستورالعمل های ناظر بر اصل ۲۵ 
قانون اساسی و ممنوعیت تجسس از افراد مگر 
به حکم قانون، نظارت مستمر مقامات قضایی بر 
زیرمجموعه خود، نظارت مستمر بر کار افرادی 
نظیر ضابطین، وکلا و کارشناسان که در امور 
دادرسی معاضدت دارند، اعمال نهایت دقت و 
نظارت بر کار ضابطین به منظورعدم تخطی از 
موازین قانونی و شرعی در هنگام جلب متهمان، 
پرهیز از صدور قرار بازداشــت موقت در موارد 
غیرضرور، حُســن خلق با اربــاب رجوع، رفتار 
ســازنده و هدایتگرانه با خانــواده فرد متهم یا 
مجرم، اهتمام به پیگیری اجرای احکام قطعی 
صادر شده، انتظام بخشــی به ارائه تقاضاهای 
عفو، اهتمام نسبت به متقن بودن دلایل صدور 
تخفیف های فوق العــاده در مراحل تجدیدنظر 
و فرجام خواهــی، وهن آور نبــودن و بازدارنده 
بودن احکام جایگزین حبس، مشــورت کردن 
درخصوص پرونده های مهم به ویژه مواردی که 
دارای جنبه های سیاسی و اجتماعی و بین المللی 
هســتند، اطلاع رسانی به مقامات و بخش های 
ذی صلاح پیرامون مراحل رسیدگی به پرونده 
اتباع و افراد دوتابعیتی، حراست از بیت المال و 
انضبــاط در امور و توجه به خانواده. که رعایت 
ایــن ۱۵ فرمان قضایی، اداری به صورت دقیق 
و صریح و شــفاف بسیاری از مشکلات جامعه 
در ارتباط با دســتگاه قضایــی را حل و فصل 
می نماید همچنین برقراری عدالت و شفافیت 
و رضایت عمومی و اداری و قضایی و انتظامی را 
در پی خواهد داشت چراکه قضات از اختیارات 
فوق العاده برخوردار هستند و در راستای احقاق 
حق و اجرای عدالــت و قانون دارای مصونیت 
قضایی هســتند. رئیس عدلیه با اشاره به اصل 
۲۵ قانون اساسی ناظر بر »ممنوعیت بازرسی 
و نرساندن نامه ها، ضبط و فاش کردن مکالمات 
تلفنی، افشای مخابرات تلگرافی و تلکس، عدم 
مخابره و نرســاندن آن ها، استراق سمع و هر 
گونه تجسس مگر به حکم قانون« اظهار کرد: 
 رعایت اصل ۲۵ قانون اساســی، امری بســیار 

با اهمیت است؛

قوه قضاییه و ۱5 فرمان قضایی، 
اداری قاضی القضات به قضات 

دکتر انور خیرآبادی 
وکیل دادگستری و مدرس دانشگاه

یادداشت-3

حدودا سال گذشته بود که روزنامه آفتاب یزد در گزارشی 
با مضمونی محیط زیســتی که بسیار هم به جا بود به 
این موضوع پرداخت که در استان مازندران، شهرستان 
نوشــهر، منطقه ی حفاظت شــده ی البرز مرکزی، در 
مجاورت رودخانه ی اصلی شهر )ماشلک(، چند روستا 
)علی آباد، موسی آباد، آبندانک( و جنگل های انبوه، جنب 
کارخانه ی نوشابه سازی و بدون فاصله ی هوایی با شهر، 
یک کارخانه ی تولید آسفالت و قیر احداث شده است. 
بنابر حساسیت موجود نسبت به مسائل زیست محیطی و 
همچنین تسریع در بررسی تخلفات احتمالی، تقاضا شده 
بود دراین خصوص دستورات لازم از سوی نهادهای ناظر 

صادر و مانع این فعالیت شود.
بعد از درج آن گزارش اداره کل حفاظت محیط زیست 
مازندران جوابیه ای صادر کرد بدین شــرح که: »در پی 
درج گزارشی در روزنامه آفتاب یزد روز شنبه ۱۱ تیرماه 
۱۴۰۱ تحت عنوان » به مردم این منطقه رحم کنید«، 
توضیحات ذیل جهت تشحیذ ذهن خوانندگان و تنویر 
افکار عمومی جهت استحضار به حضور ارسال می گردد:

در سال ۱۳۹۱ جهت اجرای طرح احداث واحد کارخانه 
آسفالت در مجاورت کارخانه آسفالت اداره راه شهرستان 
نوشهر )منطقه علی آباد مسیر واقع در جنوب کمربندی 
این شهر(، از این اداره کل استعلام بعمل آمد که به دلیل 
استقرار واحد مذکور در عرصه جنگلی و جلگه ای منطقه 

حفاظت شده با اجرای این طرح مخالفت شد.
لیکن پس از آن با توجه به پیگیری های متعدد متقاضی 
و بی نتیجه ماندن اســتعلام های مکرر از دستگاههای 
مرتبط، بنا شد با دستور رئیس وقت سازمان حفاظت 
محیط زیســت موضوع در کارگروه ماده ۸ اســتقرار 
واحدهای صنعتی اســتان مطرح گردد که در آنجا نیز 
به دلیل محدودیت های موجود، موضوع مورد تایید قرار 
نگرفته و مقرر شد جهت بررسی های بیشتر و تبادل نظر 
با نمایندگان دستگاههای مرتبط پرونده به کمیسیون 
ملی در سازمان حفاظت محیط زیست کشور ارجاع شود.

که در نهایت پس از مخالفت سازمان متبوع با موضوع 
اجرای طرح در کمیســیون مربوطه در سال ۱۳۹۳ و 
پیگیری های مجدد مقامات استانی وقت و بازدید میدانی 

معاون محیط زیســت طبیعی وقت ســازمان محیط 
زیســت، موضوع مجدداً در کمیســیون ماده ۸ استان 
مطرح و با اجرای آن با مدت محدود )به مدت ۲ سال(

موافقت شد.
لذا پس از اتمام مهلت تعیین شده اخطاریه های متعددی 
از سوی اداره حفاظت محیط زیست شهرستان نوشهر 
در چندین مرحله مبتنی بر جابجایی واحد مذکور برای 
مدیریت مجموعه صادر شد، که در حال پیگیری بوده و 

تاکنون به نتیجه نرسیده است.
درخصوص واحد تولید قیر نیز قابل ذکر است، تاکنون 
موافقت نامه ای از سوی اداره کل حفاظت محیط زیست 
اســتان مازندران صادر نشــده و اداره کل با اجرای آن 

مخالفت نموده است.
اکنون بیش از یک ســال از درج آن گزارش و انتشــار 
جوابیه مذکور گذشــته است. نکته جالب توجه و قابل 
تامل آن است که هیچ تغییری کماکان در شرایط ایجاد 
نشده اســت. اکنون باید خطاب به این سازمان گفت 
اینکه سازمان مذکور دغدغه حفاظت از محیط زیست 
دارد جای تقدیر و تشکر دارد اما بایستی پرسید وقتی 
چنین سازمانی که از بیت المال بودجه می گیرد توان 
مقابله با چنین تخلفات و تهدیدهایی را ندارد پس تکلیف 
چیست؟! سوال واضح تر این است که اگر سازمان محیط 
زیست چنین توانی را ندارد مطالبات محیط زیستی و بر 
زمین مانده مردم چگونه و چطور محقق می شود؟! اگر 
به جز سازمان محیط زیست سایر دستگاه های نظارتی 
نیز وظیفه ای در این موضوع دارند پس چرا در سکوت و 

انفعال کامل بسر می برند؟
نکته دیگری که قابل ذکر است آن می باشد که برخی 
مسائل مســتقیما با جان مردم در ارتباط است. اینکه 
کارخانــه ای در دل طبیعــت بر ضد طبیعت و محیط 
زیست عمل می کند و جان مردم آن منطقه را در معرض 

خطر قرار داده است از مصادیق حق الناس است.
کافیست مقامات و مســئولان مختلف به آن منطقه 
رجوع کرده و سری به مراکز درمانی بزنند. آیا ارتباطی 
میان رشد سرطان در این منطقه و این کارخانه وجود 
ندارد؟ اگر ادعای بنده توهمی بیش نیســت که خیلی 
صریح در این مورد اطلاع رســانی شــود ولی وقتی در 
جوابیه مذکور اذعان شده فعالیت کارخانه مذکور مضر 
و غیرقانونی است دیگر این انفعال برای چیست؟! آقایان 
 مسئول! مردم این منطقه سرطان تنفس می کنند کمی 

به فکر باشید!

این نحوه مدیریت نیست؛ 
مردم سرطان تنفس می کنند

فرامرز حق پرست
کارشناس محیط زیست

یادداشت-4

ادامه در صفحه 3

رئیسی در دیدار اردوغان:

مجلس
خوش خیم ها؟!

قیمت در سراسر کشور  ۸000 تومان

نماینده مردم تهران:

عضو کمیسیون برنامه و بودجه:

نایب رئیس کمیسیون کشاورزی:

عضو کمیسیون عمران:

عضو کمیسیون امنیت ملی:

اظهارات 
وزیر سابق امور خارجه 

از موضع ضعف است

انتظار ۴ میلیاردنفر پای گیرنده ها 
برای صحبت های سیدحسن نصرالله،

یعنی اقتدار جبهه مقاومت

اقتصاد کشاورزی 
باید صنعتی 
و تجاری شود

مردم ایران همواره جلوتر از حکام 
برای حمایت از مستضعفان جهان 

گام برداشته اند

طالبان 
مساله حق آبه هیرمند را

حل کند
2

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

دکتر نعمت احمــدی را اغلب به عنوان وکیل، 
استاد دانشگاه، اهل قلم یا کارآفرین میشناسند.

چهــره ای کویری با لهجــه ای کرمانی، قامتی 
متوسط اما استوار که در مقابل هیچ تلخی آشفته 

نمی شد.
خندان بود و می خنداند.

اما من او را به عنوان همبازی کودکی، همکلاسی 
دبستان روســتا، هم مدرســه ای دبیرستان و 
هم اتاقــی دوران نوجوانی و جوانــی و رفیق و 

مشاوری در میانسالی میشناسم.
شناختی که به عمق لایه های زیرین شخصیت 
وی نفوذ دارد و عجبا که در بیش از شــش دهه 
همداســتانی، هیچ خوی بد یــا نکته منفی از 

شخصیت وی بیاد نمی آورم.
او حافظه ای مثال زدنی و هوشی سرشار داشت 
و همه چیز را به سهولت می فهمید و به درستی 
تحلیل میکرد. اطلاعات عمومی فوق العاده ای 
داشت؛ اطلاعات ادبی، تاریخی، ورزشی، هنری، 
حقوقی و کشاورزی که موجود خارق العاده ای از 

او ساخته بود.
با اشارتی گویی تمام ماجراها را میداند.

دنیا و تاریخ را مانند عقاب از فراز آســمانها نگاه 
می کرد و هیچ چیــز از نگاه تیزبینش مغفول 

نمی ماند.
وقتی شروع به نوشــتن میکرد انگار روایتی را 
از حفظ رونویســی می کند و نیازی به مکث و 

اندیشیدن نداشت.
قدرت تصویرسازی بی نظیری داشت.

دکتر نعمت احمدی
»خودساخته نسلی سوخته«

حسین عسکری راد
وکیل دادگستری

یادداشت-1

آفتاب یزد ـ رضا بردستانی: ساعاتی پس از آن 
که اعلام شــد نتیجه بررسی صلاحیت نمایندگان 
از ســوی هیئت هــای اجرایی بــه داوطلبان ابلاغ 
شده اســت، تنی چند از نمایندگان فعلی مجلس 
)مجلس یازدهم( در رسانه ها و شبکه های اجتماعی 
خبر از ردصلاحیت خود دادند. تا لحظه تنظیم این 

یادداشت، این اسامی اعلام شده است:
ـ علیرضا نوری قزلجه، نماینده بستان آباد

ـ جلیل رحیمی جهان آبادی، نماینده تربت جام و 
رئیس فراکسیون مستقلین

ـ جــلال محمــود زاده، نماینده مهابــاد و رئیس 
فراکسیون اهل تسنن در مجلس

ـ رجب رحمانی، نماینده تاکستان
ـ احمــد علیرضابیگــی، نماینده تبریز و افشــاگر 

ماجرای فیدلیتی ها
ـ مسعود پزشکیان نماینده تبریز

ـ علیرضا منادی ســفید، نماینــده تبریز که اخیرا 
فیلمی پرحاشــیه از او در شــبکه های اجتماعی و 
رسانه ها منتشر شد و سر و صدای بسیاری به پا کرد.

< مجلس خوش خیم ها
محمدرضــا باهنر که چندیــن و چند مصاحبه ی 
انتخاباتی انجام داده، معتقد بود باید با »اصلاح طلبان 
خوش خیم« بــرای حضــور در انتخابات مجلس 
دوازدهم چانه زنی کرد و به شورای نگهبان توصیه 
 کرده بــود ملایم تر در بحث بررســی صلاحیت ها 

رفتار کند... 

در نخستین حالت اکثر بخش های محتوا توسط 
انسان تولید می شــود و هوش مصنوعی تنها 
برای سرعت بخشیدن به کار و انجام تنظیمات 
لازم به انســان کمک می کند؛ بنابراین نقش 
محدودی دارد؛ اما زمانی که به عنوان تهیه کننده 
استفاده شود، اکثر بخش های محتوا به دست 
خود هوش مصنوعی ایجاد می شــود و انسان 
بدون اینکه دخالت زیادی در کار داشته باشد، 
تنها در پشت صحنه فرایند را مدیریت و نتایج 

به دست آمده را بازنگری و تصحیح می کند.
در کل هــوش مصنوعی مولد توجه بســیاری 
از افراد را جلب کــرده و درحال متحول کردن 
زندگی ماست. برخی از افراد مشتاق هستند از 
تمام توانایی های بالقوه این فناوری که می توانند 
مفید واقع شوند، استفاده کنند و برخی دیگر در 
مورد سوءاســتفاده از آن برای اهداف خطرناک 

نگران هستند.
اولین موضوعی که ذهن من را به چالش هوش 
مصنوعی دعوت می کند و انگیزه بیشتری برای 
من تحلیل کننــده و عارضه یاب پیش می آورد 
دســتاورد تحلیلــی رفتــار مصرف کننــده و 
پیش بینی کننده آن بر مخاطب مصرف می باشد.

با استفاده از داده های مصرف کننده می توان برای 
شناســایی فرصت های جدید و بازارهای هدف 
استفاده کرد. تجزیه و تحلیل پیش بینی کننده 
همچنین می تواند روندهــای مصرف کننده را 
آشــکار کند و رفتارهای مصرف کننده در حال 

ظهور را پیش بینی کند.

هوش مصنوعی 
دستاوردی بدون ترمز 

مجتبی پیرزاد

یادداشت-2

ادامه در صفحه 2ادامه در صفحه  ۸

ادامه در صفحه 3

مجلس »خوش خیم« ها؟!
خبرها حکایت از رد صلاحیت اولیه نمایندگان منتقد مجلس یازدهم دارد

چرا زورشان فقط به رسانه ها می رسد نه اشخاص حقوقی!

قانون فصل الخطاب است 
یا قدرت؟

صفحه 4

خبرها حکایت از رد صلاحیت اولیه 
نمایندگان منتقد مجلس یازدهم دارد

صفحه 1

محمود عباس اعلام آمادگی کرد

3

حماس اگر می خواست غزه را به تشکیلات محمود عباس تحویل 
دهد که به اســرائیل حمله نمی کرد از این رو باید گفت تکلیف 
حماس و مردم غزه با پیشــنهاد محمود عباس روشــن است 

امیدواریم تکلیف محمود عباس با خودش نیز روشن شود!

 یاد حرف های »چامسکی« افتادیم!
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1011- هم��ه می دانن��د کارشناس��ان ه��م 
معتقدند که حذف ارز ترجیحی باعث افزایش 
گرانی اقلام شد. برخی از کارها اصلا مدیریت 

مناسب و برنامه ریزی درستی نداشته! 
1201- احتمالا آمریکا و اس��رائیل دوس��ت 
دارن��د پای ایران را به جنگ باز کنند اما این 

تیر اینها هم به سنگ خواهد خورد. 
1120- وزیر امور خارجه امارات در اظهاراتی 
عجی��ب و قابل تأمل گفته اس��ت. باید کاری 
ب��رای کاهش دمای منطق��ه بکنیم چون به 
نقطه جوش نزدیک می شود. واقعا با توجه به 

جنگ غزه منطقه بسیار ملتهب است. 
1045- طرح انتقال سهام عدالت متوفیان به 
وراث و فرزندان ایده بسیار خوبی است اما آیا 
سهام متوفیان به تمام وراث تعلق می گیرد؟ 

شرایط خاصی ندارد؟ 
1102- تکلی��ف کامیون داران را مش��خص 
کنند گرانی لاس��تیک و ل��وازم یدکی و عدم 
کیفیت مناس��ب لوازم حتی کمبود سهمیه 
سوخت این قشر را دچار مشکل کرده. فکری 

برای این قشر زحمتکش بکنند. 
1115- کمبود و گرانی شیرخشک که از اقلام 
و ضروریات خانوارهای دارای نوزاد هس��تند 
قابل توجیه نیست. چرا ضعف مدیریتی باید 

باشد که مردم دچار مشکل بشوند؟ 
1121- ب��ا توجه به اخت��لاف برخی آقایان 
اصولگ��را و جبهه پایداری ها معلوم می ش��ود 

اینها خودشان هم با هم سر سازش ندارند! 
1132- با توجه به اینکه حوثی های یمن هم 
وارد جنگ با اس��رائیل غاصب شدند احتمالا 
درگیری ها ش��دت می گیرد و پروس��ه جنگ 

طولانی تر می شود. 
1142- چرا ش��هرداری تهران تاریخ ولادت 
مرحوم قیصر امین پور را در زیر مجس��مه اش 
به اشتباه زده؟ آن مرحوم متولد سال 1338 
بوده. چرا این روزها اش��تباهات اینگونه زیاد 
اس��ت؟ وی سال 1387 در جلسه چهره های 

ماندگار نبوده. چون فوت کرده بود. 
1201- ح��الا حتی مدیران اس��تانی هم به 
کمبود معل��م در مدارس اعت��راف می کنند. 
واقع��ا امس��ال درگیر چه مش��کل عجیب و 
غریبی شده ایم. این وضعیت بی سابقه است. 

1221- ب��ا توجه به اینک��ه حوثی های یمن 
هم رس��ما وارد جنگ با اسرائیل شدند حتما 
بس��یاری از معادلات جنگ تغییر می کند اما 

قطعا شرایط پیچیده تری رخ می دهد. 
1245- آق��ای روحانی رئیس جمهور س��ابق 
گفتند حداقل 5 هدیه بزرگ برای دولت بعد 
به یادگار گذاش��تیم. ذخی��ره ارزی – برجام 
آماده احیاء- کالاهای اساسی خریداری شده- 
طرح های ملی و استانی آماده افتتاح و خرید 

میلیون ها دوز واکسن خریداری شده! 
1301- وقتی معیش��ت مردم تأمین نیست 
درگیر مش��کلات روزمره هس��تند. از برخی 
س��وءمدیریت ها گلای��ه دارند از بس��یاری از 
نماینده ه��ای مجل��س گلایه دارن��د چگونه 
می توان آنها را امی��دوار کرد که در انتخابات 

حضور پررنگ داشته باشند؟ 
1321- برخی کش��ورهای غربی می خواهند 
حملات به پایگاه های آمریکا را به ایران ربط 
بدهند در حالی که اص��لا این ادعاها صحت 

ندارد. ادعاهای واهی است. 
1331- اگر وظیفه مس��ئولان کسب رضایت 
جامع��ه و همه افراد آن جامعه نباش��د پس 
چه وظیفه ای دارند؟ چرا مسئولان در کسب 

رضایت مردم موفق عمل نکردند؟ 
ی��ا  تائی��د  در  س��خت گیری ها   -1345 
رد صلاحیت ه��ا به انتخاب��ات لطمه می زند. 
گزینه ه��ای انتخاب م��ردم را پایین می آورد 
همین باعث کاهش مش��ارکت در انتخابات 

می شود. 
1401- خط��وط ب��ی آر تی خط خ��اوران – 
آزادی شب ها اتوبوس هایش خیلی دیر به دیر 
می آیند گاهی نیم ساعت هم طول می کشد تا 
اتوبوس بیاید. در برخی اتوبوس ها هم قسمت 
بانوان و آقایان قاطی می ش��ود که امیدواریم 
نس��بت به این موضوع توجه ش��ود تا بانوان 

راحت تر باشند. 
1420- چ��را س��اعت مترو مث��ل زمان قبل 
کرونا نمی ش��ود؟ قبلا تا س��اعت 11 ش��ب 
هم کار می کرد در زمان کرونا س��اعت آن را 
کاهش دادند. بهتر اس��ت ساعت آن به قبل 

کرونا برگردد. 
1421- این درس��ت نیس��ت برخی مربیان 
فوتبالی به هم بی احترامی کنند. اینها الگوی 
جوان��ان هس��تند. ورزش��کاران باید حرمت 

یکدیگر را رعایت کنند. 
1610- واقعا رأی ای اف سی در مورد باشگاه 
س��پاهان و اع��لام بازنده ک��ردن این تیم در 
مقابل الاتحاد یک جف��ای بزرگ به این تیم 
و ه��واداران آن بود. انصاف��ا یک اتفاق خیلی 

تلخ بود. 
2012- وزیر آموزش و پرورش گفتند کمبود 
معلم ریش��ه تاریخی دارد. واقعا عجب حرفی 
زدند. خدای��ا اینها چگونه کمبودها را توجیه 

می کنند. 
2210- آلمان در بیانیه ای یکجانبه و خصمانه 
اع��لام کرده تمام فعالیت های حماس در این 
کش��ور را ممنوع می کند. برخی کش��ورهای 

غربی هم چنین موضعی گرفتند. 
2011- متأس��فانه ب��ه نظر می رس��د میزان 
س��رقت ها در حال افزایش اس��ت. س��ارقان 
حرفه ای تر و خشن تر از قبل شده اند. از هیچ 
چیزی هم واهم��ه ندارند. این هم یک خطر 

اقتصادی برای مردم است. 

روی خط آفتاب 
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< اظهارات وزیر سابق امور خارجه از موضع ضعف است
 نماین��ده تهران در مجلس واکنش های رژیم صهیونیس��تی بعد از عملیات موفقیت آمیز 
طوفان الاقصی را حکایت از انفعال و برهم ریختگی دانس��ت و گفت: یکی از دستاوردهای 
بی سابقه و بی نظیر این عملیات، طوفانی است که در افکار عمومی جهانیان به پا کرده است. 
طوفانی که نه فقط مظلوم نمایی رژیم صهیونیستی را بر باد داده بلکه پرده تزویر از چهره 
پلید و مشمئزکننده این رژیم کودک کش را نیز فرو انداخته است. علی خضریان با اشاره به 
اظهارات وزیر سابق امور خارجه گفت: این اظهارات از موضع ضعف، اقدام به جنگ هراسی 
کرده اس��ت. آقای ظریف اولین باری نیس��ت که از موضع تزلزل و خودتحقیری اقدام به 
ضعیف نمایی و جنگ هراسی می کند، ایشان در زمان مسئولیت در مهرماه سال 13۹2 در 
جمع دانشجویان دانشگاه تهران نیز گفته بود آمریکا می تواند ظرف پنج دقیقه توان دفاعی 
ما را نابود کند و با این اظهارات در جایگاه یک مسئول سایه تهدیدهای بعدی را بر سر کشور 
کشاند و عملاً با این علنی کردن دیدگاه خود، موجب شد تا مذاکرات هسته ای نیز از همان 
آغازش که دو سال بعد به توافق رسید، مغلوبه شود. در حالی که همان روزها نیز نظام مظلوم 
جمهوری اسلامی که چنین فردی مسئول مستقیم دیپلماسی آن بود با از خودگذشتگی 
فرزندان رشید خود و درایت فرماندهانی همچون سردار شهید حاج قاسم سلیمانی در دفع 
شر جنگ نیابتی آمریکا و اسرائیل در عراق و سوریه موفق ظاهر شد. در حالی که اگر قرار 
بود کشور با دست فرمان غربگرایان اداره می شد، شعله های جنگ، به همدان و کرمانشاه و 

تهران و اصفهان و شیراز امتداد می یافت./ایسنا

< انتظار ۴ میلیاردنفر پای گیرنده ها برای صحبت های سیدحسن نصرالله، 
یعنی اقتدار جبهه مقاومت 

یک عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی گفت: امروز آمریکایی ها با همه 
توان در مسیر حمایت از اسرائیل گام بر می دارند اما همه ملت ها دیدند که حقوق بشر غربی 
جز دروغ چیزی نبوده است و همه مردم حتی در آمریکا و انگلیس برای حمایت از مردم 
مظلوم فلسطین به میدان آمده اند. بهروز محبی نجم آبادی ضمن محکومیت جنایات رژیم 
صهیونیستی علیه مردم مظلوم غزه، بیان کرد: ایالات متحده آمریکا کاملا به طور مستقیم 
شریک جرم جنایات رژیم صهیونیستی است. آنچه که امروز در غزه در حال اتفاق افتادن 
است، همه ادعاهای تاریخی دنیای غرب نظیر لیبرال دموکراسی و حقوق بشر را زیر سوال 
برده و نشان داد که یک دروغ بزرگ بوده است. ایالات متحده آمریکا در مسیر حراست از 
منافع خود، دوستی و دشمنی اش موقتی است. وی در ادامه با بیان اینکه امروز آمریکایی ها 
با همه توان در مسیر حمایت از اسرائیل گام بر می دارند، اظهار کرد: رئیس جمهور آمریکا 
صراحتا اعلام کرد که اگر اس��رائیل هم نبود باید اس��رائیلی می ساختیم. کسی که منافع 
غربی ها را در خاورمیانه تامین می کند، رژیم صهیونیس��تی است. رفتارهای ایالات متحده 
آمریکا مسبوق به سابقه است. کشوری که فقط در چند ثانیه 250 هزار انسان اعم از زن و 
کودک را در هیروشیما و ناکازاکی نابود می کند، امروز غزه فقط قسمت کوچکی از جنایات 
گذشته اش است. محبی نجم آبادی تاکید کرد: امروز کار به جایی رسیده که حزب الله لبنان 
تعیین تکلیف می کند چه گزینه ای روی میز باشد. یک زمانی همه منتظر تصمیم ایالات 
متحده آمریکا بودند اما امروز 4 میلیارد انسان پای گیرنده ها می نشینند تا ببینند سید حسن 

نصرالله چه می گوید. این اقتدار جبهه مقاومت است. جبهه مقاوت تحت ولایت مقام معظم 
رهبری از چنان آمادگی برخوردار شد که ایالات متحده آمریکا امروز می داند مبارزه با این 

جبهه هزینه سنگینی برای او به دنبال دارد./ایسنا

<  اقتصاد کشاورزی باید صنعتی و تجاری شود
 نایب رئیس کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس شورای اسلامی گفت: باید 
به سمتی حرکت کنیم تا اقتصاد کشاورزی ما که امروز معیشت  محور است، به کشاورزی 
صنعتی و تجاری تبدیل ش��ود. علیرضا عباسی اظهار کرد: امنیت غذایی جزو موارد اصلی 
کشور است که باید به جد به این موضوع توجه داشته باشیم، همچنین باید به فراهم کردن 
غذا، سلامت و پایداری توجه داشت. وی افزود: گاهی در برخی سطوح کوتاهی می شود که 
آینده کشور ما را با خطر مواجه می کند. باید در امنیت غذایی به این موضوع توجه داشته 
باشیم که محدودیت هایی در حوزه منابع آبی، خاکی و نیروی انسانی در کشور وجود دارد. 
عباسی با بیان اینکه امروز سن کشاورزان ما بالای 55 سال است، عنوان کرد: در دانشگاه 
نیروی انس��انی تربیت می کنیم اما در عرصه کشاورزی فعالیت زیادی ندارند. باید بستری 
فراهم کنیم تا عرصه برای نیروی انسانی که در دانشگاه ها و مراکز آموزشی تربیت کردیم، 
فراهم شود. در این صورت می توانید دانش را به مزرعه منتقل کنیم و بهره وری را افزایش 
دهیم.نایب رئیس کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس شورای اسلامی بیان 
کرد: ما در برنامه هفتم تلاش کردیم تکالیفی را برای وزارت جهاد کشاورزی تعریف کنیم تا 
خلأ عملکردی برطرف شود و بهره وری در حوزه کشاورزی افرایش پیدا کند. وی خاطرنشان 
کرد: باید به س��متی حرکت کنیم تا اقتصاد کشاورزی ما که امروز معیشت  محور است، به 
کشاورزی صنعتی و تجاری تبدیل شود. برای این کار راه اول افزایش بهره وری و پر کردن 
خلاء عملکرد و دوم ارزش افزوده ای اس��ت که باید از محصول کشاورزی به دست بیاوریم. 
عباس��ی گفت: روستاهای ما در حال خالی ش��دن بوده و به خوابگاه تبدیل می شود؛ زیرا 
اقتصاد پایداری برای بخش روس��تایی و کشاورزی فراهم نکردیم. در مجلس قانون جهش 
تولید دانش بنیان را مصوب کردیم که یکی از قوانین مترقی کش��ور است و می تواند یکی 
از ضعف های ما در حوزه کش��اورزی را پوش��ش دهد. بخش کشاورزی ما در مجموعه های 

دانش بنیان عقب است که هدف گذاری شده تا به این حوزه پرداخته شود./ایسنا
< مردم ایران همواره جلوتر از حکام برای حمایت از مستضعفان جهان گام برداشته اند

 یک عضو کمیس��یون عمران مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: شعار انقلاب ما حمایت 
از مس��تضعفان در سراس��ر جهان بوده و مردم ایران همواره در این مسیر حتی از حکام و 
مسئولان نیز جلوتر گام برداشته اند. اسماعیل حسین زهی با تاکید بر اینکه مردم ایران در 
حمایت از مظلومان جهان مخالفتی با سیاست های حاکمیت ندارند، بیان کرد: با پیروزی 
انقلاب اس��لامی از ابتدا ش��عار ما حمایت از مستضعفان در سراسر جهان بود. مردم ما نیز 
همواره جلوتر از مقامات مسئول گام برداشته و برای کمک رسانی به مستضعفان در سراسر 
جهان به ویژه مردم مظلوم فلسطین همواره در صحنه بودند. وی در ادامه اظهار کرد: هیچ 
اختلاف نظری بین مردم و حکام برای حمایت از مظلومان و مستضعفان جهان وجود ندارد. 
همواره مردم با مس��ئولان هماهنگ بوده و ش��عار انقلاب ما حمایت از مستضعفان است. 
نماینده مردم خاش در مجلس ش��ورای اسلامی تصریح کرد: انقلاب ما انقلاب حمایت از 

مس��تضعفان در سراس��ر جهان بوده و مردم همواره در این مس��یر جلوتر از مسئولان گام 
برداشته اند./ایسنا

< طالبان مساله حق آبه هیرمند را حل کند
 یک عضو کمیس��یون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد 
که باید هرگونه توافق با افغانس��تانی در کنار حل مس��اله حق آبه هیرمند باشد افغانستان 
کشور همسایه ما و فارسی زبان است که انتظار می رود حق آبه قانونی مردم ایران را بدهد. 
فداحسین مالکی با اشاره به سفر هیات عالی رتبه افغانستان به ایران اظهار کرد: انتظار ما 
این است که در تمامی مذاکرات موضوع حق آبه اولویت اول باشد چون طرف افغانستانی باید 
بپذیرد که حق آبه مردم ایران را بدهد و آب جاری شود طبیعتا رخ دادن این کار مسیر را 
برای بقیه توافقات کشور همراه می کند. نماینده زاهدان در مجلس شورای اسلامی با بیان 
این که افغانستان کشور همسایه و فارسی زبان است، اضافه کرد: بعد از روی کار آمدن طالبان 
اقداماتی که برای پرداخت حق آبه هیرمند ش��د به مذاق ایرانیان سازگار نیامد؛ باید روش 
همان دولت های گذشته انجام شود؛ نمونه بارز آن مربوط به دولت کرزای است که می گفت 
اگر یک قطره آب داشته باشیم نصف آن را برای برادران ایرانی و نصف دیگرش مربوط به 
ما است. اکنون هم باید این رویه وجود داشته باشد. مالکی در پایان بیان کرد: انتظار می رود 
هرگونه توافق اقتصادی و یا موارد دیگر منجر به تامین حق آبه هیرمند شود؛ چون راه را برای 

سایر توافقات باز می کند./ایسنا

< پیشنهاد دادیم میلگرد و سیمان از بورس خارج شود
رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: مصالح ساختمانی در کشور مخصوصا 
فولاد و سیمان بسیار بالا رفته است و ما پیشنهاد دادیم این 2 واحد از بورس خارج شوند چرا 
که خود بورس باعث بالا رفتن قیمت ها شده است. محمدرضا رضایی کوچی درباره این که 
گفته می شود قرار است وام مسکن افزایش پیدا کند اما از سوی دیگر هم اقساط بازپرداختی 
بالا خواهد رفت و همین امر ممکن است بر بازار مسکن تاثیر بگذارد، گفت: قیمت تمام شده 
مس��کن در حال حاضر بالا است. امروز حداقل بین متری 12 تا 15 میلیون تومان هزینه 
یک متر س��اختمان است و اگر یک واحد 100 متری دوخوابه حداقلی برای خانواده  ها در 
نظر بگیریم، چیزی حدود یک و نیم میلیارد تومان بدون پول زمین هزینه ساخت می شود، 
حال چقدر قرار اس��ت وام داده شود؟ به طور مثال خریدار 500 تا 550 میلیون تومان وام 
می گیرد و مابقی پول هم آورده شخصی خودش می شود، این حدود 550 میلیون تومان با 
بهره 23 درصد بالای 10 میلیون بازپرداخت خواهد داشت که این مدل خوبی نیست و ما را 
به نتیجه نمی رساند.رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی با بیان این که بحثی که 
داریم این است که بتوانیم قیمت تمام شده مسکن را پایین بیاوریم، عنوان کرد: گفته شد 
در این مسئله زمین رایگان باشد، اما قسمت دیگر به مصالح ساختمانی بازمی گردد؛ قیمت 
مصالح س��اختمانی در کشور مخصوصا فولاد و سیمان بسیار بالا رفته است و ما پیشنهاد 
دادیم این 2 واحد از بورس خارج شوند؛ چراکه خود بورس باعث بالا رفتن قیمت ها شده 
است. من یادم است با شروع همین مجلس یازدهم میلگرد کیلویی 12 تومان بود امروز به 
بالای 25 تومان رسیده است و این نشان دهنده این است که در حوزه مصالح ساختمانی ما 
باید قیمت ها را کنترل کنیم. وی افزود: پیشنهادمان این است این 2 واحد را از بورس خارج 
کنیم و به صورت انبوه دستگاه های اجرایی و انبوه سازان بیایند این مصالح را خریداری کنند 
یا این دولت بیاید با بخش خصوص مشارکت کند، یعنی آورده خودش را بیاورد. مثلا دولت 
زمین دارد آن را بگذارد و نظارت داشته باشد بخش خصوصی هم بیاید سرمایه گذاری کند. 

از این مدل ها باید افراد را صاحب خانه کنیم./ایلنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

رئیس جمهور گفت: اگر نشست اضطراری سازمان همکاری های اسلامی در عربستان 
منجر به کمک به ملت فلس��طین و نجات آنها نش��ود، دامن��ه درگیری ها در منطقه 

افزایش می یابد.
در حاشیه شانزدهمین اجلاس سازمان همکاری اقتصادی »اکو« رجب طیب اردوغان 

رئیس جمهور ترکیه با سید ابراهیم رئیسی دیدار و گفتگو کرد.
رئی��س جمه��ور در این دیدار مس��ئله فلس��طین و جنایات هولن��اک رژیم غاصب 
صهیونیس��تی در غزه را مهمترین دغدغه جهان اس��لام و بلکه جامعه بشری دانست 
و با تأکید بر ضرورت فش��ار همه جانبه جهان اس��لام بر رژیم جنایتکار صهیونیستی، 
قطع روابط سیاس��ی و اقتصادی کش��ورهای اسلامی با رژیم صهیونسیتی را به عنوان 
اقدامی مؤثر و بازدارنده در توقف جنایات صهیونیست ها علیه مردم مظلوم فلسطین 

خواستار شد.
رئیسی قتل عام فلسطینیان بی دفاع و سکوت مرگبار سازمان ها و نهادهای بین المللی 
و مدعیان حقوق بش��ر را مایه تأس��ف دانس��ت و تأکید کرد: اکنون همه کشورهای 
اسلامی از جمله ایران، ترکیه و مصر در معرض امتحانی الهی قرار دارند تا با اقدامات 

به موقع خود با این جنایت بی سابقه مقابله کنند.
رئی��س جمهور همچنین با ضروری دانس��تن اقدام هماهنگ جهان اس��لام در دفاع 
از فلس��طینیان تأکید کرد: ارزیابی بنده این اس��ت که اگر نشست اضطراری سازمان 

همکاری های اسلامی در عربستان منجر به کمک به ملت فلسطین و نجات آنها نشود، 
دامنه درگیری ها در منطقه افزایش می یابد، چرا که ملت های منطقه متوجه می شوند 

که دولت های اسلامی در کمک به مردم فلسطین و غزه ناتوان هستند.
رئیسی ضمن گلایه شدید از روند قطره چکانی کمک های بشردوستانه به مردم غزه، 
به نقش مؤثر گذرگاه رفح و کشور مصر در کمک رسانی اشاره و از توقف محموله های 
کمک های بشردوستانه و مردمی ایران و چندین کشور مسلمان دیگر در این گذرگاه 

گلایه کرد.
در این دیدار رجب طیب اردوغان نیز با ابراز تأس��ف از فجایع انس��انی در غزه، تعهد 
داد که در کمک به مردم فلسطین و فشار بر رژیم صهیونیستی با جمهوری اسلامی 

ایران همراهی کند.
همچنین با ابتکار رئیس��ی و پذیرش رؤسای جمهور ترکیه و ازبکستان، مقرر شد که 

بیانیه ای در حمایت از مردم مظلوم فلسطین در پایان اجلاس اکو منتشر شود.
به گزارش تسنیم؛ رئیس جمهور در این دیدار همچنین روابط دوجانبه ایران و ترکیه 
را رو به گسترش توصیف کرد و بر فراهم بودن زمینه توسعه بیشتر روابط به ویژه در 

بخش تجاری، انرژی و اقتصادی و ارتقای آن به سطوح بالاتر تأکید کرد.

 رئیسی در دیدار اردوغان:

 اگر نشست عربستان منجر به کمک به ملت فلسطین نشود
دامنه درگیری ها در منطقه افزایش می یابد

هوش مصنوعی دستاوردی بدون ترمز

ادامه از صفحه اول:
در کل و بصورت اجمالی تجزیه و تحلیل پیشگویانه تعدادی از مزایای را برای پروفایل 
مصرف کننده ارائه می دهد. با اس��تفاده از داده های مش��تری، کسب وکارها می توانند 
تجربیات شخصی سازی شده تری ایجاد کنند، پایگاه مشتریان خود را بهتر تقسیم بندی 
کنند و فرصت های جدید را شناسایی کنند. تجزیه و تحلیل پیش بینی کننده می تواند 
به کس��ب و کارها کمک کند تا مش��تریان خود را بهتر درک کنند و نیازهای آن ها را 

پیش بینی کنند و منجر به افزایش رضایت و وفاداری مشتری شود.
بازاریابی نس��ل پنجم در ژانویه 2021 توس��ط فیلپ کاتلر پدر علم بازاریابی با کتابی 
تحت همین عنوان معرفی شد. در یک تعریف ساده این بازاریابی به معنای بکار بستن 
فناوری های مقلد انس��ان برای تولید، انتقال، ارائه و ارتقاء کیفیت مس��یر پیش روی 
مش��تریان است. فناوری های مقلد انس��ان که توسط هوش مصنوعی و تقویت و ارائه 
می شود قابلیت های بی شماری را در اختیار بنگاه ها قرار می دهد که با تحلیل داده های 
کلان و کش��ف الگوهای ارتباطی بین آن ها، رفتار مشتریان و میزان استقبال آن ها را 
از محصولات بررسی و پیش بینی کند. به این ترتیب می توان مناسب ترین پیشنهاد را 
بصورت شخصی سازی شده به هر مشتری ارائه کرد تا کیفیت مسیر و تجربه مشتری 
در اس��تفاده از محصولات به طرز فوق العاده ای ارتقا یابد. فرآیندی که در اصطلاح به 
آن بازاریابی جز از کل گفته می شود. یکی از نکات کلیدی در بازاریابی نسل پنجم این 
است که مجموعه ای از فناوری ها شامل هوش مصنوعی، پردازش زبان طبیعی، رباتیک، 
واقعیت افزوده، واقعیت مجازی، اینترنت اشیاء و بلاکچین با توانایی های انسانی برای 
بازاریابی به رقابت می پردازند و آن ها را تکمیل می کنند. در نسل پنجم بازاریابی تبدیل 
به پدیده ای ش��خصی، اجتماعی، تجربه ای می شود و محصول ارائه شده با استفاده از 
ابزارهایی مانند ربات و حس گرها وارد زندگی مشتری می شود و قرار گرفتن در همه 
جا و همه وقت، تجربه جدیدی از هم زیستی بین مشتری و هوش مصنوعی را به جا 

می گذارد.
نسل زد یا نسل نت به افرادی تلقی می شود که تقریبا بین سال های 1۹۹5 تا 2010 
متولد ش��ده اند. این نس��ل از همان ابتدای کودکی وقتی چشمان خود را به روی دنیا 
گش��ودند، توانستند پیشرفت اینترنت و سایر ابزارهای هوشمند دنیا را ببینند و اصلا 

به همین خاطر به آن ها نسل نت )اینترنت( یا بومی های دیجیتال گفته می شود.
در ایران به نس��ل Z، دهه هش��تادی ها و نودی ها هم گفته می شود. استفاده فراوان از 
اینترنت باعث ش��ده است آن ها را با عنوان نس��ل اینترنت یا بومی های دیجیتال هم 

بشناسیم.
یک��ی از معیارهایی که برای این افراد در نظر گرفته می ش��ود، عدم تعهد نس��بت به 
س��ازمان است. درست است بسیاری از فریلنس��رها متعلق به همین نسل هستند و 

به س��ازمانی که در آن کار می کنند تعهد زیادی ندارند، ولی این مس��ئله به این معنا 
نیست که متعهد نیستند. اتفاقا آن ها به حرفه خود تعهد زیادی دارند و تعهد خود به 
س��ازمان ها را از دس��ت داده اند و بیشتر به سمتی می روند که بتوانند منافع بیشتر به 

دست آورند.
پس اگر دقیق تر میخواهیم نیازهای این نسل را بشناسیم و تحلیل کنیم باید بدانیم که:

1. علاقه شدید به ارتباطات مجازی و رسانه های دیجیتال دارند.
2. طرفدار خلاقیت و نوآوری هستند.

3. به شدت اظهارنظرها و احساسات شخصی به صورت آزاد )آزادی بیان( خود را بیان 
می کنند. اصطلاحا با شهامت و بی باک هستند.

4. اعتقاد جدی به گفتگو و مذاکره برای بهبود وضعیت دارند.
5. بسیار واقع بینی و درک واقعیت درستی دارند.

6. تعهد به اصول اخلاقی دارند.
7. نیاز به باور و اعتماد دارند.

امروزه شرکت ها از قدرت هوش مصنوعی )AI( استفاده می کنند تا تعامل با مشتریان 
خود را بهبود بخش��ند و فروش خود را افزایش دهند. اس��تراتژی های شخصی سازی 
مبتنی بر هوش مصنوعی شرکت ها را قادر می سازد تا مشتریان خود را بهتر از همیشه 
درک کنند و تجارب متناسب با آن ها را ایجاد کنند که آن ها را به بازگشت بازگرداند.

از ارائه توصیه های شخصی شده محصول گرفته تا ایجاد کمپین های تبلیغاتی هدفمند، 
شخصی س��ازی مبتنی بر هوش مصنوعی در تعامل با مش��تری متحول می ش��ود. با 
استفاده از هوش مصنوعی برای تجزیه و تحلیل رفتار مشتری، کسب وکارها می توانند 
نیازها و علایق مشتریان خود را بهتر درک کنند و به آن ها کمک می کنند تا تجربیاتی 

را ایجاد کنند که مطابق با ترجیحات آن ها باشد.
از اس��تراتژی های شخصی سازی مبتنی بر هوش مصنوعی نیز می توان برای وفاداری 
مشتری استفاده کرد. با ارائه محتوا و توصیه های محصول به مشتریان، کسب و کارها 
می توانند رضایت و حفظ مشتری را افزایش دهند. همچنین می توان از تقسیم بندی 
مشتری مبتنی بر هوش مصنوعی برای شناسایی مشتریان با ارزش و ایجاد تجربیات 

شخصی سازی شده استفاده کرد که آن ها را درگیر و راضی نگه می دارد.
علاوه بر این، اس��تراتژی های شخصی س��ازی مبتنی بر ه��وش مصنوعی می تواند به 
کس��ب و کاره��ا کمک کند تا رفتار خرید مش��تری را بهتر درک کنن��د. با تجزیه و 
تحلیل داده های خرید مش��تری، کسب و کارها می توانند روندها را شناسایی کرده و 

استراتژی های بازاریابی موثرتری را توسعه دهند.
همانطور که استراتژی های شخصی سازی مبتنی بر هوش مصنوعی رایج تر می شوند، 
کس��ب وکارها باید اطمینان حاصل کنند که آن ها به روش��ی اخلاقی و ش��فاف اجرا 
می شوند. این به معنای اطمینان از جمع آوری و استفاده مسئولانه از داده های مشتری 

و اینکه مشتریان از نحوه استفاده از داده هایشان مطلع می شوند.

استراتژی های شخصی سازی مبتنی بر هوش مصنوعی، کسب وکارها را قادر می سازد 
تا تجربیات مشتری بهتری ایجاد کنند و فروش را افزایش دهند. همانطور که فناوری 
هوش مصنوعی به پیش��رفت خود ادامه می دهد، کسب و کارها باید اطمینان حاصل 
کنند که از آن به طور اخلاقی و مسئولانه استفاده می کنند تا اطمینان حاصل شود که 

مشتریان همچنان درگیر و راضی از تجربیات خود هستند.
به طور کلی، تجزیه و تحلیل پیش بینی کننده، استراتژی های حفظ مشتری را متحول 
کرده و به کس��ب وکارها مزیت رقابتی می دهد. با اس��تفاده از این فناوری، شرکت ها 
می توانند بینش های ارزشمندی در مورد رفتار مشتری به دست آورند و استراتژی های 

مناسب تری را برای افزایش وفاداری مشتری توسعه دهند.
از تهدیدات پیش رو می توان به موارد ذیل اشاره کرد:

<متداول شدن رسانه مصنوعی
رسانه مصنوعی یا به بیان دیگر، رسانه ایجادشده توسط هوش مصنوعی، در آینده ای 
نه چندان دور متداول خواهد شد؛ بنابراین اکثر محتواهایی که از طریق نمایشگرهای 

مختلف می بینید، توسط AI ایجاد خواهند شد، نه انسان واقعی.
یکی از معضلات انکارناپذیر استفاده از AI مولد، سوءاستفاده برخی از افراد از آن برای 
جعل هویت مردم است. اکنون فناوری دیپ فیک مشکلات مشابهی را به وجود آورده 

است.
گ��وگل و مایکروس��افت به تازگ��ی اب��زار ه��وش مصنوع��ی خ��ود را در موتورهای 
جس��تجوی خود ادغ��ام و این امکان را فراهم کرده اند که کارب��ران بتوانند در هنگام 
جس��تجوی موضوعات مختلف، از طریق چت پاسخ خود را آنی دریافت کنند. ایجاد 
ChatGPT اکن��ون باع��ث ایج��اد چند چت ب��ات AI هوش مصنوعی دیگر ش��ده 
 ک��ه حتی برخی از آن ه��ا توانایی رقابت با این مدل ه��وش مصنوعی محبوب را نیز

 دارند.
ممکن اس��ت در آینده افراد از AI برای جعل کردن چنین تصاویری اس��تفاده کنند. 
ممکن اس��ت هوش مصنوعی در آینده در انجام این کار به قدری خوب عمل کند که 

تشخیص تصاویر ساختگی از تصاویر واقعی دیگر ممکن نباشد.
همان طور که گفتیم، این فناوری درحقیقت یک ابزار است و خروجی ابزارهای مختلف 
به نحوه استفاده ما از آن ها بستگی دارد؛ به عنوان مثال اینترنت هم می تواند مفید باشد 
و هم مخرب؛ اما قطعاً در دنیای امروز هیچ کس نمی تواند برای مصون ماندن از خطرات 
ناشی از استفاده از اینترنت و مقابله با این خطرات، آن را کنار بگذارد؛ این موضوع در 
م��ورد هوش مصنوعی مولد هم کاملًا صدق می کند و برای محافظت از خود در برابر 
این فناوری، تنها می توانیم با خطرات و معایب استفاده از آن آشنا شویم. همچنین در 
آینده برای کاهش خطرات اس��تفاده از این فناوری باید قوانین و محدودیت های لازم 

اعمال شود.



بینالملل شنبه 20 آبان   1402    شماره  6716  aftab.yz@gmail.com3 aftabeyazd.ir :نشانی سایت

آفتاب یزد �  رضا بردس�تانی - خبرنگار بین الملل: »محمود 
عب��اس« رئیس تش��کیلات خودگ��ردان فلس��طین در نوزدهمین 
سالروز مرگ یاس��ر عرفات، گفت که این تشکیلات آماده بر عهده 
گرفتن مدیریت غزه است. به نوش��ته خبرگزاری وفا، او در ابتدای 
سخنان خود با »نسل کشی« خواندن حملات رژیم اشغالگر قدس 
در غ��زه، گفت که هیچ کلمه ای ب��رای توصیف اتفاقاتی که در غزه 
می افت��د، ن��دارد. محمود عب��اس افزود: 
»چگونه می توان در قبال کشته و زخمی 
ش��دن بی��ش از ۴۰ هزار فلس��طینی در 
غ��زه که اکثر آن ها زن و کودک هس��تند 
و همچنی��ن ناب��ودی دهه��ا ه��زار واحد 
مسکونی و زیرس��اخت ها و بیمارستان ها 
و مراکز امدادی س��کوت کرد.« او سپس 
با هش��دار به کوچاندن اجباری مردم غزه 
و کران��ه باختری و قدس اش��غالی گفت: 
»هرگز تکرار نکبت ۱۹۴۸ یا آوارگی ۱۹۶۷ را نخواهیم پذیرفت.«

محمود عباس سپس با چراغ سبز نشان دادن به آمریکا در خصوص 
تحویل گرفتن مدیریت غزه، گفت که غزه بخش جداناپذیر کش��ور 
فلسطین اس��ت و تش��کیلات خودگردان در چارچوب یک راه حل 
فراگیر سیاسی آماده انجام مسئولیت خود در کرانه باختری، قدس 
و غزه اس��ت. رئیس تشکیلات خودگردان در ادامه مسئولیت کامل 
آن چ��ه در غزه می گذرد را متوجه رژیم اس��رائیل دانس��ت و گفت 
که راه ح��ل نظامی و امنیتی موجب صلح و امنیت برای اس��رائیل 
نمی ش��ود. محمود عب��اس تأکید ک��رد: »هرگز با اش��غال غزه یا 
اش��غال بخش هایی از آن تحت هر عنوانی موافقت نخواهیم کرد.« 
س��خن رئیس تشکیلات خودگردان فلسطین در خصوص مدیریت 
 غزه، پس از آن اس��ت ک��ه روزنامه نیویورک تایمز آمریکا نوش��ت
 ک��ه محمود عب��اس به دولت آمریکا برای مدیری��ت نوار غزه پس 
از اتمام جنگ چراغ سبز نش��ان داده است. به نوشته این روزنامه، 
محم��ود عباس به دول��ت آمریکا گفت��ه که در ص��ورت پایبندی 
واش��نگتن به راهکار دو دولتی تمام عیار، حاضر به پذیرش چنین 
نقشی در غزه است. در این راستا »حسین الشیخ« دبیرکل سازمان 
آزادیبخش فلس��طین )ساف( نیز به نیویورک تایمز گفته است که 
مقامات تشکیلات خودگردان منتظر طرح جدی از سوی واشنگتن 

برای پایبندی اسرائیل به راهکار دو دولتی هستند. 

<محمود عباس اعلام آمادگی کرد یاد حرف های »چامسکی« افتادیم!
چهارشنبه، دهم آبان در مطلبی با استناد به کتاب:»غزه در بحران« 
و با عنوان:»نوآم چامسکی« در باره »غزه« چه گفت و چه نوشت؟! 
یادآور حرف هایی ش��دیم که »نوآم چامسکی« پیرامون بحران در 

غ��زه بر زبان آورده بود. از قول »چامس��کی« که در کتاب »غزه در 
بحران« منعکس شده است نوشتیم: 

»فرانک بارات« از »نوآم چامس��کی« می پرسد:»در باره ی وضعیت 
امروز غ��زه چه نظری داری��د؟ آیا این وضعیت ب��ه معنای به آخر 
رس��یدن دولت خودگردان فلسطین نیست؟«)بارات این پرسش را 
نه در اکتبر2۰23 که در س��ال 2۰۰۷ پرسیده است( چامسکی در 
پاس��خ می گوید: »برای پاسخ دادن به س��ؤال پیش زمینه ای لازم 
اس��ت. بیایید از ژانویه ی 2۰۰۶ ش��روع کنیم که فلس��طینیان در 
انتخابات��ی که تم��ام مراحل آن به دقت مراقبت می ش��د و ناظران 
بین الملل��ی آن را آزادانه تری��ن و عادلانه ترین انتخاب��ات نامیدند، 
شرکت جس��تند. ایالات متحده ی آمریکا تلاش بسیار گسترده ای 
انج��ام داد ت��ا نتایج این انتخابات را به نف��ع متحد و نامزد مطلوب 
خ��ود یعنی محمود عب��اس و حزب فتح تغییر ده��د. با این حال 
در معیار و ادبیات غربی، مردم فلس��طین در این انتخابات مرتکب 
»جرمی نابخشودنی« شدند چون آن ها »اشتباهی« به حماس رأی 

دادند. به همین دلیل آمریکا بلافاصله پس از مشخص شدن نتایج 
انتخابات برای مجازات شدید فلسطینیان به کمک اسرائیل آمد تا 
آن ها را به واس��طه ی خطای مهلکی که مرتکب شده بودند، تنبیه 
کند و در این مس��یر اتحادیه اروپا طبق معمول»بزدلانه«از آمریکا 

تبعیت کرد.«
 در خب��ری ک��ه خبرگ��زاری وف��ا آن را منتش��ر ک��رده، از ق��ول 
»حس��ین الشیخ« دبیرکل سازمان آزادیبخش فلسطین )ساف( در 
گفتگو با نیویورک تایمز نوشته شده:»مقامات تشکیلات خودگردان 
منتظر طرح جدی از س��وی واش��نگتن برای پایبندی اسرائیل به 

راهکار دو دولتی هستند.«
در این باره تنها جای چند پرسش باقی می ماند:

 � آی��ا م��ردم غزه تن ب��ه مدیریتی تح��ت لوای »محم��ود عباس
 خواهند داد؟

� حماس در این باره چه نظری دارد؟
� تش��کیلات س��ازمان آزادیبخش فلسطین)س��اف( تا چ��ه اندازه 

پایبندی آمریکا را به طرح دو دولتی  باور کرده است؟
پاسخ های این سه سؤال را از همان کتاب »غزه در بحران« می دهیم:

� ف��واز جرجی��س، تحلیلگ��ر لبنان��ی � آمریکای��ی و نویس��نده 
کتاب»آمریکا و اس��لام سیاسی« تعبیر قابل تأملی از حماس دارد. 
وی در سال 2۰۰۸ می نویسد:»آن چه مقامات و مسئولان اسرائیلی 
و آمریکایی ارزش آن را درک نمی کنند، فهم این واقعیت است که 
»حماس« فقط یک گروه نظامی مس��لح نیس��ت بلکه یک جنبش 
اجتماعی است که پایگاه بسیار گسترده ی مردمی دارد و محبوبیت 
این جنبش تا اعماق جامعه ریش��ه دوانیده است.« نوآم چامسکی 
اما می گوید: »بعید اس��ت مقامات و سیاس��تمداران آمریکایی این 
واقعیت ها را ندانند... ارتش اس��رائیل به خوبی می داند که در حال 

نابودی مردم فلسطین است.«
� ن��وآم چامس��کی: »... به همین بس��نده می کنم که اس��رائیل با 
همدس��تی آمریکا اطمینان حاصل کرد که حت��ا یک ثانیه هم به 
حماس اج��ازه نخواهد داد ق��درت دولتی را در دس��ت بگیرد. در 
تمام این مدت رهبران اردوگاه انکارگرایان )آمریکا و اس��رائیل( به 
طور دائم تمام درخواس��ت های حماس را برای برقراری آتش بسی 
طولان��ی مدت که در طول آن بتوان ب��ا توجه به اجماع جهانی به 
مذاکرات صلح حول محور تأس��یس دو دولت، پرداخت رد کردند. 
 آمری��کا و اس��رائیل در ان��زوای کامل یگان��ه رژیم هایی اند که طی 

سی سال اخیر مانع تحقق چنین راه حلی شده اند.«
� حم��اس اگر می خواس��ت غزه را به تش��کیلات محم��ود عباس 
تحوی��ل دهد که به اس��رائیل حمله نمی کرد از ای��ن رو باید گفت 
تکلیف حماس و مردم غزه با پیش��نهاد محمود عباس روشن است 

امیدواریم تکلیف محمود عباس با خودش نیز روشن شود!

محمود عباس اعلام آمادگی کرد
 یاد حرف های »چامسکی« افتادیم! 

 حماس اگر می خواس�ت غزه را به تشکیلات 
محمود عب�اس تحویل دهد که به اس�رائیل 
حمل�ه نمی ک�رد از این رو بای�د گفت تکلیف 
حماس و مردم غزه با پیشنهاد محمود عباس 
روشن است. امیدواریم تکلیف محمود عباس 

با خودش نیز روشن شود!

ادامه از صفحه اول:
چه بس��ا در این روزها از قضات ما درخصوص 
موارد ناظر بر این اصل درخواس��ت ش��ود، لذا 
هم��ه مقام��ات قضای��ی در اجرای ای��ن اصل، 
جانب احتیاط را ب��ه طور کامل رعایت کنند و 
دس��تورالعمل های ناظر بر ای��ن اصل را به طور 
وی��ژه مورد توجه و عنایت قرار دهند و به هیچ 

وجه از این دستورالعمل ها تخطی نکنند.
قاضی القض��ات ب��ا اش��اره به اهمی��ت نظارت 
مقام��ات قضایی ب��ر زیرمجموعه خ��ود گفت: 
چنانچ��ه مدی��ران قضای��ی ب��ر زیرمجموع��ه 
خود نظ��ارت کافی و مس��تمر را اعمال کنند، 
می توانند جلوی بس��یاری از لغزش ها را س��د 
کنند؛ گاهی افراد به س��بب بی انضباطی و رها 
ب��ودن و عدم نظارت، ب��ه ورطه غفلت و لغزش 
ف��رو می افتن��د؛ انجام امر به مع��روف و نهی از 
منکر در ضمن رعایت همان مراتب و ش��رایط 
مقرر، می تواند در امر سالم سازی محیط کاری 
و دوری از فس��اد و لغ��زش بس��یار موثر و نافذ 
باشد. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
در ادامه خطاب به مقامات قضایی دس��تور داد 
ک��ه علاوه بر زیرمجموعه خ��ود، بر کار افرادی 
نظیر ضابطین، وکلا و کارشناس��ان که در امور 
دادرس��ی معاضدت دارند نیز نظ��ارت کافی و 
مستمری را اعمال کنند. رئیس قوه قضاییه در 
همین راستا گفت: مقام قضایی ذی صلاح وقتی 
موضوعی به کارش��ناس ارجاع می شود و او در 
ارائ��ه نظریه، تاخیر و تعل��ل می کند و در وقت 
معین نظریه کارشناسی خود را ارئه نمی دهد، از 
او توضیح بخواهند؛ از سویی دیگر، چنانچه در 
نظریه های کارشناس��ان اختلافات چشمگیری 
نیز وجود دارد، باید موض��وع به دقت از ناحیه 
مقام قضایی پیگیری و آشکار شود که چرا میان 
دونظریه کارشناسی، این مقدار اختلاف فاحش 
وج��ود دارد. مقامات قضای��ی در قبال وکلا نیز 
رفتار مش��ابهی داشته باش��ند و ضمن رعایت 
احت��رام کامل و متقابل، در چارچوب ضوابط بر 

امور مربوطه نظارت کنند. 

<حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای:
 اگر می شود فرد را احضار کرد حکم جلب ندهید 
رئیس دس��تگاه قضا گفت: مق��ام قضایی وقتی 
می خواهد حکم جلب فردی را صادر کند، تمام 
جوانب و اطراف قضیه را بسنجد و بررسی کند 
که آیا واقعاً نیاز به صدور حکم جلب می باش��د 
یا اینکه می ت��وان فرد را احضار نیز کرد؟ وقتی 
بنا بر ضرورت، حکم جلب فرد صادر شد، مقام 
قضایی باید ضابطین را قبل از اعزام برای جلب، 
مورد راهنمایی و ارش��اد ق��رار دهد تا مبادا در 
هنگام جل��ب فرد، از موازین قانونی و ش��رعی 
تخطی کنند؛ همچنین بع��د از جلب فرد نیز، 
چنانچه گزارش��ی ناظر بر کوتاهی ضابطین به 
دست مقام قضایی رسید، او موظف به پیگیری 
و تذکر دادن به ضابطین اس��ت؛ بعضاً ش��نیده 
می ش��ود برای جلب فردی که یک اتهام مالی 
دارد تا حدود ۱۰ الی ۱۵ نفر به واحد آپارتمانی 
او مراجعه می کنند! آیا واقع��اً این امر ضرورت 
دارد؟! البت��ه در م��وارد خاصی ش��اید ضرورت 
ایجاب کند، اما در همه موارد لازم نیس��ت این 
مقدار نیرو برای جلب فرد اعزام ش��وند؛ این ها 
مواردی است که گاهی برای ما ضمان آور است 
و مقام قضایی باید بر آن ها نظارت دقیق داشته 
باشد. رئیس عدلیه ضمن اشاره به فرمان هشت 
ماده ای امام خمینی )س( درباره حقوق مردم، 
اظه��ار داش��ت: باید مواظبت ش��ود که هنگام 
جلب فرد، وس��ایل غیرضرور او ضبط نش��وند؛ 
بعض��اً در هنگام جلب فرد، مجموعه سیس��تم 
کاری او ضب��ط می ش��ود! آیا واقعاً لازم اس��ت 
هن��گام جلب فرد، همه وس��ایل مرتبط با او را 
ضبط کرد؟! گاهی نیز بنا بر ضرورت از اطلاعات 
مندرج در وسایل الکترونیکی فرد، نسخه برداری 
صورت می گیرد، در اینجا باید توجه ش��ود که 
این نس��خه ها کجا نگهداری می شوند و چگونه 
از آن ه��ا بهره برداری می ش��ود؛ همچنین باید 
دقت ش��ود که وسایل ضبط ش��ده از متهم، به 
موقع به او مس��ترد شود. قاضی القضات تصریح 
ک��رد: مقام قضای��ی ذی صلاح باید ب��ه فرآیند 
تحقیق��ات و بازجوی��ی از مته��م نی��ز نظارت 
دقیق و مس��تمر داشته باش��د؛ این ها مواردی 
اس��ت که چنانچه رعایت نکنی��م، برکت از کار 
ما گرفته می شود و متحمل خسران می شویم. 

حجت الاسلام والمس��لمین محس��نی اژه ای در 
ادامه خطاب به مقامات قضایی دس��تور داد: در 
مواردی که ض��رورت ایجاب نمی کند از صدور 
قرار بازداش��ت موقت اجتن��اب کنید همچنین 
در م��واردی که ضرورت ندارد ق��راری را صادر 
نکنی��د که متهم از تودیع آن عاجز باش��د و به 
بازداشت او منتهی شود؛ علاوه بر اینها، باید به 
دقت و وضوح برای متهم توضیح داده شود که 
می تواند به قرار ص��ادره اعتراض کند؛ اینگونه 
نباش��د که اوراق قرار تأمین صرف��اً برای امضا 
در مقاب��ل متهم قرار داده ش��ود. ایضاً چنانچه 
برای متهمی نیز قرار بازداشت موقت صادر شد 
باید تلاش ش��ود تا پرونده او به سرعت تعیین 
تکلیف ش��ود. رئیس قوه قضایی��ه در ادامه به 
تمامی مقامات قضایی دس��تور داد: حُسن خلق 
ب��ا ارباب رجوع را هم��واره مدنظر قرار دهید و 
می��ان متهم و اعضای خان��واده او که به مرجع 
قضای��ی مراجعه می کنند، تمییز قائل ش��وید؛ 
باید رفتار ما با خانواده فردی که جرم سنگینی 
هم مرتکب ش��ده، س��ازنده و هدایتگر باشد و 
ب��ه گونه ای رفتار کنیم ک��ه خانواده فرد مجرم 
و متهم نیز به دستگاه قضایی خوشبین شوند؛ 
بعضاً ممکن اس��ت اعضای خانواده فرد متهم یا 
مجرم، اقدام به رفتاری پرخاش��گرانه کنند، در 
اینگونه موارد ما باید صبور باشیم و برای رضای 
خدا ناملایمتی ها را تحمل کنیم. رئیس دستگاه 
قضا در ادامه گفت: رؤس��ای کل دادگستری ها 
و دادس��تان ها با اهتمام و جدیت پیگیر اجرای 
احکام قطعی صادر ش��ده باشند و چنانچه یک 
حکم قطعی اجرا نمی ش��ود، دلایل متقن را از 
ش��عبه اجرای احکام، طلب کنن��د؛ باید توجه 
داشت که عدم اجرای یک حکم قطعی، می تواند 
مفس��ده آور باشد. رئیس عدلیه بیان داشت: در 
م��واردی، احکام قطعی، یک الی دو س��ال اجرا 
نمی شوند، س��پس تقاضای عفو در قبال آن ها 
ارائه می گردد؛ برخی اس��تان ها تقاضاهای عفو 
زی��ادی دارند و بعضی از ای��ن تقاضاها مربوط 
به احکامی اس��ت که از زمان صدورشان، چند 
س��ال می گذرد! قاضی القضات تصریح کرد: در 
م��واردی نیز تخفیف های فوق الع��اده و زیاد از 
ح��دی در مراحل تجدیدنظ��ر و فرجام خواهی 
صادر می ش��ود؛ باید دلایل صدور این میزان از 
تخفیف در مجازات، به صورت دقیق در پرونده 
درج شود؛ در مواردی حکم محکومیت فردِ، در 
مرحله تجدیدنظر تعلیق می گردد و در پرونده 
او این عبارت درج می ش��ود: »به سبب شرایط 
خ��اص فرد«! خب این ش��رایط خ��اص، دایره 
وس��یعی را شامل می ش��ود، لذا باید قید شود 
که این شرایط خاص که بواسطه آن، حکمِ فردِ 
محکوم تخفیف یافته و یا تعلیق شده، چیست 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، افزود: 
در مواردی نیز حکم حبسِ فرد به جزای نقدی 
تبدیل می ش��ود؛ این امر فی نفسه، مورد قبول 
و تاکید اس��ت؛ اما باید توجه داشت که چنین 
تبدیل حکمی، وهن آور نباش��د؛ اینکه فردی با 
تمک��ن مالی، حکم محکومیت��ش از حبس به 
پرداخت صرفاً ۷۰۰ هزار تومان تبدیل شود و یا 
 فردی با جایگاه اجتماعی بالا، حکم محکومیتش 
 به انجام کاری تبدیل ش��ود ک��ه چنین کاری
 نه تنها هیچ منفعتی برای فرد و جمع ندارد که 
واجد زیان هم می باشد، این ها از مصادیق احکام 
وهن آور اس��ت؛ لذا در ص��دور احکام جایگزین 
حبس باید به تمکن مالی و وضعیت اجتماعی 
افراد توجه شود. رئیس قوه قضاییه بیان داشت: 
مش��ورت کردن امری ضروری اس��ت و مخل و 
نافی استقلال قاضی نیز نمی باشد؛ لذا مقامات 
قضایی ذی ص��لاح درخصوص پرونده های مهم 
و به وی��ژه در پرونده هایی که دارای جنبه های 
سیاسی و اجتماعی و بین المللی هستند، حتماً 
مشورت های لازم را انجام دهند. رئیس دستگاه 
قض��ا گفت: در قبال اتباع و افراد دوتابعیتی نیز 
که اتهامی متوجه آنان می باش��د و یا جرمی را 
مرتکب شده اند، تلاش ش��ود تا تمامی مراحل 
رس��یدگی به پرون��ده آن ها به اط��لاع مقامات 
و بخش ه��ای مربوطه از جمله دادس��تان کل 
کش��ور، معاونت امور بین الملل ق��وه قضاییه و 
وزارت ام��ور خارج��ه نیز برس��د. رئیس عدلیه 
در پای��ان ای��ن بخش از س��خنانش خطاب به 
مقامات قضایی تاکید کرد: انضباط، حراست از 
 بیت المال و توجه به خان��واده را هموار مدنظر

 داشته باشید.

ادامه از صفحه اول:
... لابد ب��ا دیدن نتایج اولیه که چه بس��ا تغییر 
کند به فکر فرو خواهد رفت که اساس��اً مجلس 
خوش خیم ها چگونه مجلس��ی خواه��د بود اما 
آن چه مس��لم اس��ت آیا این رد یا ع��دم احراز 
صلاحیت های اولیه روی مشارکت نتیجه منفی 
ب��ر جای خواهد گذاش��ت؟ فعلًا چی��زی معلوم 
نیس��ت و تا اعلام نتایج نهایی از س��وی شورای 
نگهب��ان، بس��یاری اتفاقات رخ خواه��د داد اما 
همی��ن چند نفری که اعلام ش��د یک پیام دارد 
و آن این که؛ در مجلس خوش خیم ها خبری از 

انتقاد خواهد بود!

< آغاز حرکت برای تشکیل مجلسی انقلابی تر؟!
حداد عادل که در یکی از نخستین اظهار نظرات 
در ب��اره مجلس دوازدهم بیان کرده بود: ما باید 
تلاش کنیم مجلسی انقلابی تر از مجلس یازدهم 
شکل بگیرد هم لابد با مواجه شدن با رد یا عدم 
اح��راز صلاحیت های اولیه از س��وی هیئت های 
نظ��ارت چیزهایی خواهد گفت ی��ا آن هایی که 
مجل��س یازدهم را ضعیف یا متوس��ط دانس��ته 
بودند نی��ز نقطه نظراتی خواهند داش��ت اما در 
مجموع می توان به این نتیجه رسید که ماجرای 

انتخاب��ات مجل��س دوازده��م ت��ازه در ابتدای 
 مسیر اس��ت و تا ۱۱ اس��فند، هزار و یک اتفاق

 خواهد افتاد!

< این و آن را رد صلاحیت کنید!
ت��لاش  چندی��ن  در  ک��ه  روانبخ��ش  قاس��م 
انتخاباتی نتوانس��ته به مجل��س راه پیدا کند در 
اظهارنظ��ری تقریباً عجیب خواس��تار آن ش��ده 
ب��ود ک��ه مخالف��ان و منتقدان ط��رح صیانت و 
قان��ون حج��اب ردصلاحیت ش��وند. ای��ن گونه 
اظهارنظره��ا و درخواس��ت های نس��بتاً عجیب 
بر روند بررس��ی صلاحیت ها و نی��ز تقابل افکار 
عموم��ی ب��ا آن تأثی��ر منفی خواهد گذاش��ت؟ 
 ل��ذا این س��خنان باید ب��ا ملاحظات بیش��تری

 بیان شود.
هن��وز هیچ رد ی��ا عدم اح��راز صلاحیت قطعی 
صورت نپذیرفت��ه و این اولین مرحله از مراحلی  
اس��ت که باید طی ش��ود اما قدر مس��لم، برای 
ش��روع می توان گفت، ش��روعی باید باش��د که 
روی مش��ارکت تأثیر مثبت داش��ته باشد، حال 
 منتظر می مانی��م تا هفته ها و ماه های منتهی به
 ۱۱ اس��فند ماه ک��ه  ببینی��م »مجلس خوش 

خیم« دقیقاً چگونه مجلسی است!

مجلس »خوش خیم« ها؟!

قوه قضاییه و ۱۵ فرمان قضایی، اداری قاضی القضات به قضات 

آفتاب یزد: طی یک ماه گذش��ته جهان شاهد جنگی خونین بین 
رژیم صهیونیستی و غزه بوده است. این درگیری ویرانگر تا ۶ نوامبر 
2۰23 برابر با دوشنبه ۱۵ آبان ۱۴۰2 جان ۱۴۰۰ نفر از اسرائیلی ها 
و بناب��ر گزارش وزارت بهداش��ت غزه جان ۱۰۰22 فلس��طینی را 
گرفته است. تعداد مجروحان رژیم صهیونیستی ۵۴۰۰ نفر و تعداد 
مجروحان فلسطینی بنابر گزارش وزارت بهداشت غزه 2۵۴۰۸ نفر 
گزارش شده است. از بین کشته شدگان فلسطینی تعداد 2۵۵۰ نفر 
زن و ۴۱۰۴ نفر کودک بوده اند که در مجموع ۶۷ درصد از آمار کشته شدگان 
 را تش��کیل می دهند. تعداد ۵۹۶ س��المند نیز بین کش��ته شدگان 
 بوده اند. همچنین، گزارش شده است که تعداد 23۵۰ نفر از جمله ۱3۰۰ 
کودک مفقود شده و ممکن است زیر آوار ساختمان ها گرفتار شده 
باشند. دسته بندی کشته شدگان بر اساس مناطق غزه شامل 2۱۰۱ 
نفر در ش��مال غزه، ۴۰۶۶ نفر در شهر غزه، ۱3۶2 نفر در دیر البلح، 
۱۱۱۶ نفر در خان یونس و ۸۴۰ نفر در رفح می ش��ود. حداقل ۱۹2 
کارگر سلامت، ۸۹ نفر از پرسنل آژانس امدادرسانی و کاریابی برای 
آوارگان فلسطینی در خاور نزدیک و ۱۸ نفر از دفاع مدنی جان خود 
را هنگام انجام وظیفه از دس��ت داده اند. این در ش��رایطی است که 
۱.۵ میلیون نفر )۶2 درصد( از س��اکنان غزه مجبور به تغییر مکان 
خود در این منطقه شده اند. برای 2۷ روز مردم غزه با بی برقی کامل 
مواجه بوده اند. به گ��زارش عصرایران، همچنین، گزارش های اخیر 
سازمان ملل بازتاب دهنده واقعیتی دلخراش هستند: تقریبا نیمی از 

ساختمان های غزه آسیب دیده یا ویران شده اند. بنابر گزارش وزارت 
کارهای عمومی و مسکن، بیش از ۴۰ هزار واحد مسکونی تا ۶ نوامبر 
2۰23 در غزه تخریب شده و بیش از 222 هزار واحد مسکونی نیز 
نسبتا آسیب دیده اند. تعداد 2۶۷ ساختمان آموزشی آسیب دیده اند. 
تعداد ۱۱3 ساختمان سلامت مورد حمله قرار گرفته اند. یازده نانوایی 
تخریب ش��ده اند. شانزده بیمارستان و 32 مرکز مراقبت سلامت از 
 چرخ��ه ارائه خدمت خارج ش��ده اند. تعداد 32 آمبولانس آس��یب 
 دیده اند. 2۰ واحد شستشو و لباسشویی آسیب دیده اند. همچنین، حداقل

 3 کلیس��ا و ۵۶ مسجد آسیب دیده اند. شرایط غزه از نظر خدمات 
اساسی و معیشت بحرانی است. سامانه مراقبت از سلامت در وضعیت 
فروپاشی قرار دارد و بنابر گزارش سازمان ملل یک سوم بیمارستان ها 
و نزدیک به دو س��وم مراکز مراقبت از سلامت این منطقه غیر فعال 
هستند. بیمارستان های باقیمانده نیز با جیره بندی سوخت، منابع، 
فضا و دارو به فعالیت خود ادامه می دهند. جان حداقل ۱۰۰۰ بیمار 
مبتلا به نارسایی کلیه، بیش از 2۰۰۰ بیمار مبتلا به سرطان و ۱3۰ 
نوزاد در دس��تگاه های انکوباتور در معرض خطر قرار دارد. تمام ۱3 
بیمارس��تانی که همچنان در ش��هر غزه و شمال غزه فعال هستند 
نیز دس��تور تخلیه دریافت کرده اند. کاهش ش��دید مصرف آب به 
 میزان ۹2 درصد نسبت به سطوح پیش از آغاز جنگ اخیر به نوعی
 بر فروپاشی شبکه آب غزه تاکید دارد. از آنجایی که در حال حاضر 
بیشتر ۶۵ ایستگاه فاضلاب منطقه فعال نیستند، مردم غزه با بحران 

آب و فاضلاب در ابعادی فاجعه بار مواجه هستند. نشت ۵۰ درصدی 
 در یک خط لوله آب بین رفح و خان یونس گزارش ش��ده اس��ت. از
 3 خط لوله آب از س��مت سرزمین های اشغالی به غزه 2 خط لوله 
کار می کنن��د. از نظر امنیت غذایی بنابر گزارش برنامه جهانی غذا، 
ذخایر مواد غذایی ضروری ش��امل آرد گندم ب��رای 23 روز، روغن 
 گیاهی برای 3 روز، حبوبات برای 3 روز، شکر برای ۸ روز و برنج برای
 ۱ روز کفایت می کنند. تنها آسیاب فعال در غزه نیز به دلیل کمبود 
برق امکان آس��یاب گندم را ندارد. این شرایط موجب شده تا زمان 
 انتظار برای دریافت یک نان به طور میانگین ۴ تا ۶ ساعت باشد. از 
 نظ��ر آموزش، تع��داد ۶2۵ ه��زار دانش آم��وز در غ��زه از تحصیل

 بازمانده اند. بیش از ۵۱ درصد س��اختمان های آموزشی غزه آسیب 
دیده اند. تخریب ش��بکه های جاده ای نیز بحران را تشدید می کند. 
بدون جاده، ش��ریان های حیاتی پشتیبانی نمی توانند کار کنند. در 
میان ویرانه ها، زیرس��اخت های حیاتی کمی برای تامین نیرو باقی 
مانده است. امکان ارسال کمک از دریای مدیترانه به غزه وجود ندارد 
و گذرگاه های بین غزه با س��رزمین اشغالی و مصر تنها امکان ورود 
اف��راد و کالا به درون غ��زه را فراهم کرده و امکان خروج افراد و کالا 
از آن ها وجود ن��دارد. از تاریخ 2۱ اکتبر، تعداد ۵2۶ کامیون حامل 
کمک های بشردوس��تانه وارد غزه ش��ده اند. تا پیش از آغاز بحران 
بین رژیم صهیونیس��تی و غزه، در هر روز کاری سال 2۰23 به طور 

میانگین حدود ۵۰۰ وانت و کامیون وارد غزه می شدند.

خطیب موقت نماز جمعه تهران گفت: نظام، سرمایه همه ما است و 
آبروی این نظام را باید آبروی خودمان بدانیم؛ آنهایی که برای انتخابات 
واجد شرایط نمی شوند، نه ناامید شوند و نه مردم را نا امید کنند.  به 
گزارش ایرنا؛ حجت الاس��لام سید احمد خاتمی خطیب موقت نماز 
جمعه تهران، در خطبه های  دیروز در دانش��گاه تهران اظهار کرد: ما 
هم��ه گناهان اعم از اقتصادی، سیاس��ی، اجتماعی و اخلاقی را گناه 
می دانیم. گاهی اوقات وقتی از یک گناه صحبت می کنیم، می گویند 
چرا فرض��ا از گرانی ها چیزی نمی گویید؛ ما همه ای��ن موارد را گناه 
می دانیم. البته تردیدی نیس��ت که بی حجابی هم گناه است. خوف 
آن را دارم ک��ه کم کم فراموش ش��ود که بی حجابی گناه اس��ت. وی 
افزود: من امام جمعه مردم متدین هستم که با عشق به نماز جمعه 
می آین��د؛ بی حجاب ها هم به دین اهانت می کنند و هم به متدینین. 
خاتم��ی خطاب به بی حجاب ها تصریح کرد: اگر با دین کاری نداری، 
خانواده شهدا هم وطن شما که هستند؛ بی حجابی شما، دهن کجی به 
این هاس��ت. خاتمی افزود: البته این صحبت ها را که مطرح می کنیم، 
بعضی ها در فضای مجازی فحش باران مان می کنند؛ البته اشکالی ندارد 
چون بدن ما دیگر مَلسَ ش��ده اس��ت. وی در ادامه اظهارات خود با 
اشاره به جنایات صهونیس��ت ها درغزه اظهار کرد: صهیونیست ها در 
مقابل چشم جهانیان دارند غزه را بمباران می کنند. کسی نیست که 
که اطفال مظلوم به ش��هادت رسیده را ببیند و متاثر نشود؛ بیش از 
یک ماه است که جهان دارد این صحنه ها را می بینید.  خاتمی افزود: 
امروز و در آینده هنرمندانی اگر می خواهنند وحش��ی گری را ترسیم 

کنند، این صحنه ها در غزه را ترس��یم کنند. وی با اشاره به صدمات 
وارده بر صهیونیست ها گفت: ۵۰۰ هزار نفر صهیونیست ها، شهرک ها 
را ترک کردند و گفتند که دیگر برنمی گردیم چون این مناطق جای 
زندگی نیس��ت؛ اگر تا الان کسی سیمای وحشیانه این رژیم جلاد را 
ندیده بود، طی این مدت جهانیان دیدند.  خاتمی اضافه کرد: جنایات 
صهیونیست ها، آنقدر وحشیانه است که بیمارستان ها را می زنند اما 
رئیس جمهور منفور آمریکا میگوید که این کار، کار اسرائیل نبود و کار 
حماس بود؛ حماس، خمپاره دارد و آیا با خمپاره می شود این خسارات 
را وارد کرد؟ این صحبت ها، زن جوان مرده را هم به خنده می اندازد.  
وی افزود: آبروی این ها رفته است و امروز، شعار مرگ بر اسرائیل، شعار 
جهان است. وعده قرآن این است که این رژیم، سرانجامی جز ذلت و 
س��قوط ندارد؛ دیر و زود دارد اما سوخت و سوز ندارد؛ خون شهدای 
فلسطینی، قطعا صهیونیست ها و حامیان آنها را زمین گیر خواهد کرد. 
خاتمی با اشاره به تحلیل مقام معظم رهبری درباره حوادث غزه گفت: 
این بزرگ مرد، خدایی سخن می گوید؛ تحلیل این بزرگ مرد آن است 
که ان شاء الله پیروزی نه چندان دور برای فلسطین و مردم آن خواهد 
بود. فرمایش ایشان، تحلیل قرآنی است. وی گفت: در خط مقدم این 
جنایات، رژیم سفاک و جلاد صهیونیستی قرار دارد اما جانیان دیگر 
این صحنه، جنایات شان کمتر از اسرائیل نیست؛ دست آمریکایی ها تا 
مرفق به خون مظلومین آلوده است و مرگ بر آمریکا، حق شان است.

 خاتمی با بیان اینکه در این فاجعه، ملت های دنیا از جمله در آمریکا، 
انگلیس، فرانس��ه و آلمان امتح��ان خوبی دادند تاکید ک��رد: با این 

 وج��ود، دولت های این ها، امتحان ننگین دادند. این دولت ها برخلاف 
ملت هاش��ان، از رژیم آدم کش صهیونیستی حمایت کردند.  وی با 
اشاره به لزوم واکنش مناسب دولت های عربی به وقایع غزه اظهار کرد: 
کمترین انتظار از دولت های عربی، قطع ارتباط با این رژیم است. شما 
داشتید برای ارتباط با رژیم صهیونیستی با همدیگر مسابقه می دادید 
و تا چه زمانی می خواهید این ارتباط منحوس را داش��ته باش��ید؛ به 

خودتان بیایید.
 خاتمی خطاب به کش��ورهای عربی گفت: مردم فلسطین مسلمان، 
عرب و انس��ان هستند، پس چرا خفه خون گرفته اید و چرا یک صدا 

تقاضای قطع بمباران را نمی کنید.
 وی با اشاره به انتخابات پیش رو اظهار کرد: نظام جمهوری اسلامی، 
امانت الهی اس��ت و هر کس��ی باید به وظیفه خ��ود عمل کند و هر 
کس��ی اعم از نامزدها، مجریان و ناظ��ران انتخابات وظیفه ای در این 
انتخابات دارند. خاتمی تصریح کرد: طبیعی اس��ت که همه نامزدها 
وارد مجلس شورای اسلامی یا مجلس خبرگان رهبری نشوند؛ آنهایی 
که واجد ش��رایط برای انتخابات مجلس ش��ورای اسلامی و مجلس 
خبرگان ش��ناخته نمیشوند، در شان فرهیختگان عمل کنند و البته 
حق شان این است که اعتراض قانونی کنند اما نظام هم حق دارد که 
این ها، تسلیم قانون باشند.  وی افزود: نظام، سرمایه همه ما است و 
آبروی این نظام را باید آبروی خودمان بدانیم؛ آنهایی که واجد شرایط 
 نمی ش��وند، نه ناامید شوند و نه مردم را نا امید کنند.  خطیب موقت

 نماز جمعه تهران با اش��اره به راهبرد دش��منان در قبال انتخابات ها 
در ایران گفت: راهبرد دش��من در همه انتخابات ها، برگزاری بی رمق 
انتخابات اس��ت ولی وفاداران به ش��هدا، انتخابات با شکوه و با حضور 
حداکثری را می خواهند و ش��ما حزب اللهی ها، برای با شکوه برگزار 

شدن انتخابات در صحنه هستید.

معاون اس��بق ارزی بانک مرکزی تاکید ک��رد: ضرورت دارد نرخ 
ت��ورم به مح��دوده 3۰ درصد بازگ��ردد تا اقتصاد ام��کان بازیابی 
خود را داش��ته باشد. س��یدکمال س��یدعلی، معاون اسبق ارزی 
بانک مرکزی در گفت وگو با خبرآنلاین در پاس��خ به این س��وال 

ک��ه پیش بینی ش��ما از قیمت ارز در ماه های پیش رو چیس��ت؟ 
گفت: ما وارد دوره ثبات نش��دیم. این مسئله ی مهمی است. هنوز 
در ش��رایط حساس و شکننده ای هستیم و در نتیجه انتظار اینکه 
قیم��ت ارز با توجه به داده های اقتصادی تغییر چندانی نداش��ته 

باش��د، بیهوده اس��ت.
وی گفت: مشخص نیست دولت چگونه می خواهد کسری بودجه 
را تامین کند. این وضعیت سبب شده است که نتوانیم پیش بینی 

دقیقی از قیمت ارز داشته باشیم اما با توجه به ماندگاری تورم در 
مح��دوده بالاتر از ۴۵ درصد و انتظار تداوم این روند تا پایان ماه، 

چطور می شود امیدوار بود قیمت ارز دس��تخوش افزایش نش��ود.
او با تاکید بر اینکه ضرورت دارد نرخ تورم به محدوده 3۰ درصد 
بازگ��ردد تا اقتص��اد امکان بازیابی خود را داش��ته باش��د، گفت: 
مهمترین اثر مخرب این وضعیت این است که احتمال بروز شوک 

قیمتی تقویت می ش��ود.

آمار باورنکردنی درگیری اسرائیل و فلسطینیان در غزه

سید احمد خاتمی، امام جمعه موقت تهران: 

من امام جمعه مردم متدین هستم

پیش بینی معاون اسبق ارزی بانک مرکزی
 از نرخ دلار در ماه های آینده



آفتاب یزد - رضا بردستانی: »آفتاب یزد«، چهارشنبه ۱۷ آبان در سرمقاله 
تحت عنوان: »قدرت بانک ها« نوشت: »قدرت آن جا است که پول هست. مصداق 
بارز این مثل، بانک های ایرانی، چه دولتی و چه خصوصی هستند. کمتر نهادی 

توان مقابله با آن را دارد...«
در این مطلب کوتاه، تلویحاً به این نکته اشــاره می شود که گاهی »قدرت« جای 
»قانون« نشســته و چون »قدرت« جزء لاینفک »پول و ثروت« اســت لاجرم 
صاحبان »زر« به طور طبیعی صاحبان »زور« نیز محسوب می شوند و اما این یک 
نمونه گویای مناسبات قدرت در نظام حکمرانی که »قدرت« فصل الخطاب باشد 
نه »قانون« نیست زیرا با مثال ها یا به اصطلاح »فکت« های دیگر می توان اثبات 

کرد که این تنها »بانک« ها نیستند که گاهی توان مقابله با آن ها وجود ندارد.
البته با بخش هایی از نگاشته ی سرمقاله موافق هستیم. خیلی از نهادها زورشان 
 به بســیاری از نهادها )اعم از دولتی و غیر دولتی( نمی رسد در کمال تعجب اما، 
در این وانفسا زورشان به اشخاص نمی رسد؛ تقریباً همه زورشان به رسانه می رسد. 
منهای برخوردهای مختلفی که با رسانه می شود، ناپاسخگویی و عدم واکنش به 
انتقادات، مطالبات، انحرافات و مواردی از این دست در ذات خود نوعی قدرت نمایی 
را به تصویر می کشد. پیشــتر و به صورت تلویحی، در گزارشی با عنوان: »مردم 
کجای دایره ی تصمیم گیری قرار دارنــد؟!« به این موضوع پرداختیم که: وقتی 
تمام تصمیمات به نحوی از انحاء، زندگی، معیشــت، سرنوشت و آینده ی مردم 
را تحت الشــعاع قرار می دهد فلذا باید بیشتر و ملموس تر افکار عمومی؛ از یک 
طرف در جریان تصمیم گیری ها قرار داده شوند و از سویی دیگر، اقناع شدگی در 
تصمیم گیری های کلان حداقل، رعایت شود. در این یادداشت صرفا سه نمونه از 

میان ده ها نمونه ای که »زورشان به اشخاص نمی رسد!« را بررسی کرده ایم.

< نمونه اول: ابهاماتی در زمینه طرح یا پروژه انتقال آب به استان یزد
         نه به روزنامه پاسخ دادند نه به »دکتر مخبر«، معاون اول رئیس جمهور

اول: مدیرمســئول روزنامه آفتاب یزد )منصور مظفری(، طی نامه ای به تاریخ ۱۳ 
مرداد ۱۴۰۲ به شماره ۲۵/۱۸۱ خطاب به »مهران فاطمی«، نماینده دولت در یزد، 
خواهان آن می شود تا در مصاحبه ای جامع، به برخی »ابهامات« در زمینه طرح 
یا پروژه انتقال آب به استان یزد، پاسخ دهد مضافاً این که اعلام آمادگی می کند 
گزارشی از خدمات دولت سیزدهم به روزنامه ارسال شود تا در آستانه هفته دولت 
به عنوان »کارنامه دولت سیزدهم« آن را منتشر کند. روزنامه تأکید می کند چنانچه 
پاسخی دریافت نشود؛ سؤالات، ابهامات و گزارش های مربوط را در روزنامه منتشر 
خواهد کرد. ولی بنا به ملاحظاتی این کار تا امروز انجام نشد، اما روزنامه رسالتی 
دارد که بالاخره باید به خاطر افکار عمومی انجام دهد مگر رسانه که به اسم نیست 

به عمل است.
دوم: متعاقب این مسئله، اســتانداری یزد طی نامه ای مورخ ۲۱ مرداد ۱۴۰۲ به 
شماره ۱۰۷۸۰۱ خواهان آن می شود تا سؤالات مورد نظر به صورت مکتوب ارائه 
شود و تاکید می شودعدم ارسال سوالات به منزله ی انصراف از مصاحبه از سوی 

روزنامه تلقی خواهد شد.
ســوم: یک روز بعد، ۲۲ مرداد ۱۴۰۲ مدیر مســئول روزنامــه، طی نامه ای به 
شــماره۲۵/۱۸۳، هشــت سوال بسیار مهم را در پاســخ به نامه ارسالی از سوی 

استانداری یزد تهیه و در اختیار نماینده دولت در یزد می گذارد:
- عملیات اجرایی طرح انتقال آب از خلیج فارس به استان یزد در چه مرحله ای 

است؟ )وعده ریاست جمهوری(
- تاکنون چه میزان از هزینه های طرح انتقال از سوی معادن و صنایع با توجه به 

اعلام دولت محترم تامین شده است؟
- ۴۵۰ میلیون دلار اختصاصی )اعلام شده توسط( دولت گذشته در این خصوص 

در کجا هزینه شده است؟
- موسسه کوثر )تامین کننده هزینه های طرح های انتقالی آب به استان یزد( تاکنون 
در خصوص طرح انتقال آب چه میزان کمک کرده است و آیا درآمدهای موسسه 
کوثر که )شنیده شده( در بخش های غیرمرتبط احتمالی مانند... و... و... پرداخت 

شده )و( به مؤسسه برگشت شده است یا خیر؟!
- طرح انتقال توسط کدام پیمانکار و شرکت های مهندسی در حال انجام است؟
- به چه علت شرکت مشترک جهت انتقال آب با استان اصفهان شکل نگرفت؟

- طرح مطالعاتی قبلی، مســیر انتقالی را چگونه ترســیم نموده بود و آیا طرح 
مطالعاتی جدید صورت گرفته است یا خیر؟

- از آب انتقالی سال گذشته که با پول مردم یزد )تخصیصی دولت قبل( و به کام 
یکی از شرکت ها صورت گرفته، )چگونه بهره برداری می شود(؟ آیا این خط انتقال 
ظرفیت حجم آب انتقالی بیشتری را دارد و تخصیص آب در این طرح به چه میزان 

است؟ )و کجا مصرف می شود(
چهارم: ســه هفته بعد، مدیرمسئول روزنامه آفتاب یزد )منصور مظفری( طی 
نامه ای به شــماره ۲۵/۱۹۸ به تاریخ ۱۰ شهریور ۱۴۰۲ در نامه ای خطاب به 
نماینده دولــت در یزد )مهران فاطمی(، گلایه مندانه یادآور می شــود که به 
مکاتبات این روزنامه پاسخی داده نشده، هیچ؛ حتی گزارشی که نشان دهنده ی 
کارنامه دولت ســیزدهم طی دو سال باشــد نیز جهت انتشار به دفتر روزنامه 
ارسال نشده است. مدیر مسئول روزنامه آفتاب یزد این نامه را به ترتیب به: آقای 
دکتر محمد مخبردزفولی، معاون اول رئیس جمهور، شورای اطلاع رسانی دولت 
و روابط عمومی وزارت کشور نیز رونوشت می زند تا دستگاه ها و شخصیت های 

دیگر نیز در جریان قرار داشته باشند.
پنجم: روزنامه آفتاب یزد مورخ سوم مهرماه ۱۴۰۲ طی نامه ای به شماره ۲۶/۲۱۵ 
خطــاب به آقای »دکتر محمدمخبر دزفولی«، معــاون اول رئیس جمهور، عدم 
پاسخگویی نماینده دولت در یزد به ابهامات در زمینه طرح انتقال آب را یادآور شده 

خواهان آن می شود تا در این زمینه دستورات لازم داده شود.
ششم: ۹ روز بعد یعنی ۱۲ مهرماه، دفتر معاون اول رئیس جمهور طی نامه ای به 
شماره ۱۲۱۹۲۴ خطاب به مهندس علی اکبر محرابیان، وزیر محترم نیرو همه ی 
مکاتبات فی مابین روزنامه آفتاب یزد و آقای مهران فاطمی، نماینده دولت در یزد 
را ارسال می کند و دستور رسیدگی می دهد. رونوشت این نامه هم به دفتر روزنامه 

و هم به آقای مهران فاطمی، نماینده دولت در یزد نیز ارسال شده است!

هفتم: از تاریخ اولین نامه نگاری )۱۳ مــرداد ۱۴۰۲( حدوداً ۱۰۰ روز و از تاریخ 
نامه معاون اول رئیس جمهور به وزیر محترم نیرو )۱۲ مهرماه ۱۴۰۲( حدوداً ۴۰ 
روز می گذرد. نه نماینده ی دولت در یزد به روزنامه پاسخ داد نه وزیر نیرو به معاون 

اول رئیس جمهور.

< نمونه دوم: یک راستی آزمایی بسیار ساده
        زمین نهضت ملی مسکن؛ برای سازمان های دولتی کجا و برای مردم کجا؟

اول: روزنامه آفتاب یزد طی ۱۵ ماه گذشــته، گزارش های بسیاری پیرامون یک 
انحراف آشکار احتمالی در طرح نهضت ملی مسکن )لاکچری سازی ۴۱ واحدی(، 
جانمایی زمین برای مردم و نهادهای خاص و دولت و نیز نحوه ی اجرای این طرح 
در استان یزد منتشر کرده است که تقریباً این گزارش ها یا با »ناپاسخگویی« مواجه 

بوده یا با »جوابیه های غیرمستند«.
دوم: مشــخصاً آفتاب یزد طی ماه های مرداد و مهرماه سال جای در دو گزارش، 
نسبت به تبعیض احتمالی در جانمایی زمین برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
در استان یزد گزارش هایی را منتشر کرده است: »یک راستی آزمایی بسیار ساده؛ 

زمین نهضت ملی مسکن برای مردم کجا؟ برای سازمان های دولتی کجا؟«
ســوم: بعد سکوت نهادهای مرتبط در استان یزد و نیز عدم پاسخگویی از سوی 
وزارت راه و شهرســازی، مدیر مسئول روزنامه آفتاب یزد )منصور مظفری( طی 
نامه ای به شماره ۲۶/۱۹۰ در تاریخ ششم شهریور ۱۴۰۲ خطاب به آقای »دکتر 
محمدمخبر دزفولی«، معاون اول رئیس جمهور خواستار شفاف سازی در این زمینه 

و ارائه ی مستنداتی جهت تنویر افکار عمومی می شود.
چهارم: دو روز بعد، هشــتم شهریور ۱۴۰۲، دفتر معاون اول رئیس جمهور طی 

نامه ای به شماره ۱۰۱۰۲۲ )۸ شهریور ۱۴۰۲( خطاب به »آقای مهرداد بذرپاش«، 
وزیر محترم راه و شهرســازی عین نامه روزنامه آفتاب یزد را با پاراف: »با سلام، 

جناب آقای بذرپاش؛ موضوع رسیدگی و نتیجه گزارش شود« ارسال می کند.
پنجم: مدیرمسئول روزنامه آفتاب یزد )منصور مظفری( طی نامه ای در تاریخ ۲۲ 
مهرماه ۱۴۰۲ به شماره ۲۶/۲۲۲ به دفتر معاون اول رئیس جمهور، تلویحاً اعلام 

می کند که هیچ واکنشی به گزارش و نامه های ارسالی داده نشده است.
ششــم: از گزارش اول آفتاب یــزد در باره ی جانمایی های تبعیض آمیز احتمالی 
بیشــتر از ۱۲۰ روز و از نامه ی ارسالی از دفتر معاون اول به وزیر راه و شهرسازی 
نزدیک به ۸۰ روز می گذرد حال آن که از سوی مدیران دولتی در یزد یا وزارت راه 
و شهرسازی هیچ گونه پاسخی دریافت نشده است به عبارتی؛ نه تنها به روزنامه که 

به نامه معاون اول رئیس جمهور نیز پاسخ ندادند!

< نمونه سوم: بانک مرکزی به جای نماینده مجلس به آفتاب یزد جوابیه نوشت
        گزارش تسهیلات تکلیفی را ندیدند؟!

اول: یکشنبه ۱۴ آبان ۱۴۰۲، روزنامه آفتاب یزد طی گزارشی با عنوان: »بانک ها 
نمی خواهند یا نمی توانند« به یک مورد بســیار عجیب می پردازد و آن فشار به 
بانک ها برای پرداخت تسهیلات حتی از محل جاری و سپرده است. در این مطلب 
به این موضوع پرداختیم که اصرار دولت به ســاخت مسکن در شرایط فعلی جز 
خلق پول، افزایش نقدینگی و گرانی سرسام آور قیمت مسکن و اجاره بها، دستاورد 

دیگری ندارد.
دوم: روزنامه آفتاب یزد ستون ثابتی دارد با عنوان: »مجلس نامه« که بازتاب دهنده 
گفته ها، تذکرات، سخنرانی ها، مصاحبه ها و اظهار نظرات نمایندگان مجلس است 

بی هیچ دخل و تصرفی.
سوم: در کمال تعجب، روابط عمومی بانک مرکزی، ۱۶ آبان در جوابیه ای نه نسبت 
به گزارش مســکنی - تسهیلاتی آفتاب یزد که در واکنش به گفته های محسن 
دهنوی، نماینده ی مجلــس، جوابیه ای صادر می کند. نکته عجیب و قابل تأمل 
مسئله این که؛ گفته های نماینده مجلس و گزارش مسکنی تسهیلاتی روزنامه، 
هر دو در یک صفحه )بالا و پایین( منتشر شده بود اما روابط عمومی بانک مرکزی 

صرفا به گفته های نماینده مجلس واکنش نشان داد!
چهارم: روزنامه آفتاب یزد اگرچه این جوابیه را منتشر کرد اما در واقع این جوابیه 

باید به مقصد بهارستان ارسال می شد و نه دفتر روزنامه!

< قانون فصل الخطاب است یا قدرت؟
        چرا زورشان به اشخاص حقوقی نمی رسد الا زور همه به رسانه!

در یادداشت کوتاهی که »روزنامه آفتاب یزد« نوشته، منحصراً به زورمداری بانک ها 
اشاره شده و ذکر این نکته که؛ کمتر نهادی توان مقابله با بانک ها را دارد در حالی 
که اساســاً زورشان به اشخاص حقوقی نمی رسد: زور دولت به معادن، زور وزارت 
بهداشت به شبکه درمان خصوصی، زور مردم به برخی نهادها و سازمان ها و دستگاه ها 
و... در این میان عجیب آن که، زور همه به رســانه می رسد. با دوسطر شکوائیه و 
 طرح اتهاماتی چون: »تشــویش اذهان عمومی«، »باجگیری«، »نشر اکاذیب«، 
»بر هم زدن امنیت روانی جامعه«، »سیاهنمایی« و... خیلی راحت می توان رسانه را 
به محکمه کشانید و در برخی موارد نیز تعقیب کرد زیرا مصادیقی چون: »تشویش 
اذهان عمومی«، »باجگیری«، »نشر اکاذیب«، »بر هم زدن امنیت روانی جامعه«، 
»سیاهنمایی« به قدری کلی و مبسوط است که بسیاری از تیترها می تواند مصداق 
»تشویش اذهان عمومی«، »باجگیری«، »نشر اکاذیب«، »بر هم زدن امنیت روانی 

جامعه«، »سیاهنمایی« باشد.
نکته پایانی این که؛ اگر قانون فصل الخطاب باشد که باید باشد، طبیعتاً این فرض 
که »زورشان« به اشخاص حقوقی نمی رسد، باطل است زیرا قانون به خودی خود 
بازدارندگی ایجاد می کند و نیاز به استفاده ی از »زور« و پناه بردن به »ناپاسخگویی« 

و استفاده از عناوین اتهامی کلی و مبسوط علیه رسانه، عملاً بی دلیل است.
از ریل خارج کردن رســانه و رســانه ای ها با سلاح اتهامات کلی با مصادیقی که 
می تواند بر هر عنوان و گفته ای ســایه افکند راه خوبی برای سرپوش گذاشتن بر 

پیگیری رسانه برای پاسخگو کردن مسئولان نیست.
از درجه اعتبار ســاقط کردن رسانه و رســانه ای ها با اتهاماتی عجیب و غریب و 
 صرفاً به این دلیل که تلاش می کنند افشاگری کنند و فسادها را برملا سازند نیز 

منطقی نیست.

چرا زورشان فقط به رسانه ها می رسد نه اشخاص حقوقی!

قانون فصل الخطاب است یا قدرت؟
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 افقی 

 عمودی 
 1 - دلس�وز - شاعر، قصیده سرا 2 - پولی 
كه بر س�ر عروس و داماد می ریزند - كشور 
3 - حد نصاب ورزش�ی - ورزش�گاهی در 
لن�دن - ی�ک و یک 4 - نام پس�رانه - زن 
گندمگون - ورزشی با راكت 5 - جمع نکته 
- همسر آدم )ع( - فرزند عرب - مقابل اصل 
6 - رقیق - محل وس�یع، پهنه - گروهی و 
جمع�ی 7 - بعدی - هر لنگه در و پنجره - 
از القاب اش�رافی - نام ترك�ی 8 - اثری از 
ج�ال آل احمد - برتری ها 9 – مش�ت تو 
خالی - نشانه - سرپرست - جواب شنیده 
10 - بنجل و نامرغ�وب - ضروری - ضمیر 
خارجی 11 - دستی - باز خودمانی - اشاره 
نزدیک - فضای خالی از هوا 12 - ش�یر زن 
كرب�ا - درنده خ�وی - درون 13 - مخفف 
ش�اه - چوب های ضخیم و بلند زیر ریل - 
علم مطالعه گذشتگان 14 - بیماری پوستی 
- جمع نتیج�ه 15 - از كوه های خراس�ان 
رضوی - عهده دار پرداخت خس�ارت وارد 

شده به بیمه گذار است.

  1 - كنایه از مقدمات چیزی را یاد نگرفته 
ادعای اس�تادی ك�ردن 2 - پرن�ده ای از 
گنجشک شکان - ادا كردن 3 - جوش 
اول  آوردن دماس�نج اعص�اب - م�زه 
خرمالو - صندلی سواركار - عدد فوتبالی 
4 - پساوند اتصاف - دلداده شیرین - بت 
ت�راش 5 - حبس برای تمام عمر - آزاده 
- پرن�ده خوش خوراک - پی�کار 6 – راه 
بی پایان - پرسش ها - سقز 7 - كنایه از 
بد بخت - پیوند زناشویی 8 - حرف دهان 
كجی - پاسخ نومید كننده - بگوی قرآنی 
- درختچه گرمسیری 9 – موفق و بختیار 
- انتخاب محل قرارگرفتن هنرپیشه ها 
و وس�ایل درصحنه 10 - بخ�ت و طالع - 
آزم�ون - عامت بیم�اری 11 - ملت ها - 
ثروتمند - خودم - قوم زرد پوست ساكن 
تایلند 12 - س�تاره شناسی - یهودی - 
همیشه 13 - ناخن ستور - مقابل اثبات 
- برآمدگی ته كفش - كش�ور بیگانه 14 
- پایدار تا مدت های طولانی - رمه اسبان 
و گله ستوران رها در مراتع 15 - عارف و 

شاعر نامدار ایرانی سده چهارم و پنجم.
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آفتاب یزد - یوسف خاكیان: واقعا عجب قصه ای شده این ماجرای 
س��ریال »پایتخت 7«، بیشتر رسانه ها کار و کاسبی شونو ول کردن 
چس��بیدن به این سریال که آیا فصل جدیدش ساخته می شه یا نه؟ 
اصلا نقل محافل و مجالس شده بحثش، هر جا میری دارن درباره این 
س��ریال حرف می زنن، تو پارک، تو سینما، تو صف نونوایی، تو مترو 
... بعضیا حتی وقتی دارن با خودشون حرف می زنن، دنبال اینن که 
بفهمن »پایتخت 7« ساخته میشه یا نه، انگار مسئله ی مهم دیگه ای 
تو این دنیا وجود نداره یا اگه داره از درجه اهمیت پایین تری نسبت به 
»پایتخت 7« برخورداره، حالا اینکه چرا توی این برهه از زمان دوباره 
حرف این سریال پیش کشیده شده فقط خدا میدونه و بس، البته یه 
سری حدس هایی رو یه سری از اهالی رسانه زدن که به نظر میرسه 
موضوع ساخت یا عدم ساخت فصل جدید »پایتخت« بر اساس همون 
حدس و گمان ها به خبر روز روزنامه ها و خبرگزاری ها تبدیل شده، 
اون ح��دس و گمان ها هم از این قراره که چون صداوس��یما تو چند 
هفته اخیر دو تا از س��ریال هایی )س��رزمین مادری و رعد و برق( که 
باهاش��ون مشکل داشت رو روی آنتن شبکه هاش فرستاد این شائبه 
پیش اومد که رسانه ملی داره سکان کشتی خودش رو به سمت مردم 
می چرخونه و می خواد یه کمی تو همون زاویه ای که مردم دوست 
دارن، حرک��ت کنه، به همین دلیل ممکنه که درباره س��اخت فصل 
 جدید مجموعه »پایتخت« یه تصمیمات خوبی بگیره و سری جدید
 این س��ریال رو به س��ازندگان اون س��فارش بده، تو این ماجرا سوال 
 مهمی که پیش میاد اینه که آیا اهالی رسانه که تو این مملکت زندگی 
 می کنن و تو حوزه فرهنگ و هنر مخصوصا صداوسیما فعالیت می کنن
  به موضوع برنامه س��ازی ت��وی تلویزیون اینقدر س��اده انگارانه نگاه 
 می کنن که با پخش یکی دو سریالی که مدتها نمایش داده نشده، فکر
 می کنن که صداوس��یما می خواد رفتار رسانه ای خودش رو عوض 
کن��ه و بیاد و مثلا »پایتخت 7« بس��ازه؟ انگار بعضیا اصلا فکر نکرده 
حرف می زنن، حالا اگه رسانه ای شدن موضوع ساخت »پایتخت 7« 
رو شایعه سازها مطرح کرده باشن میشه قبول کرد، اما اینکه یه آدم 
اهل رسانه بیاد و چنین مسئله ای رو باور کنه و اون رو اشاعه بده واقعا 
جای علامت سوال داره، خود تلویزیون و رفتارهایی که در طول چند 
سال اخیر از خودش بروز داده داره میگه من فقط در یه صورت ساخت 
»پایتخت7« رو به سازندگانش سفارش می دم، اون هم اینه که عوامل 
این س��ریال، فصل جدید این مجموعه رو اون طوری که من میخوام 
 بسازن نه اون شکلی که خودشون میخوان، خب عوامل »پایتخت« رو
  هم که می شناس��ید، زی��ر بار همچین چیزی نمی��رن، اصلا قبول 
 نم��ی کنن که کار سفارش��ی تولید کنن، مگر اینک��ه یه پول خیلی 
قلمبه ای بهشون بدی و بگی: »بساز« و اونام بگن: »چشم« که در این 
صورت هم رخ  دادن چنین اتفاقی خیلی دور از ذهنه، بنابراین صداوسیما 
از وقتی سری قبلی پایتخت روی آنتنش رفت خودش با دست خودش 
و کاملا خودخواسته شروع کرد به کوبیدن »پایتخت 6« یعنی یه کاری 
کرد که نه تنها داد عوامل »پایتخت« دراومد، بلکه صدای بقیه مردم  
و  منتقدها و رس��انه های خاص هم دراومد، ته این ماجرا چی ش��د؟ 
تهَِش این شد که: »بابا مگه مجبورید این سریال رو اینقدر کش بدید 
که به 6 و 7 و 8 و 9 و 10 و ... برسه، این سریال پتانسیل نداره ادامه 
پیدا کنه، دست از سرش بردارید، »پایتخت« یه چیزی بود تموم شد 
رفت، شیرین بود، با مزه بود، خنده دار بود، ولی تموم شد، دیگه مثل 

اون »پایتخت« رو نمی تونن بسازن، چرا؟ بزرگترین جواب این »چرا« 
مردی بود به اسم »خشایار الوند« که مهمترین نویسنده متن سریال 
»پایتخت« بود، س��ری شش��م این مجموعه این ادعا رو کاملا اثبات 
 کرد، وقتی فصل پنجم تموم شد، بدترین اتفاقی که می تونست برای 
س��یروس مقدم و تیمش بیفته این بود که خشایار الوند از دنیا رفت، 
 هم��ون لحظه ای که الون��د   از دنیا رفت باید فاتح��ه »پایتخت« رو 
می خوندیم، همون طوری که اگر خدای نکرده این اتفاق برای محسن 
تنابنده می افتاد باید فاتحه »پایتخت« رو می خوندیم، چون علیرغم 
وج��ود کارگردان خبره ای مثل س��یروس مقدم، به عنوان ش��اهرگ 
سریال »پایتخت« توی این مجموعه حضور داشتن، حالا خشایار الوند 
پرواز کرده بود و رفته بود و خب همین یه دلیل برای تموم شدن کار 
»پایتخت« بس بود، دیدید یه ارتباط دو طرفه رو که یه طرفش تمایلی 
به ادامه دادن نداره و طرف دیگه هی خودشو به آب و آتیش میزنه که 
این رفاقت یه طرفه  ادامه پیدا کنه؟ همچین رابطه ای رو دیدید؟ ته 
چنین رابطه ای چی میشه به نظر شما؟ تموم شده اس دیگه، نیست؟ 
بالاخ��ره جونش کَنده میش��ه و میره پ��ی کارش، بالاخره اون فردی 
 ک��ه مایل به ادامه این رابطه اس میفهمه که تلاش��ش بی فایده اس، 
 می فهمه که سر قبر خالی وایستاده و گریه می کنه، سریال »پایتخت«
  ه��م همینه داس��تانش، یک��ی از اصلیترین مهره ها دیگه نیس��ت، 
 تو سری ششم، به جای اون یه نفر، سه نفر اومدن تا کاری که اون یه نفر 
می کرد رو انجام بدن، اما نتونستن، زور الکی بود، آبّ تو هاون کوبیدن بود، 
متنای این سه نفر به پای متنای اون یه نفر نمی رسد، کار »پایتخت« 
تموم شده بود، ولی نمی خواستن باور کنن، نه عواملش می خواستن 
باور کنن و نه مردم، واسه همین رسانه ملی اومد وسط، هفت تیر رو 
کش��ید بیرون، تیر خلاص رو تو مُخ س��ریال »پایتخت« شلیک کرد، 
می پرس��ید چطوری؟  خیلی س��اده، با سانسورهای عجیب و غریبی 
ک��ه تو همین گزارش درباره اش حرف زدیم، زمانی که »پایتخت 6« 
روی آنتن رفت، اصلی ترین منتقدانی که شاکی بودن که: »این چیه 
درس��ت کردید؟« مردم بودن، همونایی که یه زمونی عاشق تماشای 
س��ریال »پایتخت« بودن، حالا همون��ا اومده بودن و می گفتن: »این 
چیه درس��ت کردید؟ آدم برفک ببینه بهتر از اینه که این س��ریال رو 
ببینه.« این شد مرگ »پایتخت«، پرونده اش همون موقع تو تلویزیون 
بسته شد، تلویزیون دیگه تصمیم نداشت »پایتخت« رو ادامه بده، اما 
عوامل س��ازنده »پایتخت« دوست داشتن این سریال ادامه پیدا کنه، 
حالا به نظر شما بالاخره کی پیروز شد؟ تلویزیون یا عوامل پایتخت؟ 

جواب این س��وال رو تاریخ میده، هم تاری��خ امروز و هم تاریخ آینده، 
فصل شش��م این سریال در سال 1399 روی آنتن رفت، از اون تاریخ 
تا امروز بیش از دو س��ال و نیم می گذره و هنوز هیچ تصمیمی برای 
ساخت سری جدید این مجموعه گرفته نش��ده، تلویزیون مدام داره 
کاری می کنه به ملت بفهمونه شکمتونو صابون نزنید، ما »پایتخت«ی 
که قبولش نداشته باشیم نمی سازیم، البته می سازیم منتهی اونطوری 
که خودمون می خوایم، اگه عوامل »پایتخت« حاضر باشن اونجوری 
 که ما می خوایم سریال رو بسازن، مخلصشون هم هستیم، اگه قبول
  کنن همین فردا صبح کلید می زنیم، بعدش هم که س��اخته ش��د،
 هر طوری که دلمون خواس��ت اونو پخش م��ی کنیم، اون زمان هم 
نباید اعتراضی بکنن. حالا هم که بر اس��اس س��اده اندیش��ی برخی 
افراد موضوع ساخت س��ری هفتم »پایتخت« نقل محافل و مجالس 
شده، صدا و سیما به صورت غیرعلنی می گوید: »ما کارای مهمتری 
داریم ک��ه باید به اون��ا بپردازیم، س��ری جدید س��ریال »پایتخت« 
ممکنه یه روزی س��اخته بش��ه، اما اون روز امروز نیس��ت، پس لطفا 
 این مس��ئله رو اینقدر کش��ش ندید و بذارید ما هم کارمون رو انجام 

بدیم. 
از همه چیز گفتیم اجازه دهید به یک مس��ئله دیگر هم اشاره کنیم، 
اینکه زمانی که پایتخت 6« به پایان رسید تعداد قابل توجهی از مردم 
عادی و همینطور برخی افراد ش��ناخته ش��ده، نسبت به این سریال 
اعتراض کردند و گفتند: »س��ری ششم »پایتخت« به درد نمی خورد 
و ارزش تماشا کردن ندارد« آنها اعتراضاتشان را به صورتهای مختلف 
بی��ان کردند، یکی با 162 تماس می گرفت و حرفش را می زد، یکی 
پیام تلفنی به روزنامه ها می داد و دیگری در صفحه ش��خصی اش از 
افتضاح بودن س��ری جدید »پایتخت« س��خن به میان می آورد، این 
موض��وع همچن��ان ادامه یافت تا زمانی که رفته رفته آب از آس��یاب 
افت��اد، ح��الا در روزگار کنونی بعد از گذش��ت نزدیک به دو س��ال و 
نیم از پایان »پایتخت 6« عده ای آمده اند و بیان می کنند که ساخت 
 »پایتخت 7« یک مسئله ضروری و لازم است و باید انجام شود، جالبش 
 می دانید کجاست؟ جالبش اینجاست که در میان این عده، هستند افرادی

 که دو سال و نیم پیش به ساخت »پایتخت 6« اعتراض می کردند و 
می گفتند: »این چیه ساختید؟« هِه، هِهِه، هِهِهِه، هِهِهِهِه...، ببخشید 
من خندم گرفت، معذرت می خوام، خب بابا خنده داره دیگه، طرف 
تکلیفش با خودش روشن نیست، معلوم نیست با خودش چند چنده، 
بالاخره یا این طرفی هس��تی یا اون طرفی دیگه، نمیش��ه که هر دو 
طرفی باشی، یا موافق ساخت سری هفت »پایتخت« هستی یا مخالف، 
اگه موافقی پس دو س��ال و نیم پیش حرف حس��ابت چی بود؟ اگه 
مخالفی پس چرا میگی س��ری جدیدش رو بسازیم؟ آدم می مونه تو 
رفتار بعضیا، چجوری فکر می کنن که اینطوری زندگی می کنن، والا...
به آخر این گزارش رس��یدیم، خواستم تهش رو باز بذارم، دلم نیومد، 
گفت��م حیفه، واس��ه همین فکر می کنم که بای��د یه چیزی بگم که 
 پایان خوش��ی رو به همراه داشته باشه، واسه همین یه آهی از درونم 
می کشم و میگم: »کاش خش��ایار الوند زنده بود، اگه بود هیچکدوم 
شیلنگ تخته ها انداخته نمی شد و ای بسا »پایتخت7« هم ساخته 
 ش��ده بود و عوامل این س��ریال الان داشتن سری هشتمش رو تولید 
می کردن، به قول فتحعلی اویسی که چه خوش می خوند: »ای دریغ 

از عمر رفته/سوز و سودای گذشته...« 

تحلیلی درباره اخباری كه پیرامون ساخت و عدم ساخت »پایتخت 7« به گوش می رسد

با دست پس می زنیم با  پا پیش می کشیم!

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶
 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

 کوتاه از هنر  شاهنامه خوانی

 سینما

ادامه پرسيدن پيران
 از آمدن رستم 

پی��اده بدی��ن رزم��گاه آمدس��ت            
بی��اری ء ای��ران س��پاه آمدس��ت 

ب��دو گفت پیران که او دیگرس��ت           
س��واری س��رافراز و کنداورس��ت 

بترس��ید پ��س م��رد بی��دار دل            
کجا بس��ته ب��ود ان��دران کار دل 

ز پیران بپرس��ید کان ش��یر مرد            
نب��رد بدش��ت  چگون��ه خرام��د 

ز ب��ازو و ب��رزش چه داری نش��ان           
چ��ه گوی��د ب��آورد با سرکش��ان 

چگونس��ت م��ردی و دی��دار اوی           
چگون��ه ش��وم م��ن بپی��کار اوی 

گ��ر ایدونک اویس��ت کام��د ز راه            
ب��آوردگاه  بای��د  رف��ت  م��را 

ب��دو گفت پیران که این خود مباد            
ک��ه او آی��د ای��در کن��د رزم یاد

یک��ی مرد بینی چو س��رو س��هی            
بدی��دار ب��ا زی��ب و ب��ا فرّه��ی 
افراس��یاب            ک��ه  رزمگاه��ا  بس��ا 
ازو گش��ت پیچان و دی��ده پر آب 

یکی رزمسازس��ت و خسروپرست           
نخست او برد سوی شمشیر دست 

کارزار             کن��د  س��یاوش  بکی��ن 
کج��ا او بپ��روردش ان��در کن��ار

ز م��ردان کنن��د آزمایش بس��ی            
کس��ی  نتاب��د  ب��ر  ورا  س��لیح 

نه بر گی��رد از جای گرزش نهنگ            
اگ��ر بفگند ب��ر زمی��ن روز جنگ 

زهی ب��ر کمانش بر از چرم ش��یر            
یک��ی تیر و پی��کان او ده س��تیر

زره            بپوش��د  آی��د  ان��در  ب��رزم 
یکی جوش��ن از ب��ر ببن��دد گره 

یک��ی جام��ه دارد ز چ��رم پلنگ            
بپوش��د ب��رو ان��در آی��د بجن��گ 

ببربی��ان خوان��دش             ن��ام  هم��ی 
ز خفتان و جوش��ن فزون داندش 

تور جهانی »آخرین تولد« 
آفتاب یزد: فیلم سینمایی »آخرین تولد« 
به کارگردانی و تهیه کنندگی نوید محمودی 
همزمان به بیست و هشتمین دوره جشنواره 
کرالا و ش��انزدهمین دوره جشنواره جیپور 
هن��د راه یاف��ت. جش��نواره ک��رالا هند از 
معتبرترین جش��نواره های آس��یایی اس��ت 
که از 8 تا1۵ دس��امبر 2023 در کرالا هند 
برگزار می ش��ود. جشنواره جیپور هند نیز از 
۵ تا 9 ژانویه 202۴ برگزار می شود. »آخرین 
تولد« روایتی اس��ت از عش��ق ثریا و فهیم؛ 
عش��قی که س��ایه جنگ بر سرش آوار شده 

است، غزلی است عاشقانه در دل بحران ...

»همام« تمام شد 
آفت�اب ی�زد: آیی��ن اختتامی��ه س��ومین 
جشنواره بین المللی هنری »همام« ویژه آثار 
هنری معلولان و جانبازان هنرمند با موضوع 
هنرهای تجس��می، صنایع دستی، هنرهای 
سنتی و موسیقی عصر پنجشنبه 18 آبان ماه 
1۴02 در مرکز همایش های بین المللی برج 
میلاد تهران برگزارش��د. این جشنواره از 11 

آبان ماه تا 17 آبان ماه 1۴02 برگزارشد.

»رخ  مادر2« کليد خورد
فص��ل دوم مجموعه مس��تند »رخ  مادر« به 
تهیه کنندگ��ی امیرحس��ین اکات��ی جلوی 
دوربین رف��ت. تاکنون نزدیک ب��ه نیمی از 
فصل جدید این مجموعه مس��تند که زهرا 
حس��ینی سرپرست پژوهش و سوژه یابی آن 
را برعهده داش��ته، تصویربرداری شده و این 
روزها کارهای پس تولید آن به طور همزمان 

در حال انجام است./صبا 

»بی سر و صدا«
در جلوه های ویژه

و س��اخت  ناظرفصیح��ی طراح��ی  فری��د 
جلوه های ویژه کامپیوتری فیلم س��ینمایی 
»بی سر و صدا« به کارگردانی و تهیه کنندگی 
مجیدرضا مصطفوی و نویس��ندگی مشترک 
مهی��ار حمیدیان و مجیدرض��ا مصطفوی را 
از اواس��ط فیلمبرداری آغاز کرده و همچنان 

ادامه دارد./صبا 
   

هنگامه پناهی درگذشت
هنگام��ه پناهی تهی��ه کنن��ده و بنیانگذار 
کمپان��ی »س��لولوئد دریم��ز« ک��ه س��ابقه 
همکاری با س��ینماگران سرشناس سینمای 
ای��ران و جه��ان را داش��ت پ��س از مبارزه 
 با ی��ک بیم��اری طولان��ی در 67 س��الگی 

درگذشت./ایسنا

»این جمعيت ...«
 پروانه می خواهد

فیلم سینمایی»این جمعیت قابل کنترل« به 
کارگردانی محمدمتین اوجانی و نویسندگی 
رون��اک برخوردار،  پ��س از خاتمه ی مراحل 
فنی در انتظار اخذ پروانه نمایش قرار گرفت. 
داس��تان این فیل��م درباره ی پیرزنی اس��ت 
که دچار دِمانس ش��ده ام��ا هنوز اصلی ترین 
آرزویش را از خاطر نبرده است. تلاش فرزندان 
برای برآورده کردن این آرزو ماجراهایی را رقم 

می زند که... ./صبا 

 انيميشن سازان ایرانی
 در سال های اخير خيلی پيشرفت کرده اند 
بهرام عظیمی کارگردان س��ینما درباره انیمیش��ن کوتاه »سیم ششم« 
که این روزها در س��ینماهای هنر و تجربه اکران ش��ده، گفت: یک اتفاق 
عجیب باعث ش��د که ما »سیم ششم« را ساختیم. من به دلیل علاقه به 
ماشین به دنبال این بودم که اولین کشته شده تصادف رانندگی در ایران 
چه کس��ی است؟ بعد از تحقیقات متوجه شدم که این فرد درویش خان 
است. خیلی از کسانی که سیم ششم را می بینند فکر می کنند کارگردان 
عش��ق موسیقی سنتی اس��ت. درویش خان مخترع »سیم ششم«، تار و 
اختراعات دیگری هم داشته است. کارگردان انیمیشن تهران 1۵00 ادامه 
داد: ساخت انیمیشن سیم ششم نزدیک به دو سال طول کشید. تیم تولید 
هم چندان تیم بزرگی نبود. در اصل ما ۵ نفر بودیم که این کار را ساختیم 
اما اگر به تیتراژ توجه کنید هر یک از ما مقدار زیادی کار انجام داده ایم. 
بهرام عظیمی درباره وضعیت انیمیشن ایران در مقیاس های جهانی گفت: 
ما باید ابتدا تعریف کنیم که می خواهیم انیمیشن ایران به چه جایگاهی 
در جهان برس��د. زمانی که از انیمیشن سینمایی صحبت می کنید باید 
بدانید ما به این زودی ها نمی توانیم به گرد پای کش��ورهایی مثل آمریکا 
یا ژاپن برسیم. هم چنان که سینمای اکشن در ایران نسبت سینمای روز 
دنیا ضعف دارد، انیمیشن سینمایی ما هم چنین جایگاهی دارد. به گزارش 
ایرنا، بهرام عظیمی در پایان با اشاره به پیشرفت های انیمیشن سازان ایرانی 
گفت: انیمیشن س��ازان ایرانی در سال های اخیر خیلی پیشرفت کرده اند. 
اینکه در ایران انیمیشن هایی می سازیم که مردم می بینند و فروش های 
میلیاردی دارد به معنی موفقیت است. ولی اینکه بخواهیم به بازار جهانی 

برسیم، بیشتر حرف می زنیم تا عمل کنیم.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف 

وضعیت ثبتی  اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 140260316014001107 مورخه 1402/04/05 هیات اول/
دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رس�می مس�تقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک كرمانشاه 
ناحیه دو تصرف�ات مالکانه بامعارض متقاضی آقای/خانم حمید دائی 
چین فرزند نورمراد بشماره شناسنامه 2 در ششدانگ یک قطعه زمین 
مزروعی به مساحت 36690/47 مترمربع در قسمتی از پاک 34 اصلی 
واقع در بخش سه حومه كرمانشاه خریداری از زارع صاحب نسق آقای 
نورمراد دائی چین به آدرس روستای چقاقاسم محرز گردیده است. لذا 
ب�ه منظور اطاع عموم مرات�ب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می 
ش�ود در صورتی كه اشخاص نس�بت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تس�لیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تس�لیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اس�ت در صورت انقضای مدت مذكور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/08/20
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/09/05

فرشاد نادری - رئیس ثبت اسناد و املاک

مفقودی
آقای مراد ش��اهمراد پور مالک سواری پژو پارس مدل 1381 رنگ نوک 
مدادی - متالیک به ش��ماره پلاک 3۵9 ه 63 - ایران 19 و ش��ماره موتور 
228281101۵۴ و ش��ماره شاس��ی 818101۴8 به علت فقدان اسناد 
فروش )برگ کمپانی( تقاضای رونوش��ت المثنی اسناد مذکور را نموده 
اس��ت. لذا چنانچه هرکس ادعایی نسبت به خودروی مذکور دارد ظرف 
مدت ده روز به دفتر حقوقی سازمان فروش شرکت ایران خودرو واقع در 
شهرک پیکانشهر - ساختمان سمند مراجعه نماید. بدیهی است پس از 

انقضای مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.

آگهی اخطار افراز 
آقای / خانم 1- محمد حسین رفیعی 2- طوبی رفیعی 3- پروین رفیعی 
۴- راضی��ه رفیعی ۵- رضیه رفیعی 6- حبیب رفیعی 7- بی بی عصمت 

دهقان 8- محسن رفیعی 9- مهدی رفیعی 10- مریم رفیعی 
نظر به اینکه آق��ای / خانم محیاموجی به وکالت منیره رفیعی به موجب 
یکبرگ درخواست افراز وارده به شماره 3121۴ مورخ 1۴02/8/1۴ تقاضای 
افراز س��هم خود از پلاک 126 فرعی 6327 بخش 8 یزد را نموده و برای 
انجام عملیات افرازی س��اعت 8:00 صبح روز یکش��نبه مورخ 1۴02/9/۵ 
تعیین شده است، لذا حسب دستور ذیل نامه وارده به شماره 3121۴ مورخ 
1۴02/8/1۴ بوسیله این آگهی مراتب به شما ابلاغ می گردد و شایسته است 
در وقت تعیین شده در اداره ثبت اسناد منطقه یک یزد حاضر تا به همراه 
نماینده و نقشه بردار ثبت به محل عزیمت نمایید، ضمنا عدم حضور شما 

مانع از انجام کار نخواهد بود.
تاریخ انتشار: 1۴02/8/20 

م.الف 1029
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                             رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک یزد 
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 آفت�اب یزد – نجمه حمزه نیا: دس��تگاهادراریش��املکلی��هها،حالبها
)میزن��ای(،مثان��هومجرایخروجی)مجرایپیش��اب(اس��ت.کلیهواحد
تصفیهکنندهخوندربدناس��توموادزائدوآباضافیرابهصورتادراراز
خونجدامیکند.سپسادراربهکمکحالبهادرمثانهجمعآوریمیشودو
بهوسیلهمجرایخروجیازبدنخارجمیشود.ریفلاکسیابرگشتادراربه
پسزدنادرارازمثانهبهحالبگفتهمیش��ودکهدرآنجریانادرارازمثانه
بهس��متکلیههاپسمیزند.اینبیماریشدتهایمتفاوتیداردومیتواند
درمواردش��دیدباعثازکارافتادگیکلیهش��ودوکیفیتزندگیافرادرابه
صورتجدیکاهشمیدهدلذاباتوجهبهاهمیتموضوعآفتابیزددراین
بارهبادکتررضاولیپور،متخصصاورولوژیودکترمحسنوریانی،متخصص

اورولوژیودکترمهریمهراد،متخصصاورولوژیگفتگوکردهاست.
دکترولیپوردراینبارهمیگوید:برگشتادرار،بیماریاستکهدرآنادرار
ازمثانهبهکلیههابرگشتدادهمیشود.مقداراینبرگشتمیتواندکمتازیاد
باشد.ویبیانکرد:درحالتنرمال،بهدلیلشکلووضعیتحمایتیعضلات
مثانهدرمحلاتصالحالبهابهمثانه،برگش��تادرارازمثانهبهحالبهارخ
ندادهوحالبهاوکلیههاازفش��اربالایداخلمثانهوازادراراحتمالاًعفونی،
مصونهستند.اینمتخصصاورولوژیمطرحکرد:بنابهدلایلیازجملهاشکال
درش��کلطبیعیمحلاتصالحالببهمثانهیاضعفعضلانیاینقسمتاز
مثانهیاافزایشبیشازحدفش��ارداخلمثانهبهدلیلمثانهعصبییاانسداد
خروجیمثانهیا… ممکناس��تادرارازمثانهبهدرونحالبها)ودرموارد
شدیدترحتیتاکلیهها(برگشتدادهشود.ویاشارهکرد:دردستگاهادراری
انسانها،جاییکهحالبهاواردمثانهمیشوند،یکدریچهوجوددارد.بعضی
ازکودکانبههمراهمشکلدریچهایمتولدمیشوندودرآندریچهنمیتواند

بهدرستیبستهشودبنابراینادراربهکلیههابرگشتدادهمیشود.
دکترولیپورافزود:دیگرمش��کلاتکهبهآنه��ابیماریهایدفعمیگویند،
باعثمش��کلدرکنترلدفعادرارنیزمیشوندوهمچنینممکناستسبب
برگش��تادرارشوندالبتهبعضیازاینمشکلاتبابزرگشدنکودکشمااز
بی��نخواهندرفت.اینمتخصصاورولوژیابرازداش��ت:ریفلاکسادرارییا
ریفلاکسوزیکورترالزمانیرخمیدهدکهادرارازمثانه،بهحالبهاوکلیهها
برمیگردد.اینشرایطاغلبدرنوزادانوکودکاناتفاقمیافتد.کودکمبتلا
بهریفلاکسوزیکورترال،درمعرضخطرعفونتهایمکررکلیهقرارداردکه

بهمرورزمانباعثآسیبرساندنبهکلیههامیشود.
ویعنوانکرد:دلایلزیادیوجوددارندکهمیتوانندباعثابتلایکودک،به
بیماریریفلاکسوزیکورترالشوند.برخیازعللشایعاینبیماریعبارتنداز
والدینویاخواهروبرادرمبتلابهریفلاکسوزیکورترال،الگوهایادراریغیر
طبیعیمانندنگهداشتنبیشازحدادرار،متولدشدنبانقایصلولهعصبی
اس��پینابیفیدا،ناهنجاریهایدیگردرمجاریادراریماننددریچهپیش��ابراه

خلفی،حالبدوگانه)اورتروسل(ووجوددومجرایادراراست.
دکت��رولیپورادامهداد:دردورانن��وزادی،بیماریریفلاکسوزیکورترالدر
بیننوزادانپس��رشایعتراس��ت،چراکهدرحینادرارکردن،فشاربیشتری
بهسیس��تمادراریآنهاواردمیشود.دراوایلکودکی،اینناهنجاری،دربین

دخترانشیوعبیشتریپیدامیکند.
اینمتخصصاورول��وژیابرازکرد:برخیمواردش��ایعترینعلائمریفلاکس
ادراریهس��تند،گرچه،هرکودکممکناس��تاینعلائمرابهطورمتفاوتی
تجرب��هکند.اینعلائمعبارتندازعفونتمجرایادراری،مش��کلاتیدرادرار
کردنازجملهفوریتادرار،نش��تادرارپسازتخلیهادرار،بیاختیاریادرار
)خیسکردنشلوار(،لمستودهدرشکمکهناشیازکلیهمتورماست،اضافه

وزنکموفشارخونبالا.
ویتصریحکرد:علائمریفلاکسادراریممکناستمشابهبابیماریهایدیگر

باشد.همیشهبرایتشخیصدرست،باپزشکاطفالمشورتکنید.
دکت��رولیپ��ورتوضیحداد:ریفلاکسادراریممکناس��تقب��لازتولددر
سونوگرافی،بهدلیلتورمکلیهها)هیدرونفروز(تشخیصدادهشود،جنینقبل
ازتولدممکناستبهدلیلتورمکلیهها)هیدرونفروز(درسونوگرافی،مشکوک

بهریفلاکسادراریباشد،امااینوجودریفلاکسراثابتنمیکند.
ای��نمتخصصاورولوژیتوصیهکرد:اگرس��ابقهخانوادگیریفلاکسادراری
وجودداشتهباشد،اماکودکهیچعلائمینداشتهباشد،پزشکاطفالممکن
استبرایردکردناحتمالبیماریریفلاکسادراری،یکآزمایشتشخیصی

انجامدهد.
ویخاطرنشانکردکهآزمایشاتتشخیصیبرایریفلاکسادراریعبارتنداز

سیستویورتروگرامادراری،سونوگرافیکلیویوآزمایشاتخون.
دکترولیپورافزود:سیس��تویورتروگرامادرارینوعیآزمایشتصویربرداری
اش��عهایکساس��تکهمجرایادراریرابررسیمیکند.یککاتترکوچک
)لول��هتوخالی(درونپیش��ابراه)لول��هایکهادرارراازمثانهب��هخارجازبدن
تخلیهمیکند(قراردادهمیشودومثانهبارنگکنتراستپرمیشود.سپس،
تصاویریازمثانهدرحینپروخالیش��دنگرفتهمیش��ود.درصورتوجود
هرگونهجریانمعکوسازادراربهپیش��ابراههاوکلیهها،تصاویرآنرانش��ان

خواهندداد.
اینمتخصصاورولوژیاضافهکرد:سونوگرافیکلیهیکآزمایشغیرتهاجمی
استکهدرآنیکمبدل،ازکلیهعبورمیکندوبااستفادهازامواجسونوگرافی،
تصویرکلیهراروییکصفحهنمایشنش��انمیده��د.ازاینآزمایشبرای
تعییناندازهوشکلکلیهوشناساییتوده،سنگکلیه،کیستویاانسدادهاو
ناهنجاریهایدیگراستفادهمیشود.اینآزمایشنمیتواندوجودریفلاکسرا
ثابتکند،امامیتواندکشیدگییاآسیبکلیهناشیازریفلاکسرانشاندهد

وآزمایشاتخوننیزبرایسنجشعملکردکلیهمناسباست.

< ریفلاکس ادراری می تواند درجه شدت های متفاوتی داشته باشد
ویتش��ریحکرد:ریفلاکسادراریمیتوانددرجهشدتهایمتفاوتیداشته
باش��د.اینبیماریمیتواندبس��یارخفیفباشدوادرارفقطاندکیبهمجرای
ادراریبرگرددویااینکهمیتواندش��دیدباشدوموجبعفونتهایکلیهو

آسیبدائمیکلیهشود.
دکترولیپورمتذکرش��د:درمانکودکمبتلابهریفلاکسادراری،توس��ط
پزش��کاطفالبراساسمواردمختلفیتعیینخواهدشدکهعبارتندازسن،
سلامتکلیوسابقهپزشکیکودک،شدتیادرجهریفلاکس،تواناییکودک
برایمص��رفداروهایاعملهایجراحیخاص،احتمالرفعش��دنخودبه
خودیریفلاکس.اینمتخصصاورولوژیاش��ارهکرد:پزش��ککودکمبتلا
بهریفلاکسادراریممکناس��تازسیستمدرجهبندی)۱تا۵(براینشان
دادندرجهریفلاکساستفادهکند.هرچهدرجهبیشترباشد،شدتریفلاکس
شدیدترخواهدبود.ویاظهارکرد:بیشترکودکانیکهدارایرفلاکسادراری
درجه۱تا۳هستند،نیازبههیچگونهدرمانسختیندارند.ریفلاکسبهمرور
زمان،معمولاًطی۵س��ال،خودبهخودبرطرفمیش��ود.کودکانیکهمکرراً
دچارتبیاعفونتمیشوند،ممکناستبهمصرفآنتیبیوتیکپیشگیرانه

مداوموآزمایشاتادراردورهاینیازداشتهباشند.
دکترولیپورادامهداد:دربرخیموارد،نش��اندادهش��دهاس��تکهمصرف
آنت��یبیوتیکهایپیش��گیرانه،میتواندعفون��تادراریرامتوقفکند.این
آنت��یبیوتی��کها،مصونیتکودکش��مارادربرابربیم��ارییاعفونت،کم
نمیکنند.دوزهایمورداستفادهداروبسیارکمهستندوفقطبرایجلوگیری

ازشروععفونتادراریکافیهستند.
اینمتخصصاورولوژیگفت:زمانیکهشمادرحالانتظاربرایازبینرفتن
ریفلاکسادراریهستید،گاهیاوقات،مصرفآنتیبیوتیکهایپیشگیرانه،
بهترینکاربرایجلوگیریازابتلابهعفونتهایبیشتراست.درمانباجراحی

نیزامکانپذیراست.
ویگفت:کودکانیکهریفلاکسادراریدرجه۴و۵دارند،ممکناس��تبه
جراحینیازداشتهباش��ند.جراحدرطولعمل،یکدریچهفلپبرایحالب

ایجادمیکندکهازجریانمعکوسادراربهکلیهجلوگیریمیکند.درموارد
شدیدتر،ممکناستکلیهآسیبدیدهوحالببرداشتهشوند.اینجراحیرا
میتوانازطریقجراحیباز،جراحیلاپاراسکوپیوجراحیبارباتانجامداد.
دکترولیپورادامهداد:جراحیبازازطریقبرشپایینش��کمانجاممیشود،
س��پسمثانهبازمیشودوحالبهابرایجلوگیریازریفلاکسبیشترترمیم
میشوند.میزانموفقیتاینجراحیبسیاربالاستودرحالحاضر،جراحی
لاپاراسکوپیباکمکروبات،دربیمارستانهایخاصیانجاممیشودوبهطور
کلی،مدتبستریشدندربیمارستانکوتاهترودورهبهبودیسریعترخواهد
بود.اینمتخصصاورولوژیاذعانداش��ت:معمولابرگشتادراردرکودکان،
بعدازآنتشخیصدادهمیشودکهشماکودکخودرابهدلیلعفونتدستگاه
ادراریبهپزشکمیبرید.حدود۵۰درصداطفالو۳۰درصدکودکانبزرگتر

کهعفونتدستگاهادراریدارند،بهبرگشتادرارنیزمبتلاهستند.
ویمتذکرش��دکهبرگشتادراربهکلیهمیتواندسببانتشارعفونتادراری
بهکلیهشود،چیزیکهمیتواندباعثبیماریشدیدکودکشماوآسیببه
کلیههایاوش��ود.دکترولیپورمطرحکرد:علائمعفونتادراریدرکودکان
ایناس��تکهکودکشمابیشترازهمیشهبهدستشوییمیرود،میگویددر
هنگامادرارکردناحس��اسدارد،میگویددلمندردمیکندوکودکشما
ممکناستتبکندلذادرصورتبروزاینعلائم،کودکخودراپیشپزشک
ببرید.پزشکبرایتشخیصبهترواینکهببیندآیاکودکشمادچارعفونت

شدهاستیاخیر،ازاونمونهادراربرایکشتمیگیرد.
ای��نمتخصصاورولوژییادآورش��د:حدودنیمیازمواردبرگش��تادراردر
کودکان،بدوننیازبهجراحی،فقطبادرمانداروییوانتظار،درمانمیشوند.
ب��هویژهدرکودکانکمس��نیکهعلتبرگش��تادراردرآنها،ضعفخفیف

عضلاتمثانهدرمحلاتصالسوراخهایحالببودهاست.
ویاظهارکرد:برگشتادرارمیتواندباجراحیتصحیحشود.بااینحال،بیشتر
کودکانبابزرگش��دن،بهترمیش��وند.بههمیندلیلممکناستپزشک
برایدرمانکودکشماازآنتیبیوتیکاستفادهکندتاازابتلایاوبهعفونت
جلوگیریکند.فقطیککودکازهردهکودکبااستفادهازآنتیبیوتیکبه

عفونتمبتلامیشود.
دکترولیپورگفت:پزش��کبایددیگرعللممکنهبرایبرگشتادرار،مانند
بیماریه��ایدفع،بیماریایکهمعمولاس��ببازدس��تدادنکنترلادرار
میش��ودرا،ارزیابیکند.بعضیازبیمارستانهایاطفال،برنامههایتمرینی

برایکمکبهبهبودکنترلادرارکودکاندارند.

< تشخیص مشکل برگشت ادراری ساده است
درادامهنیزدکتروریانیدراینبارهخاطرنش��انکرد:برگشتادرارازمثانهبه
طرفبالاوکلیههایکبیمارينس��بتاشایعاس��تکهباعفونتهايادراري
راجعهدرکودکانمش��خصميشودواگربهموقعدرماننشودممکناست

سببازبینرفتنکلیههاگردد.
ویاظهارکرد:اصطلاحاصلي،برگشتادرارازمثانهبهحالباست،وليچون
عموممردمآش��نائيباکلمهحالبندارند،ازکلمهکلیهاس��تفادهشدهاست.
درحقیقتادرارابتداازکلیههاواردحالبهاش��دهودرمراحلپیشرفتهوارد

کلیههاميشود.
اینمتخصصاورولوژیاش��ارهکردکهتشخیصمشکلبرگشتادراریساده
است.توسطپزش��کمتخصصیکسوندادراريازمجراواردمثانهميشود
ومثانهازطریقسوندپرازمادهحاجبميشودتادررادیوگرافيدیدهشود.
درحالتطبیعيفقطمثانهپرميشودومادهحاجبنميتواندواردحالبها
شودوليدرکودکيکهدارايبرگشتادرارياست،بستهبهشدتریفلاکس،

مقداريازمادهحاجبواردحالبهاوکلیههاخواهدشد.
ویمتذکرش��د:باکنترلودرمانطبیمناسب،8۰درصدمواردریفلاکس
ادراری،ب��دونعملجراحیبهبودمییابد.برایدرمانعفونتادراریناش��ی

ازبرگشتادراربایدتحتنظرپزشکمتخصص،آنتیبیوتیکمصرفکرد.
دکتروریانیاضافهکرد:بس��یاریازریفلاکسهایادراریخفیف،باگذش��ت
زمانوبزرگش��دنکودکبرطرفمیش��وند.منتهااینکودکانبایدتحت
نظرپزشکمتخصصبودهودرصورتلزومدرمانشوندتاآسیبیبهکلیهها

واردنشود.
اینمتخصصاورولوژیعنوانکرد:هرقدرسنکودککمتروشدتبرگشت
ادراریکمترباشد،احتمالبهبودآنبیشتراستوگاهیلازماستبرایاین

کودکان،آنتیبیوتیکخاصیتجویزشود.
ویخاطرنش��انکرد:دربرخیمواردنیازبهانجامعملجراحیبرایدرمان
برگشتادراریاستکهعبارتندازاینکهعلیرغممصرفآنتیبیوتیک،کودک
بهطورمکررمبتلابهعفونتادراریشود،کلیههاشروعبهآسیبدیدنکنند،
کودکبهاندازهایبزرگشدهباشدکهدیگرشانسبهبودیوجودنداشتهباشد

وشدتبرگشتادراریزیادباشد.
دکتروریانیگفت:خانممبتلابهبرگشتادراریاگرحاملهشودچونبرگشت
ادراریفردرامس��تعدعفونتادراریمیکندوعفون��تادراریدرخانمهای

حاملهپرخطراستبرایدرمانشایدنیازبهانجامعملجراحیباشد.

< احتمال وقوع ریفلاکس ادراری در دختران دو برابر پسران است
درادامهنیزدکترمهراددراینبارهابرازکرد:ادراربعدازتولیددرکلیهها،ازمسیر
لگنچهوحالبجریانپیداکردهوبهمثانهریختهمیشود.درحالتمعمولدر
مدتیکهمثانهازادرارپرمیشود،دریچههایمحلاتصالحالببهمثانه،اجازه

نمیدهندادرارازمثانهبهسمتحالببازگردد.
ویادامهداد:مکانیسمعملدریچههایمحلاتصالحالببهمثانهدرحقیقت
همانطولیازحالباس��تکهدرجدارعضلانیمثانهقراردارد.باپرش��دن
مثانهادراربهجدارعضلانیمثانهفش��ارواردکردهوبابس��تندریچهانتهای
حالبمانعازبرگشتادراربهسمتبالامیشودلذابههرعلتیاینمکانیسم
مختلشودوادرارازحالببهسمتبالاوسپسبهکلیهواردشود،ریفلاکس
یابرگش��تادراریایجادمیشود.اینعارضهدریکویاهردوکلیهمیتواند

رخدهد.
اینمتخصصاورولوژیعنوانکردکهبرخیازمش��کلاتیکهممکناس��ت
موجببروزریفلاکسیابرگش��تادراریش��وندیابهایجادآنکمککنند
عبارتندازمشکلاتجسمی)ناهنجاریهایمادرزادی(کلیهکهدرهنگامتولد
وجوددارد،مش��کلاتجس��می)اختلالاتمادرزادی(مثانهوخروجیمثانه،
س��نگمثانه،ضربهوفشاریاآس��یببهمثانه،تورمموقتبعدازجراحیهایی

مانندپیوندکلیه.
دکت��رمهراداظهارک��ردکهعفونتمجاریادراریمعم��ولاًدرافرادمبتلابه
برگش��تعفونتادراریرخمیدهد.عفونتمجاریادراریهمیش��هعلائمو
نشانههایریفلاکسادرارقابلتوجهیراایجادنمیکند،گرچهاکثرافراددارای
برخیازآنهاهستند.ویاضافهکرد:علائمونشانههایبرگشتادرارعبارتنداز
الزامشدیدومداومبرایادرارکردن،احساسسوزشهنگامادرارکردن،دفع

ادراربهدفعاتوکاهشادرار،خوندرادرار)هماچوری(یاادرارابریوبابوی
بد،تب،درددرطرفین)پهلو(یاشکموتردیددرادرارکردنیانگهداشتنادرار
برایجلوگیریازاحس��اسسوزشاست.دکترمهراداذعانداشت:مهمترین
عواملخطربروزریفلاکسادراریدرافرادعبارتندازاختلالدرعملکردمثانه
وروده،جنسیت،سن،داشتنسابقهفامیلیابتلابهاینبیماری.اینمتخصص
اورول��وژیدرادامهمطرحکردکهکودکانیکهدچاراختلالدرعملکردمثانه
ورودههس��تند،ادرارومدفوعخودرانگهمیدارندودچارعفونتهایمکرر
مجرایادراریمیشوند،اینمواردمیتوانندمنجربهریفلاکسادراریشوند.
ویادام��هدادکهبهطورکل��یاحتمالوقوعریفلاک��سادراریدردختران
دوبرابرپس��راناس��ت.البتهدرموردنوعیازریفلاکسادراریکهبهصورت
مادرزادیوجوددارد،وضعیتبرعکساس��تونوزادانپس��ربیشتردچارآن
هس��تندوهمچنیناحتمالوقوعریفلاکسادرارینوزادانوکودکانزیردو
سالبیشترازس��ایرکودکاناست.دکترمهرادمتذکرشد:مشکلریفلاکس
ادراریمیتواندمشکلیفامیلیباشد.کودکانیکهوالدینشاندچارریفلاکس
ادراریبودهاند،درمعرضخطربیشتریبرایگرفتاریبهاینمشکلهستند.
ای��نمتخصصاورولوژیاضافهکرد:خطروقوعریفلاک��سادراریدرافرادی
کهخواهریابرادرشاندچاراینمشکلاستهمبیشتراست؛بنابراینممکن
استپزشکدرخواستکندکهخواهرانوبرادرانکودکیکهدچارریفلاکس
ادراریاولیهاس��تهمغربالگریشوند.ویعنوانکرد:بازگشتیاریفلاکس
ادرار،عدمتواناییبدندرتخلیهکاملمثانهاس��ت.اینعارضهمیتواندبهدو
صورتحادیامزمندرافرادایجادشود.دکترمهرادابرازکرد:عارضهبازگشت
ادراریح��اد،کاملاًناگهانیاتفاقافتادهومیتواندباعثایجاددردیاناراحتی
زیادشود.دربازگش��تادرارحاد،شخصاصلاًنمیتواندادرارکند)حتیاگر
مثانهیاوپرباش��د(واینحالتیکوضعیتپزشکیتهدیدکنندهیحیات
اس��تکهبهدرماناورژانسیفورینیازدارد.اینمتخصصاورولوژیمیگوید:
مشکلبازگشتادراریمزمننیزمیتواندیکوضعیتپزشکیطولانیمدت
درافرادباشد.افرادمبتلابهبازگشتادراریمزمنمیتوانندادرارکنند؛اماقادر
نیس��تندکهبهطورکاملتمامیادرارراازمثانهیخودتخلیهنمایند.گاهی
اوقات،شخصازوجودچنینمشکلیآگاهنیستتازمانیکهمسائلدیگری

مانندبیاختیاریادراریاعفونتمجاریادراریپیشمیآیند.
ویادامهدادهمچنینیکخانمممکناستبهدلیلوجودبیماریسیتوسل
کهدرآنمثانهشروعبهآویزانوخارجشدنازمحلطبیعیخودمیکند،به
اینوضعیتدچارشود.مثانههمچنینممکناستدرزمانیکهقسمتپایین
کولونشروعبهآویزانشدنمیکند،ازجایخودبیرونکشیدهشودوضعیتی

کهرکتوسلنامدارد.
دکترمهراداظهارک��رد:صدمهبهکلیههانگرانیاصلیدرریفلاکسمثانهبه
حالباس��ت.هرچهریفلاکسشدیدتر،احتمالعوارضجدیتربیشتراست.
عوارضممکناستشاملآسیبکلیوی،فشارخونبالا،نارساییکلیهاست.

ای��نمتخصصاورولوژیاضافهکرد:عفونتادراریدرماننش��دهمیتواندبه
اسکار)آسیب(کلیهبینجامدوازآنجاکهکلیهحذفموادزائدازجریانخون
رابرعهدهدارد،آس��یببهکلیههاوتجمعحاصلازضایعاتمیتواندفش��ار
خونش��مارابالامیبردودرنهایتآسیبکلیویمیتواندمنجربهنارسایی
کلیویش��ودکهمیتواندحادیامزمنباش��د.ویبیانکرد:جهتتشخیص
ریفلاکسادراریپزشکممکناستسونوگرافی،عکسرنگیمثانهحینادرار
کردنوانجامعکسهس��تهایازمثانهراپیشنهادکند.دکترمهرادادامهداد:
انجامسونوگرافیبرایبررسیاتساعحالبولگنچهکلیهاستفادهمیشودودر
عکسرنگیمثانهحینادرارکردننیزباتزریقمادهحاجبتوس��طسوندبه
داخلمثانه،هنگامتخلیهباورودادرارآغشتهبهمادهحاجببهداخلحالبها
ریفلاکسبهراحتیقابلتشخیصبودهودرجهآننیزقابلتعییناستزیرادر
حالتطبیعیفقطمثانهپرمیشودومادهحاجبنمیتواندواردحالبهاشود؛
ولیدربیماردچارریفلاکسادراری،بس��تهبهشدت،مقداریازمادهحاجب

واردحالبهاوکلیههاخواهدشد.
اینمتخصصاورولوژیافزود:عکسهستهایازمثانهنیزباتزریقمادهرادیو

ایزوتوپتوسطسوندبهداخلمثانهبرگشتادرارازمثانهبهحالبونیزشدت
آنقابلتشخیصخواهدبود.

ویمط��رحکرد:انتخاببهترینروشدرمان��یبرایدرمانریفلاکسادراری
بهشدتعارضهبس��تگیدارد.برایمواردشدیدترریفلاکسادراری،راههای

درمانیعبارتندازدارودرمانیوجراحیاست.
دکترمهرادتصریحکرد:عفونتمجاریادراریمس��تلزمدرمانداروییسریع
بهمنظورجلوگیریازگس��ترشعفونتبهسمتکلیهاست.برایپیشگیری
ازعفون��تمج��اریادراری،پزش��کدرمقادی��رپایینب��رایدرمانعفونت
آنتیبیوتیکتجویزخواهدکرد.توجهکنیدکهعلیرغمدرمانآنتیبیوتیکیامکان
بروزدوبارهعفونتمجاریادراریوجوددارد.علاوهبراینرادیوگرافیکلیهو
مثانههمدرصورتابتلایکودکبهریفلاکسادراریپیش��روندهبایدمرتب
انجامش��ود.اینمتخصصاورولوژیاشارهکرد:درروشجراحیجهتدرمان
ریفلاکسادراریدریچهمعیوبیکهبینمثانهومیزنایقراردارداصلاحخواهد
شد.اگردریچهمشکلداشتهباشدبهدرستیبستهنشدهودرنتیجهادراربه
سمتعقببازخواهدگشت.ویبیانکرد:جراحیبازجهتدرمانریفلاکس
ادراریتحتبیهوش��یعمومیانجاممیش��ودوبعدازآنجراحبرایاصلاح
عارضهبایدبرشیدرقسمتپایینیشکمایجادکند.ایننوعازجراحیمستلزم
چندینروزبستریدربیمارستاناستودرطیاینمدتکاتتریخاصکار
تخلیهمثانهکودکرابرعهدهخواهدداشت.دکترمهرادابرازداشت:درگروه
اندکیازکودکان،ریفلاکسادراریممکناس��تدائمیباش��د؛امادرحالت
عمومیوکلینیازبهاقداماتدرمانیاضافیتردرآیندهندارند.اینمتخصص
اورولوژیتوضیحداد:مش��ابهجراحیبازروشجراحیلاپاراس��کوپیباکمک
رباتهمبرایاصلاحدریچههایمعیوببینمیزنایومثانهانجاممیشود.با

اینتفاوتکهدراینروشیکبرشبسیارکوچکایجادمیشود.
ویافزود:مزایایاینروشعلاوهبربرشبسیارکوچک،احتمالوقوعاسپاسم
مثانهبسیارکمترازجراحیبازاست؛اماممکناستایننوعازجراحیبهاندازه
جراحیبازموفقیتآمیزنباش��د.ایننوعجراحیمدتزمانبیش��تریطول
خواهدکشید؛ولیدرعوضمدتزمانیکهفرددربیمارستانبستریاست،
کمترخواهدبود.دکترمهراداظهارکرد:درروشجراحیآندوس��کوپیجهت
درمانریفلاکسادرارییکلولهباریککهبهسرآندوربیننصبشدهاست
ازطریقمیزراهواردبدنمیکندوبعدازآنیکحجمبازشوندهدرنزدیکی

میزنایمعیوببهتواناییبستهشدنآنبهدرستیکمکمیکند.
اینمتخصصاورولوژیدرپایانگفت:روشجراحیآندوس��کوپیدرمقایسه
ب��اجراحیبازکمترتهاجمیب��ودهوخطراتکمتریبهدنبالدارد؛امابااین
همهممکناستبهاندازهجراحیبازمؤثرنباشد.انجاماینروشهممستلزم
بیهوشیعمومیاس��ت؛امادرحالتعمومیمیتواندبهصورتیکجراحی

سرپاییهمانجامشود.

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد 

درمان برگشت ادرار یا ریفلاکس ادراری چیست؟ 

6
aftabeyazd.ir :نشانی سایت

ادراری،  ریفلاکس  به  مبتلا  کودک  درمان  پور:  ولی  =دکتر 
توسط پزشک اطفال بر اساس موارد مختلفی تعیین خواهد 
شد که عبارتند از سن، سلامت کلی و سابقه پزشکی کودک، 
شدت یا درجه ریفلاکس، توانایی کودک برای مصرف داروها 
یا عمل های جراحی خاص، احتمال رفع شدن خود به خودی 

ریفلاکس

=دکتر وریانی: در برخی موار د نیاز به انجام عمل جراحی برای 
درمان برگشت ادراری است که عبارتند از اینکه علی رغم 
مصرف آنتی بیوتیک، کودک به طور مکرر مبتلا به عفونت 
ادراری شود، کلیه ها شروع به آسیب دیدن کنند، کودک به 
بهبودی وجود  باشد که دیگر شانس  بزرگ شده  اندازه ای 

نداشته باشد و شدت برگشت ادراری زیاد باشد

=دکتر مهراد: عفونت مجاری ادراری مستلزم درمان دارویی 
سمت  به  عفونت  گسترش  از  جلوگیری  منظور  به  سریع 
کلیه است . برای پیشگیری از عفونت مجاری ادراری، پزشک 
تجویز  بیوتیک  آنتی  عفونت  برای درمان  پایین  مقادیر  در 
بیوتیکی  آنتی  علی رغم درمان  که  کنید  توجه  کرد.  خواهد 
ادراری وجود دارد. علاوه  امکان بروز دوباره عفونت مجاری 
 بر این رادیوگرافی کلیه و مثانه هم در صورت ابتلای کودک 

به ریفلاکس ادراری پیشرونده باید مرتب انجام شود

آگهی دعوت مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده صاحبان سهام شرکت خدماتی 
شهرک صنعتی ابرکوه )سهامی خاص به شماره ثبت 702 و شناسه ملی 14004868224(

بدینوس�یله از کلیه س�هامداران شرکت دعوت به عمل می آید تا در جلسه مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده شرکت خدماتی شهرک 
صنعتی ابرکوه که در ساعت 9 صبح روز چهارشنبه مورخ 1402/9/15 در محل ساختمان آتش نشانی واقع در شهرک صنعتی ابرکوه برگزار 
می گردد حضور به هم رس�انید. ضمنا در اجرای مفاد ماده 99 قانون تجارت لازم اس�ت برای اشخاص حقیقی صاحب سهم یا وکیل قانونی و 
برای اشخاص حقوقی نماینده تام الاختیار آن شرکت با معرفی نامه مکتوب با درج کامل اطلاعات هویتی جهت دریافت برگه ورود به جلسه 
از تاریخ 1402/9/11 لغایت 1402/9/14 به دفتر این شرکت مراجعه فرمایند. بدیهی است که سهامدارانی حق ورود به مجمع را دارند که برگه 

ورود دریافت کرده باشند. 
دستور کار جلسه:

1(گزارش عملکرد شرکت توسط هیئت مدیره و بازرس
2(بررسی و تصویب صورتهای مالی منتهی به 29 اسفند سال 1401

3(انتخاب اعضای اصلی و علی البدل هیئت مدیره 
4(انتخاب بازرس اصلی و علی البدل

5(انتخاب روزنامه کثیرالانتشار جهت درج آگهی 
6(بررسی و تصویب بودجه اصلاحی سال 1402 و پیشنهادی سال 1403 

7(تصویب حق السهم از مخارج خدمات عمومی مشترک و مخارج استحصال و توزیع آب در سال های 1402 و 1403 
8(سایر مواردی که در اختیار مجمع می باشد. 

با تشکر هیئت مدیره 
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ادامه از صفحه اول:
در طــول قرون ۱۶ تا ۱۹ میلادی، کشــورهای اروپایی جهان را تحت 
 Self-centered( استعمار قرار دادند و دیدگاه خود-مرکزبین شــان
Perspectives( را بــر جغرافیای جهان تحمیــل کردند. برای آن ها 
امپراتوری عثمانی »خاور نزدیک« )The Near East( بود. خاور نزدیک 
منطقه ای بود که غرب آسیا، جنوب شرقی اروپا و شمال شرقی آفریقا 
را در بر می گرفــت. اواخر قرن ۱۹ و اوایل قرن ۲۰ که آمریکا به عنصر 
 )The self-styled West( »برجسته ای در ساختار خودخوانده »غرب
تبدیل شد، چشــم انداز دو سوی اقیانوس اطلس، جایگزین چشم انداز 
اروپایی شد. از دیدگاه آمریکایی ها سرزمینی که تحت سیطره امپراتوری 
در حال سقوط عثمانی قرار داشت، مناطقی میان اروپا )از شبه قاره اوراسیا 
تا شرق ایالات متحده آمریکا( و شبه قاره هند محسوب می شد. به همین 
دلیل بود که آلفرد تایر ماهان؛ دریادار، مورخ و استراتژیست آمریکایی، 
تصمیم گرفت که این منطقه باید خاورمیانه خطاب شــود و نه خاور 
نزدیک. امروزه حتی افرادی که در این منطقه زندگی می کنند هم آن را 
خاورمیانه خطاب می کنند و پرتیراژترین روزنامه در جهان عرب »الشرق 

الاوسط« نامیده شده است.
چس فریمن؛ پژوهشــگر در دانشــگاه براون؛ بر این نظر است که نام 
تحمیل شــده بر این منطقه باقی مانده است؛ اما ساکنان این سرزمین 
دیگر نسبت به تعریف خارجی ها از منطقه ای که در آن زندگی می کنند، 
رضایت ندارند. زمانی که خلافت عثمانی سقوط کرد، رویکرد جهان وطنی 
عثمانــی )Ottoman Cosmopolitanism( هم با آن از بین رفت. 
بعد از چند دهه که کشورهای منطقه با ایدئولوژی های گوناگون فراملیتی 
مانند پان عربیسم، بعثیسم، یهودگرایی، اسلام گرایی سنی و اسلام گرایی 
شــیعی خود را مشــغول کردند، عاقبت مردم منطقه خود را به عنوان 
»دولت- ملت« بازشناختند. ترکیه و بخش هایی از سلطنت عثمانی در 
شام به صورت مناطق نیمه خودمختار زیر سیطره استعمار نوی بریتانیا و 
فرانسه توانستند به تدریج هویت شناخته شده بین المللی پیدا کنند. ایران، 
عراق، لبنان، اسرائیل، فلسطین و سوریه هویت های ملی جاافتاده ای پیدا 
کردند که توانســتند چالش های درونی و بیرونی علیه موجودیتشان را 

پشت سر بگذارند.
چــس فریمن بر این نظر اســت که ایران وابســتگی اش را به حامیان 
نواستعمارگر قطع کرد و یک حکومت مستقل کاملاً شیعی تأسیس کرد 
و حوزه نفوذ خود را در غرب آسیا مشخص کرد. حتی در همین قرن اخیر 
هم عراق دوره ای از حاکمیت »دزدسالاری« )Thugdom( را پشت سر 
گذاشت که ناشی از هرج ومرجی بود که پس از تلاش بزن در روی آمریکا 
برای دموکراسی سازی در این کشور به وجود آمد. نتیجه تهاجم آمریکا 
به عراق دست کم نیم میلیون تلفات بود که توسط نیروهای خارجی و 
داخلی در عراق بر جا ماند. اسرائیل از نوعی رویکرد انسان دوستانه مبهم 
در ملی گرایی یهود به سمت نفی صهیونیستی ارزش های یهود سقوط 
کرد. بومیان سرزمین فلســطین به صورت مستمر زیر بار آواره سازی و 
سرکوب بی رحمانه توسط حکومت صهیونیست بودند. لبنان که روزگاری 
زمین بازی سیاست طایفی فرانسوی و لذت گرایی عربی بود، حالا غیرقابل 
اداره شده است. سوریه توسط ائتلافی از نیروهای داخلی تحت حمایت 
بازیگران خارجی از جمله کشورهای عربی خلیج فارس، اسرائیل، ترکیه 
و ایالات متحده آمریکا، منزوی، شرحه شــرحه و نابودشده است. سوریه 
همچنان کانون مجموعه ای از جنگ های نیابتی از جمله میان ایران و 
اسرائیل، روسیه و آمریکا و ترکیه و کردهای جدایی طلب باقی مانده است.

هم زمان عربســتان ســعودی که روزگاری باافتخار خــود را در مقابل 
پان عربیسم در منطقه پان اسلامیست می دانست، بعد از دهه ها به سوی 
ملی گرایی سوق پیداکرده است. این کشور سالروز تاسیسش را در سال 
۱۹۳۲ جشــن می گیرد و برای این سالروز از تقویم بین المللی میلادی 
اســتفاده می کند و نه تقویم هجری. مصر شخصیت متمایز و هویت 
فرهنگی خود را زیر سلطه دیکتاتوری نظامی تمامیت خواه حفظ کرده 
است. عمان، قطر و امارات متحده عربی سیاست خارجی مستقلی را دنبال 
می کنند و نه تنها در منطقه، بلکه در سطح بین المللی اثرگذار هستند. 
کویت که تحت محاصره ایران، عراق و عربســتان سعودی قرار دارد، به 
همین تناسب محتاط است. بحرین تحت امر عربستان سعودی است 
و به عنوان یک نیروی نیابتی کارآمد در تماس با اسرائیل و ارتش آمریکا 

عمل می کند.
آنچــه تغییــری در آن ایجاد نشــده اســت، مرکزیــت ژئوپلیتیک 
)Geopolitical Centrality( آسیای غربی است. این منطقه تقاطعی 
است برای آفریقا، آسیا، اروپا و مسیرهایی که این سه قاره را به هم متصل 
می کند. فرهنگ منطقه سایه سنگینی بر شمال آفریقا، آسیای مرکزی، 
جنوبی و جنوب شرقی و سواحل مدیترانه انداخته است. این منطقه کانون 
تولد یهودیت، مسیحیت و اسلام، سه دین ابراهیمی است که مجموعاً 
دین، آئین و استانداردهای اخلاقی سه پنجم از بشریت را شکل می دهد. 
این مسئله باعث می شود که منطقه دسترسی جهانی داشته باشد. در 
مسیری که اما کشورهای غرب آسیا در حال پیدا کردن اهداف خودشان 
هستند، به تدریج از سیطره رقابت ابرقدرت ها رها شدند و آسیب پذیری شان 
را نسبت به تلاش های خارجی برای تحمیل ایدئولوژی های بیگانه مانند 
مارکسیسم و حکومت نمایندگی ترمیم کردند. اسلام سیاسی هم که 
پاسخ این کشورها به ایدئولوژی های بیگانه بود، در حال عقب نشینی است. 
مردم منطقه خودشان را در قالب سنت های پادشاهی، دیکتاتوری نظامی، 

سیاست شورایی، دموکراسی پارلمانی یا دین سالاری بازآفرینی کرده اند.
دوره ســلطه بیگانگان بر تقاطع های جهانی که با تهاجم و اشغال مصر 
توسط ناپلئون در سال ۱۷۹۸ آغاز شد، به روشنی پایان یافته است. این 
موضوع نباید چندان غافلگیرکننده باشد. تقریباً دوسوم یک قرن از زمانی 
که مصر، فرانسه و بریتانیا را وادار کرد تا کنترل کانال سوئز را واگذار کنند، 
گذشته است. بریتانیا جاه طلبی های امپریالیستی خود را در شرق سوئز ۵۶ 
سال پیش رها کرد. چس فریمن بر این نظر است که ۴۴ سال از زمانی 
گذشــته است که ایرانی ها شاه را که ربع قرن پیش از آن به وسیله یک 
عملیات تغییر نظام بدنام توسط آمریکا و انگلیس در کرسی قدرت نشسته 
بود، بیرون راندند. جنگ سرد که روزگاری سیاست های منطقه ای را تحت 
سیطره خود درآورده بود، ۳۴ سال است که تمام شده است. ۱۱ سپتامبر 
که به شکل بنیادین منطقه را نسبت به ایالات متحده آمریکا بیگانه کرد، 
دو دهه پیش معادل یک نسل کام، اتفاق افتاد. خیزش های عربی ۲۰۱۱ 
به جز برای کســانی که در آن نقش داشــتند به یک خاطره آشفته در 
دوردست تبدیل شده است. جهان دچار تغییرات بنیادین شده و بالطبع 

آسیای سیاه، آسیای غربی و شمال شرقی آسیا هم تغییر کرده است.
از جمله تحولاتی که رخ داده کاهش جذابیت سنت های روشنفکری و 
نظام های حکومتی غربی است. مارکسیسم به جز مکتب حزب مرکزی 
در پکن و تعداد کمی از مراکز آموزش عالی در جهان آنگلوساکســون، 
تقریبــاً به عنوان یک ایدئولوژی از بین رفته اســت. در شــرایطی که 
حاکمیت قانون در همه جای دنیا )از جمله در آمریکا( در حال تسلیم 
شــدن در مقابل عوام گرایی است، می توان مشــاهدات ارسطو را تائید 
کرد که می گفت دموکراســی ها تمایل دارند به سمت انحطاط بروند و 
به عوام فریبی، اشرافی گری و استبداد اکثریت تبدیل شوند. شکل های 
مختلفی از خودکامه های انتخابی در روسیه و ترکیه جاافتاده اند و در هند 
و اسرائیل در حال ریشه دواندن هستند. اگر در این قاب به تحولات نگاه 
کنیم آنگاه درمی یابیم که چرا تلاش واشنگتن برای وانمایی رویدادهای 
جهان در قالب رویارویی دائمی میان دموکراســی و خودکامگی خارج 
از این کشــور دیگر جذابیت ندارد؛ چراکه برای دیگران هر دو شــکل 
مورداشاره )دموکراسی و خودکامگی( بی معنی شده اند و با واقعیت های 

موجود تناسبی ندارند.
آنچه اما در بالا گفته شــد، تنها بخشــی از دلایلی است که باعث شد 
برخلاف دوران جنگ ســرد، تمامی کشــورهای منطقه غرب آســیا 
)به اســتثنای قابل توجه ایران( ترجیح داده اند سیاست عدم تعهد را در 
مقابل آمریکا و دشمنان ادعایی اش روسیه و چین انتخاب کنند. اینکه 
به دولت های مشــتری و وابسته غرب آسیا مانند اسرائیل و کشورهای 

جنوب خلیج فارس لقب متحد هیچ یک از ابرقدرت ها داده شود، نشانه عدم 
درک و عدم توصیف صحیح از جایگاه آن هاست. آن ها چه در گذشته و 
 Protected( چه تا حــدی در حال حاضر حکومت های تحت الحمایه
States( هستند، مصرف کنندگان امنیتی هستند که توسط حامیانشان 
ارائه می شود، نه اینکه ارائه دهنده یا تضمین کننده امنیت برای حامیانشان 
باشند. احتمال این بیشتر است که دولت های منطقه حامیانشان را درگیر 
جنگ کنند تا از درگیری آن ها در جنگ ها جلوگیری کنند. امروزه این 
دولت ها به جای اینکه فقط به یک حامی تکیه کنند، دست هایشان را از 
کارت های مختلف بازی تعداد زیادی از قدرت های بزرگ پرکرده اند. آن ها 

دیگر به هیچ طرفی وفادار نیستند.
ایران هم درواقع ابتدا نه به شرق و نه به غرب متعهد نبود. چس فریمن 
بر این نظر است که اما دهه ها پیگیری سیاست طرد و فشار حداکثری از 
سوی آمریکا، باعث شد احساس کند جایی جز آغوش دشمنان آمریکا، 
ندارد که برود. ایران به ســمت آن ها رفته است تا اثر و نفوذ آمریکا را از 
منطقه پاک کند. ایران در جنگ نیابتی روسیه با آمریکا، به تأمین کننده 
سلاح برای مسکو تبدیل شده اســت. با روسیه و هندوستان همکاری 
می کند تا کریدور ترانزیتی شمال-جنوب را تاسیس کند؛ کریدوری که 
مسیرهای دریایی تحت کنترل ناتو در بسُفُر و کانال سوئز را دور می زند. 
کریدور شــمال-جنوب روسیه را به بندر چابهار ایران متصل می کند و 
اجازه می دهد که مسکو به بمبئی و دیگر بنادر غرب هندوستان متصل 
شود. برخلاف آمریکا، چین تمام تلاش خود را به کاربرده است که روابطی 
دوستانه با همه کشورهای منطقه داشته باشد. رویکرد چین برای ایران 
هم منفعت داشت و کمک کرده است که با همسایگان عربش که قبلًا 
رویکردی خصمانه داشــتند، روابط خود را عادی سازی کند. این آشتی 
عــلاوه بر منافع دیگری که برای ایران دارد، کمک می کند که تهران با 
اســتفاده از تجارت و ســرمایه گذاری با پایتخت های سرشار از سرمایه 
کشورهای خلیج فارس، تحریم های تحمیل شده توسط آمریکا را بشکند. 
هم زمــان جاده ها، خطوط آهن و خطوط لوله انتقال انرژی که در قالب 
ابتکار کمربند و راه چین تأمین مالی می شوند، کمک می کنند تا ایران 
به نقش دوران پیشامدرن خود به عنوان هاب منطقه ای برای مبادلات 
اقتصادی شــرق و غرب و شمال و جنوب بازگردد. همان گونه که ایران 
در چهار دهه گذشــته موفق بود، دولت های عرب منطقه هم در مسیر 
 Patron-client( آزاد کردن خودشــان از روابــط حامی-مشــتری
Relationships( با ابرقدرت ها هســتند. تعامل های این کشورها با 
بریتانیا، فرانسه، اتحاد جماهیر شوروی و ایالات متحده آمریکا همواره ذاتاً 
غیرمتوازن )Inherently Unequal( بود. این کشورها هیچ تعهدی 
برای کمک به دفاع از منافع منطقه ای حامیانشان نداشتند. اسرائیل هم 
حالا با تردید مشابهی در روابطش با ایالات متحده آمریکا و دیگر قدرت های 
خارجی مواجه شده است، تردیدی که همسایگان عربش مدت هاست با 
آن روبه رو هســتند. اسرائیل به شدت نگران وابستگی بیش ازحدش به 
ایالات متحده آمریکا است و درعین حال می بیند که تعهد به آمریکا علیه 
چین و روسیه، روزبه روز بیشتر منافعش را به خطر می اندازد. اسرائیل دیگر 
نمی تواند ادعا کند که ارزش هایش با ایدئالیست های آمریکایی مشترک 
است هرچند که هنوز به حمایت تمام قد از صهیونیست ها، نژادپرست ها و 
متعصبان مذهبی آمریکا ادامه می دهد. اسرائیل مانند دیگران در منطقه 
تحت فشار آمریکا قرار دارد تا سیاست خارجی و داخلی اش را تغییر دهد؛ 
اما نگرانی از انتقام گیری سیاسی )Political Reprisals( یا از دست 
دادن حمایت لابی های اسرائیلی برای مقام های منتخب باعث می شود که 

این انتقادها علنی بیان نشوند.
در دهــه پایانی قرن بیســتم، دوره ای که چارلز کروتامــر آن را دوره 
»تک قطبــی« )The Unipolar Moment( نامیــد، ایالات متحده 
آمریکا جای تمامی حامیان و پدرخوانده های خارجی پیشین دولت های 
عربی و اسرائیل را در منطقه گرفت. سال ۱۹۷۳ زمانی که مصر تصمیم 
گرفت حمله غافلگیرکننده ای به نیروهای اشغالگر اسرائیلی در شبه جزیره 
ســینا داشته باشد، امارات متحده عربی کمک های نظامی عظیمی در 
اختیار اسرائیل قرار داد که باعث موفقیت اسرائیل در عملیات پدافندی 
شــد. بلافاصله بعد از جنگ سرد، واشنگتن برای حمایت از کشورهای 
عربی خلیج فارس در مقابل تهاجم عراق به کمک آن ها آمد، اما بلافاصله 
مطالبات ایدئولوژیک و مسائل دیگری را مطرح کرد که ازنظر کشورهای 
عربی غیرمنطقی بود. بعد از حملات ۱۱ سپتامبر، آمریکا اسلام هراسی 
)Islamophobia( را در پیــش گرفــت. زمانی که دهــه دوم قرن 
بیست ویکم فرارسید ایالات متحده آمریکا نه تنها نتوانست از افراد تحت 
حمایت همیشگی اش مانند حسنی مبارک در مقابل سرنگونی حمایت 
کند بلکه حتی کنار گذاشته شدنشــان را از قدرت تحسین کرد. این 
رویدادها باعث شد که تقریباً تمام وعده های پیشین آمریکا در موردحمایت 
از حاکمان کشورهای مشتری آمریکا در منطقه غرب آسیا زیر سؤال برود. 
بقیه اعتبار آمریکا زمانی از بین رفت که ایران اقداماتی را علیه منافع و 

آزادی دریانوردی کشورهای عربی خلیج فارس در تنگه هرمز انجام داد.
حالا که کشــورهای عربی خلیج فارس اختلاف های گذشــته را کنار 
می گذارند و از وابستگی اختصاصی به ایالات متحده آمریکا عبور می کنند، 
دنبال این نیستند که تحت سلطه چین، هندوستان، روسیه یا هر قدرت 
دیگــر خارج از منطقه قرار بگیرند. اتفاقــی که می افتد، برخلاف آنچه 
آمریکایی ها بی فکرانه تبلیغ می کنند، این نیست که چین و روسیه یا هر 
قدرت خارج از منطقه دیگری تلاش کند تا هژمونی آمریکا را در منطقه 
موسوم به »خاورمیانه« با هژمونی خودش جایگزین کند. علاوه بر این 
کشورهای منطقه هم دیگر به دنبال روابط جایگزینی برای وابستگی به 
قدرت های دیگر نیستند. آن ها فعالانه دنبال خودمختاری استراتژیک از 
طریق تنوع بخشی به روابط خارجی و کاهش وابستگی سیاسی و اقتصادی 
به ایالات متحده آمریکا هستند. چنین خودمختاری ای به سادگی به دست 
نخواهد آمد. در عمل محدودیت هایی برای میزان رهایی کشورهای غرب 
آســیا در آزاد شدن از بند وابستگی به آمریکا وجود دارد. هیچ ابرقدرت 
دیگری دارای توانمندی های لازم برای پذیرش دفاع از این کشورها در 
مقابل یکدیگر و دشمنان خارجی نیست. کشورهای غرب آسیا بدشان 
نمی آید که از رقابت های ابرقدرت های جهانی بهره ببرند، اما سیاستشان 
را بر این اســاس بنا نکرده اند. اگر نتوانند تعهدات لازم را برای دفاع در 
مقابل قدرت های خارجی به دست بیاورند، مجبور می شوند که خودشان 
مسئولیت دفاع از خودشان را بر عهده بگیرند. این کشورها به تدریج به این 

سمت حرکت می کنند که مسئولیت دفاع از خودشان را بپذیرند.
پادشــاهی عربستان ســعودی در طول ۲۲ ســال پس از حملات ۱۱ 
ســپتامبر، روزبه روز بیشــتر از آمریکا بیگانه شــده است. حملات ۱۱ 
سپتامبر بیش از هر زمان دیگر باعث بدنام شدن عربستان، کشورهای 
عربی و اسلام در سیاست های آمریکا شد. ناتوانی دولتمردان آمریکایی 
برای تفاوت قائل شدن میان نظام حاکم بر عربستان و دشمنانشان در 
القاعده، باعث بهت زدگی سعودی های طرفدار آمریکا شد. برکناری حسنی 
مبارک؛ رئیس جمهــور مصر، از قدرت نیز بیش از هر زمان دیگر باعث 
بدبینی سعودی ها نسبت به آمریکا شد. وقتی آمریکا نتوانست واکنشی 
به حملات تحت حمایت ایران به تاسیســات نفتی عربستان و امارات، 
حملات ادعایی به کشتی ها در تنگه هرمز و تاسیسات نظامی در ابوظبی 
نشان بدهد، نگرانی های سعودی افزایش یافت. سعودی ها و کشورهای 
عرب منطقه، بیش ازپیش این نیاز را احساس کردند که وابستگی شان 
را به آمریکا کاهش دهند. قتل فجیع جمال خاشقجی در سال ۲۰۱۸ 
نیز باعث شــد که آمریکایی ها از هدایت خاموش از عربستان سعودی 
به ســمت خصومت آشکار حرکت کنند. بایدن که در کارزار تبلیغاتی 
انتخاباتی اش وعده داده بود محمد بن سلمان؛ ولیعهد سعودی را به یک 
شخصیت مطرود بین المللی تبدیل کند، وقتی به کاخ سفید وارد شد، 

متوجه شد که منافع آمریکا نیازمند رابطه صمیمانه و جامع با پادشاهی 
تحت رهبری اوست. بایدن اما نتوانست سابقه اظهارنظرهای خود را پاک 
کند. عربســتان سعودی به جای بازیابی روابط با آمریکا به سمت روابط 
نزدیک به روسیه رفت. مســکو با تلاش های سعودی اکنون به صورت 
کامل در اوپک ادغام شــده است. ریاض به چین نزدیک شده است که 
بزرگ ترین شریک تجاری اش محسوب می شود. اقدام عربستان سعودی 
به عادی سازی روابط با ایران، ضربه ای مهلک به تلاش آمریکایی-اسرائیلی 
برای ایجاد یک ائتلاف ضدایرانی بود. درحالی که به نظر می رسد عربستان 
برای معامله بده بستان با اسرائیل برای عادی سازی با حکومت صهیونیست 
آماده می شود، این اقدام هزینه ای بسیار بیشتر از آنچه آمریکا و اسرائیل 
تصور می کردند در پی دارد. عربستان سعودی، درست مانند اسرائیل و 
بقیه کشورهای غرب آسیا حاضر نشدند که در جنگ روسیه علیه اوکراین، 
با غرب موضع مشترک بگیرند. عربستان همچنین به رغم اعتراض آمریکا 

در حال عادی سازی روابط با سوریه است.
محمد بن ســلمان، زمانی که در غرب شــخصیت نامطلوب محسوب 
می شد، به سمت چین، هندوستان و روسیه رفت. از آن زمان اما تاکنون 
دیدارهایی را با رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور ترکیه و امانوئل مکرون، 
رئیس جمهور فرانسه انجام داده است. او در خاک عربستان از جو بایدن 
و نخست وزیر پیشین بریتانیا میزبانی کرده و به تازگی برای سفر به لندن 
دعوت شده است. او تلاش هایش را برای برقراری روابط با کشورهایی که از 
دیدگاه او بیشترین منافع را برای کشورش داشتند، تشدید کرد. درنتیجه 
بن سلمان در کنار امارات متحده عربی و قطر که سیاست خارجی مشابهی 
در قالب دیدگاه های مبتنی بر سیاست واقعگرایانه )Realpolitik( در 
پیش گرفتند که عمدتاً ســلطه آمریکا را به چالش می کشــید یا دور 
می زد، به تدریج پادشاهی سعودی به یک قدرت میان رده با نفوذ گسترده 
بین المللی تبدیل شد. هم زمان ریاض تلاش کرد از طریق برقراری رابطه 
با نظام سوریه که در ۱۲ سال پیش از آن تلاش می کرد سرنگونش کند، 
نفوذ منطقــه ای خود را نیز بازیابی کند و گفت وگوهایی را که به مدت 
طولانی قطع شده بود با حماس از سر گرفت. سعودی به جای اینکه به 
یک حکومت مطرود تبدیل شود، حالا به یک بازیگر مؤثر در منطقه و 

جهان تبدیل شده است.
عربســتان در مســیر ایجاد تنوع در مناسبات سیاســی-اقتصادی و 
بین المللی اش تنها نیست. امارات متحده عربی و قطر هم روابطشان را 
با روســیه و چین توسعه داده اند. دوبی، درست مانند تل آویو، به یکی از 
مراکزی تبدیل شده است که ثروتمندان روس برای رهایی از بند تحریم ها 
به آن پناه می برند. ایالات متحده آمریکا به بهانه روابط نزدیکی امارات با 
چین، انتقال جنگنده های اف-۳۵ را که به عنوان مشوق برای عادی سازی 
روابط ابوظبی و اسرائیل وعده داده بود، ملغی کرد. موفقیت دوبی به عنوان 
یک مرکز تبادل، کســب وکار و مالی باعث شــد که عربستان سعودی 
بیش ازپیش به فکر رقابت با امــارات متحده عربی در حوزه های مالی، 
بازرگانی، سرمایه گذاری، فن آوری های جاسوسی و تولید تسلیحات بیفتد. 
عربستان ســعودی تلاش می کند که موجودی حساب سرمایه گذاری 
اصلی اش، صندوق عمومی ســرمایه گذاری تا ســال ۲۰۲۳ به ۲۰۰۰ 
میلیارد دلار برسد تا به بزرگ ترین صندوق ذخیره ارزی جهان تبدیل 
شود. سعودی ها همچنان برای عضویت در بریکس و بانک توسعه جدید 
این نهاد چندجانبه هم اقدام کرده اند. سعودی ها بعد از دهه ها وابستگی به 
واردات تسلیحات، حالا تلاش می کنند که سرمایه گذاری های جدیدی را 
برای توسعه صنایع داخلی تولید اسلحه جذب کنند. این سیاست، خلاف 
رویکرد همیشگی آمریکا است که همیشه از مشتریان تحت الحمایه اش 
می خواست که از تولیدکنندگان رقیب آمریکا سلاح نخرند، هرچند گاهی 
خود آمریکا هم از فروش ســلاح های مشابه به آن ها خودداری می کرد. 
معلوم شد که سیاست های آمریکا که همواره امنیت را معادل نظامی گری 
و نادیده گرفتن عوامل سیاسی، اقتصادی، تجاری و فرهنگی می پنداشت 
و تکیه دائمی آمریکا بر تحریم و منزوی ســازی به جای گفت وگوهای 
دیپلماتیک، به شــدت غیرسازنده است. این گونه می توان این تناقض را 
درک کرد که هم آمریکا در ۶ کشور عضو شورای همکاری خلیج فارس، 
ســوریه و عراق حضور دارد و هم گفته می شــود که آمریکا از منطقه 

عقب نشینی کرده است.
هم زمان با پایان سلطه قدرت های جهانی بر غرب آسیا، کشورهای منطقه 
 )Realpolitik( بار دیگر منافع خودشان را بر مبنای سیاست واقعگرایانه
پیگیری می کنند. پنج ماه پیش تلاش های عراق و عمان برای ازسرگیری 
روابط ایران و عربستان سعودی، با میانجی گری چین تکمیل شد. از آن 
زمان تاکنون عربستان سعودی و امارات هر دو برای عادی سازی روابطشان 
با سوریه اقدام کرده اند. ترکیه و مصر برای کنار گذاشتن خصومت هایشان 
تــلاش می کنند. توافق های ابراهیم که بر اســاس آن بحرین و امارات 
روابطشان را با اسرائیل عادی ســازی کردند، مثال دیگری از این است 
که چگونه عمل گرایی مبتنی بر منافع شخصی می تواند باعث تحرک 
شود. این توافق ها نشان می داد که چگونه کشورهای حاشیه خلیج فارس 
علاقه مند هستند که از قدرت لابی اسرائیل در واشنگتن به نفع خودشان 
استفاده کنند و دسترسی شان را به سلاح های آمریکایی تقویت کنند. 
لابی اسرائیل تاکنون به این وظیفه عمل کرده است، هرچند آمریکا هنوز 
اجازه نداده است جنگنده های اف-۳۵ وعده داده شده به امارات منتقل 
شود. بزرگ ترین مانع برای پیشرفت در منطقه در حال حاضر مناقشه 
فلسطین است. افزایش خشونت میان اسرائیل و جمعیت عرب تحت 
اسارتش باعث شده است که پیشرفت در عادی سازی روابط اسرائیل با 
کشورهای عرب منطقه متوقف شود و بیش ازپیش اسرائیل از غرب دور 
شــود. هیچ نشانه ای اما وجود ندارد که آمریکا و اسرائیل برای حل این 
مسئله آمادگی داشته باشند. دهه هاست که چیزی به نام فرآیند صلح 
وجود ندارد و مشخص شده است که منظور اسرائیل از »صلح«، تسلیم 

شدن فلسطینی ها به برتری و حاکمیت یهودیان است.
در هیچ یک از این مســائل، آمریکا دیگر توانایی رهبــری مؤثر ندارد. 
واشنگتن با تهران یا دمشق، روابط سیاسی ندارد، به روابطش با ریاض 
آسیب زده است، دچار مشکل در مناسبات با آنکارا شده است، رابطه با 
قاهره راکد مانده اســت و روابط با اسرائیل از دو سو در حال افول است. 
دور شدن کشــورهای منطقه را از آمریکا می توان در تلاش آن ها برای 
پیوستن به بریکس و سازمان همکاری شانگهای و استفاده از ارزهایی 
غیر از دلار برای تسویه حساب دید. قدرت های منطقه ای مانند عربستان، 
امارات و مصر هرچند که نمی خواهند روابطشان را با آمریکا قربانی کنند، 
اما کاملاً تمایل خود را برای استفاده از گشایش های ایجادشده در آستانه 
ورود به یک نظام پســاآمریکایی و چندقطبی، نشان داده اند. دلارزدایی 
یکی از نشانه های این تحول محسوب می شود. با نگرانی هایی که آمریکا و 
اروپا اما از طریق توقیف دارایی های دلاری و طلای ایران، ونزوئلا و روسیه 
ایجاد کرده اند، این فرآیند شــتاب بیشتری گرفته است. این توقیف ها، 
تمسخر تمام عیار امانت داری بانک های مرکزی بود. این رویدادها نشان 
داد که آمریکا و متحدان غربی اش هر زمان که دلشــان بخواهد، قواعد 
حاکــم بر نظام بین الملل را پس از جنگ جهانی دوم، زیر پا می گذارند. 
این وقایع باعث شده است که تردیدهای جدی نسبت به قابل اتکا بودن 
امنیت ذخایر دلاری ایجاد شود. بااین حال به رغم ریسک روزافزونی که در 
نگهداری دلار وجود دارد، توافق دلارهای نفتی ۱۹۷۳ همچنان پابرجا 
است. این توافق اجازه داد دلار، زمانی که به نخستین ارز فیات )ارز صادر 
شده توســط دولت ها که توسط یک کالای فیزیکی مانند طلا یا نقره 
پشتیبانی نمی شود؛ بلکه توسط مرکز صادرکننده آن پشتیبانی می شود( 
تبدیل شــد که دیگر وابسته به طلا نبود، به عنوان واسطه جهانی برای 
تبادل در بازارهای کالا ازجمله انرژی و مواد خام استفاده شود. بر اساس 
توافق ۱۹۷۳ عربستان سعودی و بالطبع، دیگر کشورهای عضو اوپک، 

موافقــت کردند که ذخایر ارزی خود را بر مبنای دلار نگهداری کنند و 
دلاری را که دریافت می کنند در خاک آمریکا سرمایه گذاری کنند. نتیجه 
توافق این بود که ایالات متحده به جای صادرات کالا و خدمات بتواند دلار 
چاپ کند و از این طریق واردات انجام دهد. اما دیگر این امتیاز ویژه برای 

آمریکا یک پیش فرض قطعی برای نظام بین الملل تلقی نمی شود.
خیلی از منافع آمریکا در مواجهه با رویکرد جدید کشورهای غرب آسیا به 
خطر می افتد. منطقه همچنان جایگاهی ویژه در ژئوپلیتیک جهانی دارد؛ 
اما دیگر در حوزه نفوذ آمریکا نیست. واشنگتن باید با واقعیت جدید کنار 
بیاید که مشتریان سابقش دیگر منافعشان را در این می بینند که روابط 
سیاسی، اقتصادی و نظامی شان را با چندین قدرت خارجی حفظ کنند. 
آن ها دیگر حاضر به تحمل انحصار فروش سلاح و حضور نظامی آمریکا 
نیستند. کشورهای منطقه خواستار اطمینان از سوی واشنگتن هستند 
که آمریکا به عنوان یک حامی قابل اتکا برای منافعشان باقی می ماند، نه 
اینکه فقط به منافع خودش توجه کند. برای رسیدن به این هدف، آمریکا 
باید تلاش کند همکاری این کشورها را از طریق ارائه دادن منافع ملموس 
سیاسی و اقتصادی جلب کند. آمریکا نمی تواند جلوی این کشورها را برای 
دست یافتن به منافع بیشتر از طریق رابطه با چین یا دیگر قدرت های 
جهانی بگیرد. ایالات متحده آمریکا همواره اعتقاد داشته است که رونق 
داخلی اش و رونق جهانی به دسترســی مستمر به منابع هیدروکربنی 
خلیج فارس وابسته است و همواره برای حفاظت از این منافع به صورت 
یک جانبه اقدام کرده است. به رغم تولد دوباره آمریکا به عنوان صادرکننده 
انرژی و تبدیل شدن این کشور به یک رقیب برای کشورهای غرب آسیا 
در حوزه نفت و گاز، خلیج فارس همچنان موقعیت اثرگذارش را در اقتصاد 
جهانی حفظ کرده است. تمایل و توانایی آمریکا اما برای بر عهده گرفتن 
دسترسی همه کشورهای جهان به منابع هیدروکربنی خلیج فارس، دیگر 
مانند گذشته وجود ندارد. دیگر هیچ کشوری در منطقه غرب آسیا نیست 
که آمادگی داشته باشد برای حفاظت از تجارت انرژی یا هویت ملی اش 
به صورت اختصاصی به آمریکا تکیه کند. خوب یا بد، پویایی های غرب 
آسیا نیازمند این است که آمریکا در سیاست های همیشگی اش بازنگری 
کند. آنچه در دوران جنگ سرد یا دوران تک قطبی پس ازآن جوابگو بود، 
در آســتانه شکل گیری یک جهان چندقطبی و یا در غرب آسیایی که 
سوگیری های متعدد دارد، پاسخگو نیست. برای پیگیری منافع آمریکا در 
شرایط جدید، آمریکا باید به صورت بنیادین در سیاست هایش بازاندیشی 
و آن ها را مجدداً طراحی کند. متاسفانه تا به امروز شواهد ناچیزی وجود 
دارد که آمریکایی ها برای چنین چالشی آماده باشند. سیاست هایی که 
نتوانند تغییرات را پیش بینی کنند و با آن وفق پیدا کنند، این خطر را در 

بر دارند که باعث غافل گیری استراتژیک و تحقیر شوند.

۲( زنده باد غرب آسیا!
غرب آسیا؛ خاورمیانه، به تعبیر لوئیس فاست »گورستان نظریات روابط 
بین الملل« است؛ به طوری که بسیاری از تحولات در آن قابل پیش بینی 
نیســت. تا چند روز پیش قرار بود بین عربستان و اسرائیل توافق صلح 
بسته شــود که به ناگاه همه چیز دگرگون می شود و بنابراین بار دیگر 
تفوق »الگوی دشــمنی« بر »دوســتی« را در روابط بین اعضا به مثابه 
کل تاریخ تاسیس این منطقه پرآشوب شاهد هستیم. خاورمیانه مدرن 
هیچ گاه آرامش به خود ندیده و مجموعه ای از خشونت ها و جنگ های 
قومی- مذهبی داخلــی و خارجی در آن وجود دارد. فارغ از چندوچون 
و ارزش گذاری و حقانیت بخشــی به یکی از طرفین درگیر جنگ فعلی 
)حماس و اســرائیل(، آنچه در حال حاضر وجود دارد، این است: امنیت 
شکننده میان اعضای منطقه و تلاش اعضای قدرتمند برای هژمون شدن 

و تلاش سایر اعضا برای تغییر نظم موجود.
حالا دیگر مثل روز روشن شده است که مفهوم آمریکایی خاورمیانه خیلی 
کم ریشــه در تاریخ پیشامدرن دارد. طی قرن های متمادی، ایالت های 
عربی در شــمال آفریقا و در منطقه شام، بخشی از امپراتوری وسیع و 
چندملیتی عثمانی بود. جوامع کنار ساحل خلیج فارس به طور طبیعی از 
طریق دریای احمر متصل بودند به شاخ آفریقا. شبکه های اسلامی وصل 
می شدند به مصر و سایر مناطق آفریقای شمالی و همچنین تا اعمال قاره، 
تــا آفریقای زیر خط صحرا می رفتند. اما ایالات متحده به جای اینکه به 
زمانه ای دور نگاه کند، نسخه خود را از این منطقه از منابع متأخرتر تهیه 
کرد: دوران استعمار و سیاست های قدرت های بزرگ اواخر قرن نوزدهم و 

اوایل قرن بیستم در اروپا.
پروژه های امپریالیستی بریتانیا و فرانسه در قرن نوزدهم این فکر را پیش 
بردند که باید منطقه متمایزی تعریف شود شامل شمال آفریقا و منطقه 
شام. در سال ۱۸۳۰ فرانسه الجزایر را اشغال کرد. در سال ۱۸۸۱ تونس 
را اشــغال کرد و تا ســال ۱۹۱۲ این کشور کنترل مراکش را به دست 
گرفت. میراث اســتعماری فرانسه که عبارت بود از تفکیک نژادی و نه 
موانع طبیعی صحرای آفریقا، باعث شد که تمایزی بین آفریقایی های 
سیاه پوست فرانسوی و عرب های مغربی فرانسوی و بربرها که کمی پوست 
روشن تری داشتند به وجود بیاید. این نژادپرستی مانع بزرگی ایجاد کرد 
بین جمعیت های منطقه دریای مدیترانه که ازنظر فرهنگی باهم شباهت 
داشتند؛ بنابراین فاصله هایی ایجاد شد بین کسانی که در خاور نزدیک 

بودند در امتداد دریا در شمال آفریقا و شبه جزیره عربستان.
بریتانیا نیز به نوبه خــود این منطقه را »خاور نزدیک« نامید؛ چون این 
منطقه اهمیت و نقشــی ترانزیتی پیدا می کرد برای مسیری که منافع 
اساسی استعماری را در هند و خاور دور در آسیا تأمین می کرد. بعدازاینکه 
در ســال ۱۸۹۶ کانال سوئز باز شد، این منطقه اهمیت دوباره ای یافت. 
منابع امپریالیستی بریتانیا حالا مربوط شده بود به منطقه ای از عربستان 
سعودی تا مصر و شام درحالی که این مناطق را از شمال و شرق و جنوب 
از یکدیگر متمایز می کرد و رشته ای از کشورهای تحت الحمایه در امتداد 
شبه جزیره عربستان تحت کنترل بریتانیا باقی ماندند و اوضاع به همین 
منوال بود تا ســال ۱۹۷۱ که مرزهای امپراتوری قدیمی از هم پاشید و 
منطقه شکل دیگری گرفت. مجموعه ای از فرضیات ایدئولوژیک در باب 
عرب ها و فارس ها و ترک ها یک نوع افکار غریب را در استعمارگران ایجاد 
کرد که بود که ادوارد ســعید، محقق آمریکایی-فلسطینی آن ها را زیر 
عنوان »شرق شناسی« )Orientalism( آورده است و این اصطلاح او 
شهرت زیادی پیداکرده است. این تفکرات شرق شناسانه کمک کرد به جا 
افتادن این فکر که در چنین منطقه وسیع، مردم از فرهنگی مشترک 

برخوردار  هستند.
ایالات متحده بعد از جنگ جهانی دوم درگیر جنگ سرد شد که حاصل 
رقابت با اتحاد جماهیر شوروی بود. وزارت امور خارجه آمریکا همان مفهوم 
انگلیسی-فرانسوی از این منطقه را برای اهداف خود اتخاذ کرد. تعریف 
آنچه آمریکا حالا »خاورمیانه« می نامید؛ که همان قدر نزدیک واشنگتن 
بود که نزدیک لندن، هدف سیاست گذاران را این چنین معین می کرد: 
حفظ دسترسی به نفت در شبه جزیره عربستان، حفاظت از اسرائیل و دور 

نگه داشتن کشورهایی در شمال آفریقا از تأثیر شوروی که قبلاً وابسته به 
بریتانیا و فرانسه بودند.

در خلال دهه های ۱۹۵۰ و ۱۹۶۰ اولویت های اقتصادی و سیاسی آمریکا 
به تثبیت این نقشــه در حلقه های دانشگاهی و سیاست گذاری کمک 
 National Defense( کرد. در سال ۱۹۵۸ قانون آموزش دفاعی ملی
Education Act( منابــع فدرال را به ســوی حوزه هایی مطالعاتی 
رهنمون کرد که اولویت خود را در حمایت از جنگ سرد می دانستند و 
مؤسسات بزرگ غیرانتفاعی مثل بنیاد فورد نیز به این مجموعه پیوستند. 
این شیوه جدید جهان را به مناطق متمایزی تقسیم می کرد که یکی از 
آن ها خاورمیانه بود. درنتیجه، محققان حوزه خاورمیانه تجربیات خود را 
درزمینۀ فرهنگ و زبان و تاریخ و سیاست کشورهایی که در این منطقه 
تعریف می شدند عمق بخشیدند. آن ها اما انتظار نداشتند که چیز زیادی 
از کشورهای زیر خط صحرا در آفریقا یا افغانستان و پاکستان بدانند و 
اعتنایی نمی کردند به اینکه این کشورها چقدر برای مسائلی که آن ها در 

حال تحقیق رویایشان هستند اهمیت دارد.
در سال های اولیه جنگ سرد، رئیس جمهور پان عربیست مصر، جمال 
عبدالناصــر، دوباره مفهوم خاورمیانه را قوام بخشــید اما در قالب یک 
واحد فرهنگی و سیاسی، به جای یک سازه مصنوعی. مسئله فلسطین 
و درگیری برای بیرون آمدن از زیر یوغ اســتعمار به دنیای عرب انرژی 
بخشــید و آن ها را متحد ساخت. این کشورها خود را زیر چتر ضدیت 
با اسرائیل و اتحاد عرب جمع کردند و در مصر و سایر کشورهای شمال 
آفریقا، نگرش نژادپرستانه به جمعیت های مناطق آفریقایی زیر خط صحرا 
این فکر را قوت بخشید که خاورمیانه ازنظر نژادی و فرهنگی یک منطقه 
متمایز مناطق اطراف خود است. دراین بین، همکاری های متقابل بسیاری 
از کشورهای آسیای مرکزی در داخل اتحاد جماهیر شوروی، این فکر را 
پیش کشیده که مناطقی مثل آذربایجان و قزاقستان و ترکمنستان خارج 
از حوزه ای که رقابت های جنگ سرد در آن جریان دارد تعریف می شود.

مفهوم خاورمیانه پایه ای را برای یک رشته از دکترین های سیاست خارجی 
و اتحادهــا و روابط امنیتی به وجود آورد و جریان باثباتی از نفت را نیز 
ســرازیر غرب کرد. دانشگاهیان و سیاســت گذاران که طبق این نقشه 
تربیت شده بودند و اغلب نگاه های شرق شناســانه ای حاصل از دوران 
استعماری داشتند، مایل بودند به نتیجه گیری هایی درباره این منطقه 
دست بزنند که بسیاری از نیروهای اجتماعی و سیاسی مرزهای آن را 
در نظر نمی گرفتند. برای مثال، در حملات یازده سپتامبر خیلی سریع 
این اتفاق نظر پیش آمد که این حملات از آسیب های خاورمیانه عربی 
نشــئت گرفته است. کوهی از تحلیل ها جهاد را از طریق فرهنگ عربی 
تشریح می کردند و اغلب خیلی راحت بی توجه بودند به ظهور شکل های 
افراط گرایانه مذهبی در آفریقا و جنوب آسیا و بسیاری دیگر از بخش های 

جهان.
به همین ترتیب، این فکر قدیمی که کشورهای مسلمان به نوعی شبیه 
به یکدیگر در برابر دموکراسی مقاومت نشان می دهند هم این واقعیت 
را ندیده می گیرد که ریشه اصلی این وضعیت مقاومت اقتدارگرایانه در 
خاورمیانه است: پادشاهان نفتی و مردان قدرتمند عرب که از حمایت 
غرب برخوردارند اما مسئولیت کمی در قبال حکمرانی ضعیفشان در برابر 
شهروندان می پذیرند. این دیدگاه از مشارکت دائمی مسلمانان در بسیاری 
از کشورهای خارج از خاورمیانه نیز غفلت می کند، کشورهایی از هند و 
اندونزی گرفته تا خود ایالات متحده. این فرضیه که اگر مسلمانان شانس 
انتخاب داشته باشند، درنهایت و به شکل اجتناب ناپذیری حکومت های 
افراطی را انتخاب می کنند، ده ها سال شکست آمریکا در حمایت از اصلاح 

سیاسی واقعی در این منطقه را توجیه کرده است.
بــا همه این حرف ها، مفهوم آمریکایی از خاورمیانه در اغلب موارد یک 
محدودیت بوده است تا یک نقطه قابل اتکا و حتی بعدازاینکه آشکارا ثابت 
شد که این فرضیه اشتباه است، ادامه یافته است. حتی بعد از حملات 
یازده سپتامبر که به ناگزیر ارتباطات جهانی گروهی مثل القاعده روشن 
شد و مشخص شد که این گروه در افغانستان و مصر و عربستان سعودی 
و سودان ریشه دارد، سیاست آمریکا در راستای همان الگوی قدیمی ادامه 
یافت. مداخله در عراق تا حدی با اراده ساختن دوباره خاورمیانه توجیه 
شد و »دســتورالعمل آزادی« )Freedom Agenda( دولت جورج 
دابلیو بوش نبردی افکار را پیش کشید با این هدف که جهان عرب تمام و 
کمال و به شکلی سرتاسری و مشابه، مهد اقتدارگرایی و خشونت قبیله ای 
است. همین اواخر نیز فرضیات مشابهی باعث شد که ایالات متحده در 
همراهی با موج اعتراضات مردمی که جهان عرب را در سال های ۲۰۱۰ و 

۲۰۱۱ با عنوان بهار عربی درنوردید، موفق نباشد.
خیزش های عربی برای سیاست گذاران آمریکایی یک درس گمراه کننده 
در پی داشــت. در وهله اول، گسترش سریع اعتراضات از تونس تا مصر 
نشــان از انسجام و یکنواختی تازه ای در تا سایر نقاط این منطقه ظاهراً 
خاورمیانه داشت. تضعیف بیشتر این فکر که یک صحنه ژئوپلیتیک واحد 
وجود دارد بیشــتر از گذشته دیده می شود: قطر و عربستان سعودی و 
امارات متحده عربی در جنگ های لیبی و سوریه و یمن مداخله کردند 
و در وســط صحنه تغییراتی بودند که در مصر و تونس اتفاق می افتاد. 
از این ها گذشته، کشورهایی در منطقه که تأثیر آن افزایش یافته است؛ 
ایران و اســرائیل و ترکیه، اصلاً بخشی از جهان عرب نیستند. وانگهی، 
حکومت های اقتدارگرای عربی به سرعت به سمت این دیدگاه متمایل 
شــدند که پیوندهای متقابل مردمشان تهدیدی برای بقای خود آن ها 
به شــمار می رود و بسیاری از آن ها در پی در هم شکستن جنبش های 
سیاسی پان عربی امثال اخوان المسلمین و شبکه کنشگران لیبرال بودند. 
امید به اصلاحات سیاسی در سرتاسر منطقه فروکش کرد و جای خود 
را به فروپاشی های تازه داد، مثل سوریه و لیبی که در آشوب فرورفتند 
و بسیاری از پادشاهی های عرب نیز در جست وجوی مناطق جدیدی از 
مشروعیت رفتند چون این مشروعیت نتوانست با یک خلق عرب گسترده 

به دست بیاید.
امروزه، توســعه سیاسی در بسیاری از کشورهای خاورمیانه باعث شده 
است که مرزهای سنتی این منطقه بیش ازپیش بی معنا جلوه کند. انقلاب 
سال ۲۰۱۸ سودان و کودتای نظامی بعدازآن که با حمایت مصر انجام 
شد اما علیه اتحادیه آفریقا بود که یک نهاد بین المللی به نمایندگی از 
۵۵ کشور آفریقایی است، نشان داد که تا چه اندازه یک کشور می تواند 
هر پایش در یک منطقه باشد. جای دیگری در آفریقا، مهاجرت و رشد 
افراط گرایان در امتداد منطقه ساحل تبدیل شده است به منافع سیاسی 
و امنیتی و اقتصادی کشــورهای منطقه مغرب در سمت جنوب قاره. 
جنگ داخلی لیبی ناشی از جریان های مهاجرت و اسلحه و مواد مخدر و 
افراط گرایی در سرتاسر منطقه مرکزی قاره آفریقا بود و بیش از همیشه 
مرز بین آفریقای شمالی و بقیه قاره را محو کرد. بسیاری از مهاجرانی که 
از خاورمیانه به قاره اروپا رفته اند از کشورهای زیر خط صحرا در قاره آفریقا 
به آنجا رفته اند. مراکش در واکنش به رشد اهمیت استراتژیک منطقه 
ساحل، متمرکز شده است بر قدرت مذهبی خود در غرب آفریقا که هرروز 

بیشتر می شود و الجزایر نیز درگیر عملیات امنیتی در مالی شده است.
سایر پویایی ها و تغییرات سیاسی نیز نشان دهنده کم ارزش بودن تعریف 
خاورمیانه به عنوان یک منطقه جغرافیایی واحد و منسجم است. برای 
مثال، رقابت های ایران و عربستان سعودی ربط چندانی به شمال آفریقا 
ندارد. نبرد سیاسی بین قطر و عربستان سعودی و امارات متحده عربی 
باعث شد که در سال ۲۰۱۷ قطر از سوی بسیاری از کشورهای منطقه 
کنار گذاشته شود و رقابتی بین قطر و سایر کشورهای عربی ایجاد شد که 
دامنه اش نه تنها به کشورهای همسایه عربی کشیده شد بلکه به سرتاسر 
قاره آفریقا و حتی به واشنگتن هم رسید. درگیری با داعش حتی بیش 
از القاعده جهانی بود تا منطقه ای چراکه جریانی از جنگجویان خارجی را 
به سوریه کشاند و دامنه کارهای خود را به آفریقا و آسیا گسترش داد. 
نمی شود الگوهای ضدتروریستی را بر مسائلی بنیان نهاد که می گویند 
جهان عرب به طور یکپارچه شــبیه به هم هستند درحالی که برخی از 

افراطی ترین نیروهای داعشی از مالی و نیجریه و سومالی آمده اند.

7گزارش aftabeyazd.ir :نشانی سایت

خاورمیانه مُرد! زنده باد غرب آسیا!
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دکتر نعمت احمدی
»خودساخته نسلی سوخته«

ادامه از صفحه اول:
خاطره مشــترک را جوری تعریف میکرد که احســاس 
میکردی یک داســتان هیجان انگیز دیگر است، زوایای 
پنهان و مغفول پدیده را چنان برجسته میکرد که گویی 
داستان دیگری می سراید اما چو نیک مینگریستی خود را 
نیز بخشی از داستان میدیدی باور میکردی همان پدیده 
اســت با ریز بینی اعجاب انگیزی که خاص نعمت است.. 
او در یک قالب نمیتوانســت بماند کما اینکه در زندگی 
حرفه ای نیز یک صراط را طی ننمود. از حقوق به وکالت، 
از وکالت به تاریخ، از تاریخ به سیاست، از سیاست به هنر، 
از هنر به رسانه و از رسانه به باغ پسته. همواره روحش در 
جنب و جوش بود. آرام و قرار نداشــت و همواره به دنبال 
گم کرده نایافتنی خود بود. اگر همان تصویرسازی ذهنی 
را در قالب رمان نویسی ادامه میداد بی شک گارسیا مارکز 
ایران بود اما او برای یک رسالت هرچند بزرگ ساخته نشده 
بود. نگاهش به همه پدیده ها نقادانه بود اما نقدش هرگز 
نیش نداشت گویی از یک دوست به خودش جهت اصلاح 
 گلایه میکند. اما جامعه ای که او برایش دل میســوزاند 
تا توانســت جلوی پرواز روحش را میگرفت و البته برای 
نعمت مهم نبود. چون انسان و جامعه را بگونه ای می فهمید 
که ناملایمات را بســیار کوچک می دید. قصد رقابت در 
انتخابات هیئت مدیره کانون وکلا را داشــت، اما همواره 
صلاحیتش تایید نمی شــد باز هم شرکت می کرد و باز 
ردصلاحیت میشد و تقریبا تا پایان عمر این ماجرا ادامه 
داشت. عضو هیئت علمی دانشگاه بود تدریس را دوست 
میداشت از ادامه فعالیتش جلوگیری شد. پاسخش خنده 
بود می دانست این تصمیمات چیزی از توانایی و روح بزرگ 
او کم نمیکند تا بالاخره پروانه وکالتش را باطل کردند اما 
اینبار گویی هویتش نابود شد به زعم من او در این مرحله 
اعدام حرفه ای شــد بعد ازین ماجرا نعمت دیگر نعمت 
همیشگی نبود! شمع فروزان زمانه ما سوختنش آغاز شد 
و با چشم خود دید که جانش میرود. نعمت را باید نماد 
یک انسان خودساخته از نسلی سوخته دانست. چراکه از 
روســتایی در حاشیه کویر، با دست و جیب خالی، بدون 
هرگونه پشتوانه مادی یا معنوی یا رانتی خاص به پایتخت 
آمد وکیل شد استاد شد، اهل رسانه شد، صاحب نظر شد، 
کارآفرین موفق شد. همه موانع پیش رو را بر می داشت 
و باشــادابی به موفقیت ادامه میــداد. جامعه ای که باید 
مجسمه اش را به عنوان نماد خودساختگی در کوی و برزن 
شهر نصب می کرد تا الگویی برای فرزندان این سرزمین 
باشد همه درها را به رویش می بست و این حکایت مکرر 
وغم انگیز آغاز و پایان نســل دکتر نعمت احمدی است. 
انبوهی از عشق به ایران زمین وآبادانی کویرش با کوهی 
از دانش و فضیلت با بدرقه صدها ایراندوســت و در میانه 
افسوس میلیونی مردمی که او را به نیکی میشناختند در 
امامزاده صالح شمیران آرام گرفت.. سفری کوتاه و پرخاطره 
از اســماعیل آباد زرند تا تجریــش، از قلب کویر تا قلب 
زیبایی طبیعت در میانه نسلی که با آرمان بزرگ شد اما 
واقعیت های تلخ آرمان هایش را پالایش می نمود. از فعالان 
اجتماعی پر شورشد و زمانه با او بدرود کرد اما این جامعه 
نعمت ها دارد که باید تا هدر نشده اند پاس داشته شوند. آیا 

گوشی برای شنیدن و چشمی برای دیدن هست؟!

آفتاب یزد- گروه شــبکه: هرروز ابعاد تازه ای از کمپ ترک اعتیاد 
لنگرود که در بامداد ۱۲ آبان بر اثر آتش سوزی سوخت و تعداد ۳۳ 
نفر از مددجویان آن، در این حادثه کشته شدند، مشخص می شود. در 
تازه ترین خبرها احمد وحیدی وزیر کشور گفت: »بر اساس شواهدی 
که در صحنه بود، دو احتمال وجود داشــت؛ یک احتمال اینکه این 
حادثه در اثر ســهل انگاری رخ داده و دیگری اینکه از بیرون صحنه 
کسی آمده و به طور عمدی این حادثه را رقم زده باشد.« وی افزود: 
»با تلاش فراجا، هر دو فرضیه دنبال شد و بررسی آثار به جا مانده از 
حادثه، می توانســت نشان دهد یک جسم از خارج به مجموعه وارد 
شده تا آتش سوزی رخ دهد«. وزیر کشور گفت: »با پیگیری فراجا فرد 
متهم دستگیر و اعترافاتی داشته و مشخص شد شروع آتش سوزی 
با دخالت فرد مذکور بوده که ســابقه اعتیاد داشته و در همین کمپ 
سابقه بستری داشته اســت.« وحیدی در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه آیا عمدی بودن حادثه قطعی اســت؟، بیان کرد: »بله، اینکه 
فردی از بیرون وارد مجموعه شده و مواد اشتغالزا را ریخته و موجب 
آتش سوزی شده، از نظر فراجا و دستگاه های اطلاعاتی قطعی شده 
است.« به گزارش تســنیم، وی در پاسخ به این سوال که فرد متهم 

چه انگیزه ای داشــته است؟ عنوان کرد: »فعلا اختلاف با مسئولین مرکز که 
بخش خصوصی بوده، اعلام شده که البته باید مراحل تکمیلی در قوه قضائیه 

طی شود«.

< افراد کمپ، از افراد کم برخوردار و بعضاً نان آور خانواده بودند
از ســوی دیگر، نماینده مردم لنگرود در مجلس شورای اسلامی گفت: افراد 
حاضر در کمپ از افراد کم برخوردار، بی بضاعت و بعضاً نان آور خانواده بودند، 
هیئت اعزامی مجلس بیشتر به دنبال دریافت حق و حقوق این مصدومین و 
فوت شدگان به شــکل قانونی است و گزارش این هیئت نیز قطعا در صحن 
مجلس ایراد می شود. پرویز محمدنژاد قاضی محله در گفت وگو با ایسنا اظهار 
کرد: این حادثه یکی از موضوعات روز کشور محسوب می شود به طوری که 
روسای قوه مقننه، مجریه و قضائیه در این زمینه ورود کردند. وی افزود: برای 
اینکه بتوانیم موضوع این حادثه را بررســی کنیم در راستا و موازات قوای 
مسئول قضائیه و مجریه از طریق مجلس ورود کردیم و به صورت حضوری با 
رئیس مجلس موضوعات مطرح شد. نماینده مردم لنگرود در مجلس شورای 
اسلامی گفت: بر اساس اصل ۲۲ قانون اساسی تذکری هم در صحن مجلس 
ارائه شد و رئیس مجلس نیز با ابراز تأسف و عرض تسلیت به مردم داغدیده، 
دســتور ویژه برای بررسی این موضوع توسط یک تیم خبره از مجلس برای 
حضور در منطقه را صادر کرد. محمدنژاد با اشاره به دستگیری عامل اصلی 
آتش ســوزی عمدی در کمپ ترک اعتیاد لنگرود، خاطرنشان کرد: این فرد 
توسط دستگاه های مربوطه دستگیر و متهم به نحوه انجام این عمل اعتراف 
کرده است. وی با بیان اینکه این به معنای ختم قائله نیست، گفت: علاوه بر 
موضوع بررسی و پیگیری، نحوه، نوع و عامل آتش سوزی و بخش مهم دیگر 
اعطای حق و حقوق به مصدومین و کســانی است که جان خود را از دست 
داده اند. نماینده مردم لنگرود در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه برای 
بحث درمان مصدومین حادثه کمپ مذاکراتی با وزیر بهداشــت انجام شد، 
تصریح کرد: دســتور کتبی درمان ۱۷ مصدوم در بیمارستان ولایت رشت تا 

مداوای کامل به صورت رایگان اخذ شد. محمدنژاد با اشاره به اینکه دریافت 
حق و حقوق فوت شــدگان حادثه و طول درمان مصدومان تحت عنوان دیه 
پیگیری می شود، گفت: دو نفر از کسانی که در حال ترک اعتیاد بودند و سه 
نفر نیروی خدماتی بیمه مسئولیت مدنی داشتند و مابقی ۴۹ نفر که شامل 
۳۰ نفر قانونی و ۱۹ نفر غیرقانونی گزارش شدند که متاسفانه بیمه نبودند. وی 
افزود: ساز و کار دریافت حق بیمه نیز قواعد و قانون خاص خود را دارد که یک 
قرارداد دوجانبه بین بیمه گذار و بیمه شونده است که غیر از این ایجاد مشکل 
می کند؛ در مکاتبه انجام شده با معاون اول رئیس جمهور مقرر شد از ظرفیت 
دولت استفاده کنیم تا راهکاری اتخاذ شود. نماینده مردم لنگرود در مجلس 
شورای اسلامی خاطرنشان کرد: افراد حاضر در کمپ از افراد کم برخوردار، 
بی بضاعت و بعضاً نان آور خانواده بودند، هیئت اعزامی مجلس بیشتر به دنبال 
دریافت حق و حقوق این مصدومین و فوت شــدگان به شکل قانونی است و 
گزارش این هیئت نیز قطعا در صحن مجلس ایراد می شود. محمدنژاد تاکید 
کرد: هدف پرداخت حق و حقوق فوت شــدگان و مصدومین است که اقدام 

اولیه در این زمینه محسوب می شود.

< کمپ لنگرود ۳۰ نفر ظرفیت داشته اما ۴۹ نفر را پذیرش کرده بود
اما خبرآنلاین طی گزارشــی در این باره نوشته اســت: »مدیریت فشل و 
نادرســت کمپ های ترک اعتیاد اتفاق جدید و دیده نشده ای نیست. شاید 
بتوان حادثه لنگرود را فریاد بزرگی بر سر آن بخش از سیستم مدیریتی که 
اوضاع نابسامان این حوزه را نادیده می گیرد و اداره کمپ ها را به دست افراد 
غیرمتخصص می سپارد، دانست. یک نماینده مجلس با بیان اینکه مشکل 
ریشه ای تر از یک کمپ است، می گوید: بهزیستی مدیریت کمپ های ترک 
اعتیاد را به بخش خصوصی داده و چون در ازای پذیرش هر فرد معتاد مبلغ 
محدودی به آن ها می دهد بنابراین این مراکز برای کاهش هزینه ها مجبور به 
اجاره ساختمان های قدیمی و فاقد ایمنی و استانداردهای معمول می شوند. 
احمد دنیامالی می افزاید: کمپ ها بر اســاس تعداد نفــرات تحت درمان 

حق الزحمه دریافت می کنند و چون دریافتی اندکی دارند عموما توان 
خرید فضای مورد نیاز خود را ندارند و اگر هم بخواهند ســاختمان 
نوســاز اجاره کنند هزینه هایشان زیاد می شــود، از همین رو تلاش 
می کنند با پذیرش متقاضیان بیشتر از ظرفیت و پناه بردن به خدمات 
و فضاهای ارزان، هزینه ها را کاهش دهند تا آنچه از بهزیستی دریافت 
می کنند برایشــان بماند. این نماینده مردم گیلان در مجلس بیان 
می کند: بهزیستی علت بسیاری از حوادث مربوط به زیرمجموعه خود 
را کمبود منابع اعلام می کنــد و رد پای این علت در حوزه نگهداری 
از معلولین که در ســاختمان های فاقد استاندارد نگهداری می شوند 
و یا درعدم رســیدگی به بیماران خاص و اوتیسم هم دیده می شود. 
او در واکنش به این مطلب که تبعات عدم افزایش بودجه ســازمان 
بهزیستی خود را به شکل حادثه کمپ لنگرود نشان می دهد، تصریح 
می کند: کسری بودجه مسئله مهمی است که همه حوزه ها وجود دارد 
و مجلس جز در مواقع خاص نمی تواند بودجه ســازمان ها را به بیش 
از سقف پیشــنهادی دولت افزایش دهد چون نمی توان هزینه ای را 
بدون پیش بینی منابع به دولت تحمیل کرد اما بهزیستی و نهادهای 
متولی در قبال کمپ لنگرود مسئولیت حقوقی دارند و باید پاسخگو 
باشند. این نماینده مجلس تأکید می کند: کمبود بودجه رافع مسئولیت های 
دســتگاه ها نمی شود. انجام بســیاری از امور ربطی به بودجه ندارد و فقط 
نیازمند دقت و توجه بهنگام است تا از بروز فاجعه پیشگیری شود. در مورد 
کمپ لنگرود هم کافی بود بهزیســتی درست و به موقع نظارت می کرد تا از 
این اتفاق پیشگیری می شد. یکی دیگر از نمایندگان مردم گیلان در مجلس 
نیز می گوید: کمپ لنگرود ۳۰ نفر ظرفیت داشته اما ۴۹ نفر را پذیرش کرده 
بود و ۱۹ نفر مازاد داشــت در حالیکه حادثه بدون این ۱۹ نفر ابعاد کمتری 
می یافت. پرویز محمدنژاد قاضی محله ادامه می دهد: در مورد ساختمان های 
قدیمی مجوز آتش نشانی معنایی ندارد و بناهای قدیمی تائیدیه آتش نشانی 
ندارند. کمپ ها باید به رعایت الزامات ایمنی مکلف شوند اما ساختمان های 
قدیمی الزام قانونی برای دریافت تائیدیه آتش نشانی ندارند و از این قاعده 
خارج اند. او بیان می کند: ساختمان این مرکز ویژه یک کمپ نبود. گزارشات 
نشان می دهد ســاختمان قدیمی و ســقف چوبی آن کاملا آماده اشتعال 
بود و همین موجب سرعت آتش سوزی شــده اما در این خصوص بازدید و 
بازرســی مدام خصوصا درباره ایمنی صورت نگرفته و حتی تذکری به مدیر 
کمپ داده نشده است. او می گوید: مدیریت مجموعه فعالیت های اجرایی از 
جمله کمپ های ترک اعتیاد در کشــور دچار اشکال است. گاهی با نظارت 
درست و با کمترین هزینه می شود از بروز بزرگترین فجایع پیشگیری کرد 
اما فقدان نظارت درست، مبتلابه کل کشور است. یکی از کارشناسان سازمان 
بهزیستی هم بیان می کند: نمی توان تأثیر رانت در دادن مجوز کمپ به برخی 
افراد را نادیده گرفت اما دستگاه های دیگر هم به بروز بحران در بهزیستی 
دامن می زنند. منصوری احدی ادامه می دهد: شاید کسی خبر نداشته باشد 
اما دادســتان ها با اعمال فشار بهزیستی را مجبور می کنند تا افراد معتاد را 
خارج از ظرفیت کمپ ها پذیرش کنند و اگر این کار انجام نشــود به راحتی 
مدیر را به ترک فعل محکوم می کنند. وی می افزاید: کاش از فشار قوه قضائیه 
به بهزیستی هم اطلاع داشتید و می گفتید لطفا هر نهادی ضربه به بهزیستی 

نزند چون بهزیستی دیگر جان ندارد.«

جزییات تازه در مورد حادثه دلخراش کمپ ترک اعتیاد در لنگرود

آتش سوزی عمدی بود!
< بهزیستی مدیریت کمپ های ترک اعتیاد را به بخش خصوصی داده و چون در ازای پذیرش هر فرد معتاد مبلغ محدودی به آن ها می دهد 

بنابراین این مراکز برای کاهش هزینه ها مجبور به اجاره ساختمان های قدیمی و فاقد ایمنی و استانداردهای معمول می شوند
< شاید کسی خبر نداشته باشد اما برخی با اعمال فشار بهزیستی را مجبور می کنند تا افراد معتاد را خارج از ظرفیت کمپ ها پذیرش کنند و اگر این کار انجام نشود 

به راحتی مدیر را به ترک فعل محکوم می کنند
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صبا بــه لطف بگو آن غــزال رعنا را حافظ نامه 
که سر به کوه و بیابان تو داده ای ما را

تفسیر: مجلس طرحی رصد ســبک زندگی مردم را تصویب کرده. 
حافظ می گوید: اگر اطلاعاتــی می خواهند باید بدانند برخی بخاطر 

مشکلات زندگی سر به کوه و بیابان زده اند!

خاورمیانه مُرد!
زنده باد غرب آسیا!

ادامه از صفحه اول:
دراین بین، برخی از بزرگ ترین درگیری های اخیر روی می گردانند از این 
فرضیه که ما خاورمیانه را یک منطقه جغرافیایی در نظر بگیریم. جنگ 
داخلی لیبی، مالی و سایر همسایگان آفریقایی خود را بی ثبات کرده است. 
وقتی که عربستان سعودی در سال ۲۰۱۵ می خواست جنگجویان حوثی 
را در یمن عقب براند، ائتلافی درســت کرد که نه تنها در آن نیروهایی از 
کشــورهای عربی بودند بلکه از حمایت اریتره و پاکســتان و سودان هم 
بهره مند بودند و از تجهیزات نظامی و پایگاه های آنان نیز اســتفاده شد. 
در همــان زمان، امارات متحده عربی نیز از پایگاه های دریایی خود علیه 
جنگجویان یمنی استفاده کرد تا حضور نظامی خود را در شاخ آفریقا تثبیت 
کند و جزیره استراتژیک »سقطرا« )Socotra( را مجهز کند، جزیره ای که 
به آفریقا نزدیک تر است تا به شبه جزیره عربستان. بااین حال، وقتی که بحث 
جنگ یمن پیش می آید، به این قضیه با همان الگوی قدیمی جنگ ها در 
خاورمیانه نگاه می شود و مرزهای این منطقه جغرافیایی خیلی پررنگ در 

نظر گرفته می شود.
با این اوصاف از نظر مارک لینچ؛ اســتاد علوم سیاســی دانشــگاه جرج 
واشــنگتن، باید تأکید کرد که در آینده، آمریکا اگــر می خواهد که در 
خاورمیانه سیاست گذاری کند، باید نقشه قدیمی خود را از خاورمیانه کنار 
بگذارد و در مفهوم آن خاورمیانه ای که شرق شناسان مطرح می کردند هم 
تجدیدنظر کند. اثبات شده است که آن خاورمیانه با آن مفروضات سابق و 
آن محدودیت های جغرافیایی دیگر وجود ندارد و باید استراتژی های جدید 

را بر اساس نقشه ای جدید از منطقه تدوین کرد.
محقق فقید فؤاد عجمی در کتاب محبوب خود در ســال ۱۹۹۸ به نام 
»قصر رویایی اعراب«، ناسیونالیســت ها و روشنفکران عرب قرن بیستم 
را به دلیل ساختن آنچه عجمی به عنوان »حسی تخیلی از دستاوردهای 
خودشان« می دید، نقد کرد؛ چراکه به ادعای او جهان بینی شوونیستی و 
توطئه گرانه را ترویج کرد. عجمی نوشت: »در تاریخ سیاسی عرب که پر 
از رویاهای خنثی شده است، احترام کمی برای عمل گرایانی قائل می شدند 
که محدودیت های کاری را که می توان و نمی توان انجام داد، می دانستند. 
فرهنگ سیاسی ناسیونالیسم تایید خود را برای کسانی محفوظ می دارد که 
مبارزات ویرانگری را در تعقیب تلاش های غیرممکن هدایت می کردند.« 
البته عجمی به روشنفکری موردعلاقه بارگاه و مدافع عمومی کمپین های 
ویرانگر دولت جورج دبلیو بوش در تعقیب تلاش های غیرممکن تبدیل شد.

اخیراً اما شاهد تخریب یک کاخ رؤیایی دیگر بودیم: تلاش دولت بایدن برای 
تقویت ساختار ]معماری[ امنیتی خاورمیانه تحت سلطه ایالات متحده از 
طریق پیمان های دفاعی نزدیک تر با دولت های مختلف سرکوبگر منطقه. 
چهره اصلی در این زمینه، برت مک گورک، مرد دیپلماسی در سیاست 
خاورمیانه ای کاخ سفید بوده اســت که از زمان دولت جورج دبلیو بوش 
در هر دولت، از جمله به عنوان مشــاور حقوقی برای اشغال عراق توسط 

ایالات متحده، در پست های ارشد سیاستی خدمت کرده است.
برخلاف »برنامه آزادیِ« خاورمیانه پس از ۱۱ ســپتامبر بوش که به رغم 
ایرادات استراتژیک و پیامدهای فاجعه بار و مرگبار آن، حداقل یک بخش 
سیاســت واقعی در ارتقای حقوق بشر و دموکراسی داشت، دکترین جو 
بایدن برای خاورمیانه؛ همان طور که توسط مک گورک در سخنرانی ماه 
فوریه بیان شد، نشان می دهد که نگرانی چندانی نسبت به نحوه اداره مردم 
منطقه ندارد. ذکر مختصر آن از مؤلفه »ارزش ها« آن قدر ظاهری است که 
توهین آمیز به نظر می رسد. بایدن به عنوان رئیس جمهور، برخلاف وعده های 
کمپین انتخاباتی اش برای اولویت دادن به حقوق بشر، ایالات متحده را حتی 
بیشتر ]از دولت های قبلی[ به اقتدارگرایان خاورمیانه نزدیک تر کرده است. 
درحالی کــه در ابتدا توافق نامه ابراهیم با میانجی گری دولت ترامپ باعث 
شــد دولت آمریکا کمی از منطقه دورتر شود، اما دولت بایدن به زودی با 
این باور اشــتباه به آغوش آن ها رفت که بستن قراردادهای تسلیحاتی با 
دولت های متجاوز و »صلح« نامیدن آن راه خوبی برای پیشبرد امنیت و 

رفاه آمریکایی ها است.
ماتیو داس؛ معاون مرکز دیپلماسی بین المللی، در فارن پالیسی نوشت که 
به عنوان کسی که با تیم مبارزات انتخاباتی بایدن برای تضمین حقوق بشر و 
سایر تعهدات سیاسی در پلتفرم حزب دموکرات ۲۰۲۰ کار کرده، پیگیری 
اجرای مداوم این رویکرد مرا به یاد خط قدیمی »لیلی تاملین« می اندازد: 
»مهم نیست چقدر بدبین هستید، تداوم آن غیرممکن است«. نمونه ای 
از آن تلاش دولت برای بســته بندی کردن یک توافق دفاعی آمریکایی-

عربستانی به عنوان به اصطلاح عادی سازی روابط عربستان و اسرائیل بود تا 
قبولاندن داخلی آن توافق برای عادی سازی آسان تر شود. روشن است که 
عادی سازی چیز خوبی است. زمان پذیرش اسرائیل در منطقه گذشته است. 
به جای اینکه اسرائیل به عنوان یک لیبرال دموکراسی سالم پذیرفته شود، 
به عنوان یکی از بی شمار دولت های سرکوبگر شناخته شده و در رده همان 
بازیگران قرار می گیرد. گفته شــده است اگر اسرائیل و عربستان سعودی 
خواهان عادی سازی روابط هستند، باید این کار را انجام دهند. درواقع، آن ها 
در حال حاضر چنین رابطه ای دارند. بااین حال، دلیلی وجود ندارد که چنین 
توافقی باید توسط نیروهای آمریکایی و دلارهای مالیات دهندگان امضا شود، 
چه رسد به اینکه نیاز به ارائه یک پیمان اتحاد نظامی و یک برنامه هسته ای 
برای ولیعهد سعودی، وجود داشته باشد که یک ثروتمند و یک »آقازاده« 
است. البته اتهامات و جرائم دیگری هم روانه او می شود از جمله قتل فجیع 

یک روزنامه نگار مخالف.
هدف اولیه پیمان پیشنهادی دولت بایدن با عربستان و رویکرد کلی منطقه ای 
آن، ســدکردن راه رقیبی به نام چین است )این فهم شما درباره »رقابت 
استراتژیک« است. آیا سوالی دارید؟(. اینکه به چین اجازه میانجی گری برای 
تنش زدایی بین عربستان و ایران در ماه مارس داده شد تا حدی به عنوان 
تلاشی از سوی سعودی ها برای کسب حمایت ایالات متحده تلقی می شود 
که کارگر افتاد. همان طور که اما اشفورد؛ مقاله نویس فارن پالیسی، اخیرا 
در نقدی عالی و جامع از این پیمان گفت: »محتمل ترین ســناریو برای 
این توافق این است که ایالات متحده مسئولیت امنیت عربستان سعودی را 
بر عهده بگیرد درحالی که چین مهم ترین شریک اقتصادی پادشاهی باقی 

بماند. این یک بده بســتان ضعیف به نظر می رسد«. درواقع، چنین هم به 
نظر می رسد. حتی اگر کارساز هم باشد، این سیاست در سرکوب آینده در 
منطقه قفل خواهد شد، به این امید که زندانی کردن مردمان منطقه امنیت 

و ثبات را برای ایالات متحده به ارمغان بیاورد.
البته در میان شدیدترین زندانیان، فلسطینی ها هستند که دکترین بایدن 
چیزی فراتر از وعده های مبهم مبنی بر تلاش برای باز نگه داشتن امکان 
)شاید روزی، به نوعی( ایجاد یک کشور فلسطینی برای آن ها ارائه نمی کند. 
درحالی که هیچ کس نباید تصور کند که دولت ســعودی بیش ازحد به 
فلسطینی ها اهمیت می دهد؛ اما آن قدر برای افکار عمومی منطقه حساس 
اســت که ولیعهد اعلام کرد عادی ســازی در پی حمله اسرائیل به غزه 
متوقف شده است. دکترین بایدن فرض می کرد که می توان فلسطینی ها را 
کنار گذاشت و برای ساکت نگه داشتنشان خرده ریزهایی عرضه کرد. هیچ 
تلاشی برای رسیدگی به منبع اصلی خشونت انجام نخواهد شد: اشغال 
کرانه باختری، غزه و بیت المقدس شرقی توسط اسرائیل که اکنون بیش از 
نیم قرن از عمر آن می گذرد. بسیاری از کسانی که با این منطقه و مردمان 

آن درگیر هستند، متوجه شده اند که این یک خیال است.
همه ما اخیراً به صورت کاملاً گرافیکی دیدیم که این فانتزی چقدر خطرناک 
و غم انگیز است. این درگیری راهی برای اثبات مجدد خود در دستور کار 
جهانی دارد. اتفاقات اخیر بار دیگر این پیش فرض را از بین برد که واشنگتن 
می تواند در روابط با دولت هایی سرمایه گذاری کند که منکر حقوق اولیه 
برای کسب امنیت و ثبات برای آمریکایی ها هستند. این اولین بار نیست که 
ایالات متحده از این خیال پردازی تکان می خورد؛ ۱۱ سپتامبر زنگ بیداری 
مشابهی را ارائه کرد. این استراتژی ممکن است برای مدتی کارآمد باشد؛ اما 
برای همیشه کار نخواهد کرد. استراتژی خود بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر 
اســرائیل برای تقویت اقتصادی حماس برای شکاف میان فلسطینیان، 

نمونه ای از رویکرد مشابه را ارائه می دهد.
ضرورت اصلــی رویکرد بایدن در قبال خاورمیانــه محدود کردن توجه 
ایالات متحده به این منطقه برای ایجاد تمرکز بیشتر بر رقابت استراتژیک 
با چین به عنوان بخشــی از »چرخش به سوی آسیا« است. ایالات متحده 
اکنون دو گروه تهاجمی ناوهای نیروی دریایی را به شــرق مدیترانه اعزام 
کرده است تا تلاش کند هرگونه تشدید بالقوه تنش فراتر از غزه و به ویژه 
مداخله حزب الله لبنان یا ایران را مهار کند. این به وضوح یک مفهوم امنیتی 
است که شکست خورده است. نویســندگان رویکرد خاورمیانه ای بایدن 

به وضوح معتقدند که این یک سیاســت واقع گرایانه سرد و سخت است؛ 
اما این سیاست واقع گرایانه منعکس کننده محاسبه هزینه-فایده واقعی 
بسیاری از بازیگران مسلح منطقه و پادشاهی های ثروتمند - به طور عمده، 
عربستان سعودی و امارات متحده عربی- است. این رویکرد فاقد آن است. 
در حقیقت، این فقط شکل بدی از آرمان شهری است؛ کاخ رؤیایی دیگری 
که اکنون در سیل ویرانگری متلاشی شده است که اکنون و بار دیگر شاهد 

آن در فلسطین هستیم.

روشن سازکلام
اسرائیلی ها ممکن است احساس کنند که با توجه به اینکه حماس از سال 
۲۰۰۷ غزه را کنترل کرده اســت، هیچ مسئولیتی در قبال واقعیت های 
این منطقه ندارند؛ اما بقیه جهان می دانند که اشغال همچنان ادامه دارد، 
هرچند از آن سوتر از مرزهای نوار. اسرائیل در تمام مدت کنترل شدیدی 
بر آب های ساحلی غزه، حریم هوایی، امواج هوایی آن و همه گذرگاه های 
عبوری به نوار غزه به جز گذرگاه کوچکی که توسط مصر نگهداری می شود، 
داشته است. اسرائیل از سال ۱۹۶۷ تقریباً تمام تصمیمات اصلی را درباره 
غزه گرفته است از جمله تصمیم بی پروا و »خودویرانگرش« برای تقویت 
حماس برای شکاف در حرکت ملی فلسطین بین اسلام گرایان مستقر در 
غزه و ملی گرایان سکولار در کرانه باختری. حسین ایبیش در مقالۀ خود 
)Israel’s Dangerous Delusion( در نشــریۀ آتلانتیک نوشت که 
هدف اصلی حماس از زمان تأسیس آن در سال ۱۹۸۷، تسلط بر جنبش 
ملی فلسطین، از جمله سازمان آزادی بخش فلسطین )با حضور ارزشمند 
دیپلماتیک بین المللی، وضعیت ناظر سازمان ملل و بیش از ۸۰ سفارت در 
سراسر جهان( بوده است. در راستای خدمت به این هدف، حماس امیدوار 
است که اسرائیل را به غزه بکشاند؛ جایی که بتواند شورشی طولانی علیه 
اشغالگران اسرائیلی ترتیب دهد. سپس حماس ادعا خواهد کرد که جنگ 
را به اسرائیل می برد؛ درحالی که ناسیونالیست های سکولار در کرانه باختری 
به انتظار مذاکراتی می نشینند که هرگز انجام نخواهد شد. این امر مسیر 
حماس برای رهبری در میان فلسطینیان است. اگر اسرائیلی ها دست به کار 
شوند، حماس به سادگی از طغیان برنامه ریزی شده دست نخواهد کشید. 
حماس این طرح را علیه هر قدرتی که به نظر برسد نماینده منافع اسرائیل 
باشد؛ اعم از عرب، سازمان ملل یا حتی فلسطین، اجرا خواهد کرد. هیچ 
طرف سومی قرار نیست برای مبارزه با شورش های برنامه ریزی شده علیه 
سربازان اسرائیلی، بازسازی زیرساخت ها و جامعه متلاشی شده براثر جنگ و 
حل مشکل طولانی مدت حکومت داری که حضور مسلحانه حماس تضمین 
کرده است، وارد غزه شود. اسرائیل تنهاست، بنابراین باید جایگزینی برای 
خروج ســریع از غزه بیابد. در نتیجه به حماس اجازه می دهد تا حداقل 
به عنوان یک نهاد سیاسی دوباره ظهور کند و برای این شورش اجتناب ناپذیر 
بماند و به نبرد ادامه دهد. هر کاری که اسرائیل تصمیم بگیرد اکنون که 
حمله زمینی در غزه آغازشده انجام دهد، باید بداند که هیچ امداد غیبی ای 
وارد نخواهد شد و آن را از عواقب انباشته اقداماتش از سال ۱۹۶۷ نجات 
نخواهد داد. وقتی گردوغبار فرونشیند، اسرائیل برای مقابله با فجایع »خود 

تحمیلی اش« باید دست و آستین بالا بزند.

در خبری آمده: مجلس، راه اندازی ســامانه رصد 
»سبک زندگی مردم« را تصویب کرد. از طرفی 
یک مجلس گفته: این سامانه نباید لحظه به لحظه 

اطلاعات هر فرد را بررسی کند!
در این مورد سکینه خانوم پیرزن همسایه ما فورا 
به ما پیام داد و گفت: ننه! من مخالف سرسخت 
این قانونم. حتی با این پای دردم پا میشم میرم 
جلوی مجلس. من نمی خوام اطلاعات فردی ام 
رصد بشه. یه زمانی یه مادر شوهر خیلی فضولی 
داشــتم که خیلی تو زندگیم سرک می کشید. 
می گفت باید ببینم این دختر چطوری زندگی 
می کنه چطوری شوهر داری می کنه؟ روزگارم را 
سیاه کرد. این طرح مجلس منو یاد مادرشوهرم 

انداخت.
به نظر خبرچین هم با یک آمار کلی هم می توان 
اطلاعات مردم را رصد کرد. در کارت ملی هم همه 
اطلاعات هست دیگر چه می خواهند؟ می خواهند 
بدانند تو خانه پیژامه می پوشیم یا گرمکن؟ اگر 
می خواهند سبک زندگی ما را رصد کنند بدانند 
که سبک زندگی ما وحشتناک است رصد نیازی 
نیست. ســامانه نیازی نیست. سبک زندگی ما 
سبک زیر خط فقری اســت. چرا با این طرح ها 

سکینه خانوم را یاد مادر شوهرش انداختند؟!
یک نماینده مجلسم هم در مورد این طرح گفتند: 

هدف شان بررسی حرکت روزانه مردم است؛
یکی از دوستان در تحریریه گفت: لحظه به لحظه 
اطلاعات شخصی مرا می خواهند؟ عرض می کنم: 
از صبح که بلند می شوم سردرگم بی امید بدون 
روحیه میزنم بیرون تا پاسی از شب کار می کنم. 
شب هم با تشــویش و نگرانی و دست خالی به 
خانه می روم. از لحظه لحظه حرکت خودم خوب 
اطلاع رســانی کردم؟ پس نیازی نیست کسی 
سرک تو زندگیم بکشــد. بدبختی های مردم را 
رصد کنید! رصد خانه فقط برای رصد ستارگان 

است و لاغیر!
یک کاربر بــه خبرچین گفت: من صبح از خط 
متروی هفت تیر میرم صادقیه. آنجا یک کورس 
تاکسی سوار میشم میرم سرکارم. از زندگی ام هم 
اصلا راضی نیستم. مشکلات فراوان دارم. خودم 
اطلاعات رفت و آمدی ام را رسانه ای می کنم نیازی 

به رصد کردن نیست.
یکی از دوســتان گفت: من بنا به تقدیر چند بار 
ازدواج کــردم دلم نمی خواهد اطلاعات مرا رصد 
کنند. می ترسم بعدا یک طرحی تصویب کنند که 
باید علت طلاق ها را هم در سامانه بارگذاری کنیم! 

دلم نمی خواد علت طلاق هام را بگم مگه زوره؟

خبرچین

»رصد خانه ای« که 
ستارگان را رصد نمی کند

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 
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طرح تعطیلی ش��نبه به جای پنجشنبه به جهت نزدیک شدن به 
فاصله زمان��ی جهانی و رفاه جامعه، صرف��ا در مجلس مطرح و از 
دور خارج ش��د و هنوز خبری از پیگیری آن نیس��ت. نمایندگان 
مجلس نیز از یک س��و مخالف این طرح ب��ا توجیه معطل ماندن 
کشور هستند، از سوی دیگر برخی موافق تعطیلی شنبه برای از بین 
بردن فاصله تعطیل��ی با بازار های جهانی بودند.به گزارش انتخاب، 
محمدمهدی فروردین، نماینده فیروزآباد در مجلس، درباره نتیجه 
تعطیلی ش��نبه ها گفت: هنوز در مجلس چیزی درباره نتیجه این 

طرح نگفته اند و فقط در یک طرح عادی بود که گفته 
شده و تمام ش��د و بعد از آن خبری از آن نشنیدیم. 
وی در ادامه درباره تعطیلی رسمی پنجشنبه ها بیان 
کرد: پنجشنبه که مدت هاست تعطیل است و گمان 
نکنم بحثی درباره تعطیلی پنجشنبه ها مطرح باشد. 

آنچه در مجلس بیش��تر مطرح بود بحث تعطیلی شنبه ها بود که 
آن هم هنوز در صحن علنی به صورت جدی درباره آن رای گیری 
نشده است و باید منتظر بازگشت طرح بمانیم.فروردین درباره علت 

عدم تعطیلی شنبه ها گفت: من موافق تعطیلی شنبه ها 
نیستم، چرا موافق باشم؟ ما اینقدر تعطیلی در کشور 
داریم که اضافه کردن این روز فایده ندارد؛ اگر شنبه ها 
تعطیل ش��ود چه زمانی به کار مردم برسیم؟ تعطیل 
کردن شنبه اصلا کار درستی نیست و این یعنی تعطیل 
کردن کشور که ما موافق نیستیم. این کار کشور را معطل می کند 
و فاصله زمانی تعطیلی ها را به شکلی در می آورد که کشور هر هفته 

معطل این تعطیلی هاست.

 طرح تعطیلی شنبه ها به کجا رسید؟

 دولت 

 آمار 

 پلیس 

 گزارش کوتاه 

 حمل و نقل 

 کارگری 

معاون وزیر کار مطرح کرد
بیکاری فارغ التحصیلان

 اصلی ترین چالش اشتغال
کریمی بیرانوند گفت: اصلی ترین چالش بازار کار 
نرخ بیکاری فارغ التحصیلان است که برای حل 
مشکل، کمیته ای متشکل از همه دستگاه های 
متولی تش��کیل ش��ده اس��ت. معاون توس��عه 
کارآفرینی و اش��تغال وزارت تع��اون، کار و رفاه 
اجتماعی در گفتگو با باش��گاه خبرنگاران گفت: 
زمانی که در وزارت کار در خصوص کاهش نرخ 
بیکاری و ایجاد اشتغال صحبت می شود مطلقا 
هیچ ارتباط��ی به بخش دولتی ندارد. وی افزود: 
آمار هایی که در زمینه اش��تغال ارائه می ش��ود 
مربوط به س��ازمان های دولتی نیس��ت، زیرا آن 
بخ��ش متولیان خ��ود را دارد و س��ازمان اداری 
استخدامی مس��ئول جذب نیرو در بدنه اجرایی 
کشور است. کریمی بیرانوند با بیان اینکه آنچه در 
وزارت کار در حال انجام هس��تیم سیاستگذاری 
جهت تسهیل در ایجاد شغل در بخش خصوصی 
است گفت: آمار ها نشان می دهد بخش خصوصی 
در بحث اشتغال فعال شده است.وی در خصوص 
آخرین آمار اشتغال در کشور گفت: آخرین آمار 
مربوط به تابس��تان ۱۴۰۲ بود که نرخ بیکاری 
۱ درصد کاهش��ی بود یعن��ی از ۸.۹ درصد در 
تابستان ۱۴۰۱ به ۷.۹ درصد در تابستان ۱۴۰۲ 

رسید.

سدهای کدام استان ها
 آب بیشتری دارند؟

آم��ار بهره برداری از س��دهای مخزنی کش��ور تا 
س��یزدهم آبان م��اه بیانگر این اس��ت که میزان 
پرشدگی سدهای مهم استان های  تهران، خراسان 
رضوی، اردبیل، دو س��د آذربایجان ش��رقی، یک 
سد هرمزگان، یک سد گیلان، خراسان جنوبی، 
همدان، گلستان، یک سد استان فارس، مازندران 
و یک س��د استان کرمان زیر ۲۰ درصد است. به 
گزارش ایسنا، میزان ورودی مخازن کل کشور از 
ابتدای س��ال آبی )ابتدای مهرماه( تاکنون معادل 
۱.۸۰۰ میلی��ارد متر مکعب بوده که در قیاس با 
سال گذش��ته که عددی معادل ۱.۴۳۰ میلیارد 
مترمکعب بوده ۲۶ درصد رش��د داش��ته اس��ت. 
همچنین میزان کل خروجی سدهای کشور نیز 
نسبت به س��ال قبل با ۳۳ درصد افزایش مواجه 
بوده است. حجم آب موجود مخازن اکنون ۱۹.۹۴ 
میلیارد متر مکعب ثبت شده که این عدد نسبت 
به س��ال قبل که عددی معادل ۱۷.۸۷۰ میلیارد 
متر مکعب بوده ۱۲ درصد افزایش یافته اس��ت. 
همچنین حجم پرش��دگی س��دهای کشور نیز 
تا س��یزدهم آبان م��اه ۴۰ درصد اس��ت.وضعیت 
سدهای مهم )شرب-کش��اورزی( از ابتدای سال 
آبی جاری )ابتدای مهرماه( تا س��یزدهم آبان ماه 
بیانگر این اس��ت که تعدادی از س��دهای کشور 
کمتر از ۲۰ درصد آب دارند، سد دوستی و طرق 
اس��تان خراس��ان رضوی به ترتیب ۶ و ۸ درصد، 
سد، خداآفرین استان آذربایجان شرقی ۱۱ درصد، 
س��د بارون اس��تان آذربایجان غربی ۱۴ درصد، 
س��د شمیل و نیان اس��تان هرمزگان ۱۷ درصد، 
س��د نهرین استان خراس��ان جنوبی ۱۱ درصد،  
سد تنگوئیه سیرجان اس��تان کرمان ۹ درصد و 
سد ساوه اس��تان مرکزی ۷ درصد پر هستند.در 
خصوص حجم آب سدهای پنج گانه استان تهران 
نیز باید گفت، اکنون ۳۳۶ میلیون مترمکعب است 
که این مقدار در مدت مش��ابه سال آبی گذشته 
۳۲۹ میلی��ون متر مکعب بوده، حجم آب س��د 
امیرکبیر هم اکنون ۸۳ میلیون مترمکعب و حجم 
آب سد طالقان نیز ۱۸۷ میلیون مترمکعب است. 
همچنین حجم کلی ذخایر سدهای سامانه شرق 
تهران ش��امل لتیان، لار و ماملو ه��م اکنون ۶۶ 
میلیون متر مکعب اعلام ش��ده که بر این اساس 
حجم آب سد لتیان ۱۹میلیون مترمکعب، حجم 
آب س��د ماملو ۲۸ میلی��ون مترمکعب و حجم 
آب س��د لار نیز ۱۹ میلیون متر مکعب است که 
حجم کلی س��دهای سامانه شرق در حال حاضر 
در مقایسه با سال گذشته ۲۸ میلیون متر مکعب 

کاهش را نشان می دهد.

رییس پلیس راهور فراجا :
 تهران بیشترین نقاط 

حادثه خیز درون شهری را دارد
ریی��س پلیس راهور فراجا گفت: اس��تان تهران 
۳۷۴ نقط��ه حادثه خیز در س��طح معابر درون 
ش��هری دارد. به گزارش مهر، سردار سیدکمال 
هادیانفر با اش��اره آمار نق��اط حادثه خیز اظهار 
داشت: در ابتدای س��ال ۱۴۰۲ تعداد کل نقاط 
حادثه خیز درون شهری در کشور  ۲۵۲۳ است 
که تا پایان مهرماه سال جاری تعداد ۴۲۷ نقطه 
اصلاح ش��ده اس��ت. وی افزود: از تعداد ۲۰۹۶ 
نقطه حادثه خی��زی که باقی مانده، تعداد ۳۵۵ 
نقطه آش��کار س��ازی و تعداد ۱۷۱ نقطه حادثه 
خیز نیز ایمن سازی شده است.سردار هادیانفر با 
بیان اینکه استان های تهران، خوزستان و فارس 
بیش��ترین نقاط حادثه خیز را در ابتدای س��ال 
۱۴۰۲ داش��تند، اضافه کرد: بیش��ترین فعالیت 
در جهت رفع نقاط حادثه خیز را اس��تان تهران 
ب��ا ۱۱۲ مورد از ۴۸۶ نقطه و خوزس��تان با ۵۳ 
مورد از ۲۵۷ نقطه حادثه خیز را داش��ته اند. وی 
ادامه داد: استان های تهران، خوزستان و فارس به 
ترتیب با ۳۷۴، ۲۰۴ و ۱۸۶ نقطه، بیشترین نقاط 

حادثه خیز باقیمانده را در سطح کشور دارند.

آخرین وضعیت 
ساخت پارکینگ  عمومی در تهران

کمب��ود پارکین��گ مش��کل قدیم��ی و کهن��ه 
تهرانی هاست که با افزایش تعداد خودروها بیش 
از گذشته خودنمایی می کند؛ این مسئله نه تنها 
در خیابان ه��ا و محدوده مرکزی ش��هر بلکه در 
همه مناط��ق و کوچه و پس کوچه ها گریبان گیر 
راننده هایی می ش��ود که پارکینگ ندارند و باید 
زم��ان زیادی را صرف یافت��ن فضایی برای پارک 
خ��ودرو کنن��د. اگرچه در مقطعی ای��ن رویکرد 
در ش��هر تهران حاکم بود که س��اخت پارکینگ 
با سیاست اس��تفاده حداکثری از وسایل حمل و 
نقل عمومی در تضاد است اما در سال های اخیر 
کمبود پارکینگ، مسئولان شهری را بر این داشته 
که نس��بت به ساخت پارکینگ در نقاط مختلف 
شهر اقدام کنند.بر همین اساس ، علیرضا زاکانی؛ 
شهردار تهران در مهرماه سال گذشته و در حاشیه 
افتتاح پارکینگ طبقاتی امیرکبیر از آغاز نهضت 
پارکینگ سازی در تهران خبر داد و در خرداد سال 
جاری اعلام ش��د در برنامه توسعه پارکینگ های 
طبقاتی ۲۸ پارکینگ در دست ساخت، طراحی 
یا تحویل زمین است.مسعود حق لطفی؛ سرپرست 
سازمان عمرانی مناطق شهر تهران هم درخصوص 
برنامه های این س��ازمان برای حل معضل کمبود 
پارکینگ در تهران نیز اظهار کرد: سازمان عمرانی 
مناطق ش��هرداری تهران به عنوان بازوی اجرایی 
ش��هرداری ۳ پارکینگ در حال ساخت دارد که 
امیدواریم طی برنامه زمان بندی ش��ده نخستین 
پارکین��گ )پارکین��گ میناب��ی در منطقه ۱۵( 
در اواخ��ر پاییز به بهره برداری برس��د، درهمین 
راستا تا پایان س��ال جاری نیز پارکینگ جوادیه 
در منطقه ۱۶ به بهره برداری خواهد رس��ید. وی 
ادام��ه داد: در ح��ال حاضر ق��رارداد ۴ پارکینگ 
با مجموعه س��ازمان حمل و ترافیک ش��هرداری 
تهران امضا ش��ده و در حال طراحی آنها هستیم 
و فک��ر می کنم ۲ مورد از آنها در اوایل زمس��تان 
آماده اجرا شود.سرپرست سازمان عمرانی مناطق 
شهر تهران افزود: ۲ پارکینگ دیگر هم حداکثر تا 
اواخر س��ال اقدامات شروع پروژه آن کلید خواهد 
خورد که طی یک برنامه ۱۰ ماهه قرار است این 
۴ پارکینگ س��اخته و تقدیم شهروندان تهرانی 
شود. به گزارش تسنیم، حق لطفی ،گریزی هم به 
پروژه پایدارسازی گود میلاد زد و گفت: این پروژه 
هم با کاربرد پایدارس��ازی و هم کاربرد پارکینگ 
برای محوطه ب��رج میلاد با ظرفیتی حدود ۴۵۰ 
پارکینگ در حال ساخت است که حدود ۶ الی ۷ 
ماه بعد به بهره برداری خواهد رسید.وی در پاسخ 
پرسشی مبنی بر اینکه با ساختن این ۴ پارکینگ، 
تا چه ان��دازه ب��ه ظرفیت پارکینگ های ش��هر 
تهران اضافه خواهد شد؟ گفت: سازمان ترافیک 
ش��هرداری تهران اعلام کرده که نیاز به ۳۰ هزار 
پارکینگ برجی دارد تا بتواند تقریباً آن نیازهای 
اولیه را تأمین کند.سرپرس��ت س��ازمان عمرانی 
مناطق شهر تهران افزود: برنامه آغاز ساخت ۱۳ 
پارکینگ در دستور کار سازمان ترافیک برای سال 
۱۴۰۲ بود که ۴ مورد از آنها را ما در حال استارت 
زدن هستیم و ۹ پارکینگ دیگر هم خود سازمان 
ترافیک رأساً به عنوان سازمان متولی آن است،  در 

حال اجرا است. 

رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر تهران:
مکانیزم نرخ گذاری

 مسافربرهای اینترنتی منطبق
 با مدیریت شهری نیست

رئیس کمیس��یون حمل و نقل ش��ورای ش��هر 
تهران در مورد س��رانجام ساماندهی نرخ گذاری 
مسافربرهای اینترنتی و آنلاین توضیحاتی ارائه 
کرد. جعفرتشکری هاشمی در گفت وگو با ایسنا، 
در خصوص مش��کل نرخ گذاری مس��افربرهای 
آنلای��ن، گفت: تا زمانی ک��ه روال قانونی کارها 
رعایت نشود، مش��کل نرخ گذاری مسافربرهای 
آنلاین حل نمی شود.وی با بیان اینکه بر اساس 
قان��ون مرجع نرخ گ��ذاری برای حم��ل و نقل 
عمومی شورای شهر است، اظهار کرد: متأسفانه 
در مورد مس��افربرهای آنلای��ن )اینترنتی( این 
موضوع رعایت نمی شود، به گونه ای که از طریق 
ارتباط گیری با وزارتخانه هایی همچون صمت و 
س��ازمان هایی همچون کسب و کارهای آنلاین، 
بعضاً مکانیزم های��ی را برای نرخ گذاری انتخاب 
کردند که به هیچ عنوان با مکانیزم های مدیریت 

شهری منطبق نیست.

یک فعال کارگری:
مشکل کارگران ساختمانی

با قانون جدید حل نمی شود
رئیس انجمن صنفی کارگران ساختمانی گرگان 
گف��ت: درحال حاضر حدود هزار و پانصد کارگر 
س��اختمانی در گرگان بیمه ندارند. از س��ازمان 
تامین اجتماعی می خواهیم به حس��ب وظیفه 
خ��ود در جه��ت تامین مال��ی بیم��ه کارگران 
ساختمانی تلاش و رایزنی هایی با دولت و مجلس 
انجام دهد.جواد کمیزی در گفتگو با ایلنا اظهار 
کرد: مجلس نه تنها مصوبه قبلی را متوقف بلکه 
لایحه جدید را با اما و اگر تصویب کرد. نکته قابل 
توجه در جریان این مصوبه عدم توجه و تصویب 
لایحه دقیق  پیش��نهادی و چکش کاری ش��ده 
توسط کمیسیون اجتماعی مجلس است.کمیزی 
بیان کرد: سازمان تأمین اجتماعی می گوید که 
منابع لازم را برای بیمه کارگران ساختمانی ندارد 
از ای��ن رو نمی تواند به تعهدات خود عمل کند. 
از س��ازمان تامین اجتماعی درخواس��ت داریم 
آیین  نامه های مربوط به بیمه کارگران ساختمانی 
را به نس��بت نیاز آنها؛ تغییر دهد تا نیاز بیمه ای 
کارگران ساختمانی در صف انتظار را تامین کند.

9 اجتماعی

قرار است نشست بعدی شورای عالی کار اواخر آبان ماه برگزار شود، اما 
این که چقدر احتمال دارد دوباره دستمزد تغییر کند، محل ابهام است؛ 
چراکه به نظر می رسد دولت نگاهی متفاوت دارد.به گزارش خبرآنلاین؛ 
آن طور که فعالان کارگری می گویند، در حال حاضر موضع وزیر کار 
همچنان این است که در صورتی که دستمزد کارمندان دولت افزایش 
یابد به همان اندازه افزایش دستمزد کارگران در دستور کار قرار  گیرد. 
به اعتقاد آن ها، با توجه به موضع گیری وزارت کار و کارفرمایان، شاید 
امکان ترمیم عددی دستمزد تا پایان سال وجود نداشته باشد.در این 
میان، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به تازگی در گزارش��ی اعلام 
کرده است: با توجه به ماده ۴۱ قانون کار، شورای عالی کار همه ساله 
موظف اس��ت میزان حداقل مزد کارگران را تعیین کند. شورای عالی 
 کار ک��ه به موجب م��اده ۱۶۷ قانون کار تش��کیل می ش��ود نهادی 
سه جانبه بوده و در آن علاوه بر نمایندگان دولت، نمایندگان تشکلات 
عالی کارگری و کارفرمایی نیز عضویت دارند و تصمیمات آنان به منزله 
تصمیم و نظر موکلین آنها کارگران و کارفرمایان سراسر کشور است، بنابراین 
تعیین حداقل مزد در حیطه وظایف شورای عالی کار است. ضمن آن 
که با توجه به ترکیب ش��ورای عالی کار در جلسات، حداقل مزد همه 
س��اله بر اس��اس قوانین و مقررات و ضوابط جاری کشور و با رعایت 
اصل سه جانبه گرایی با اجماع و توافق اعضای شورای عالی کار تعیین 
می شود.وزارت کار در ادامه تصریح کرده؛ در تعیین حداقل مزد سال 
۱۴۰۲ اعضای ش��ورای عالی کار ضمن مطالعه و بررس��ی وضعیت و 
اقتضائات بنگاه های اقتصادی به تحلیل شرایط موجود پرداخته و با در 
نظر گرفتن حفظ اشتغال و صیانت از نیروی کار، توان پرداخت صنایع 
و تناس��ب بین حقوق و دریافتی شاغلین و مزدبگیران بخش دولتی 
و بخش خصوصی نس��بت به تعیین مزد اقدام کرده اند. در این راستا 
در سیصد و چهاردهمین جلسه ش��ورای عالی کار مقرر شد چنانچه 
مزد کارمندان دولت در س��ال ۱۴۰۲ دوباره افزایش یابد، حداقل مزد 
مش��مولان قانون کار نیز متناس��ب با آن افزایش یابد.براساس تاکید 
وزارت کار، مهم ترین خواس��ته کارگ��ران در زمینه مزد، حفظ قدرت 
خری��د و افزایش مزد واقعی آنان اس��ت، حفظ قدرت خرید کارگران 
از طریق افزایش مزد و کاهش نرخ تورم امکان پذیر اس��ت. با توجه به 
اینکه حداقل مزد از متغیرهای اقتصاد کلان اس��ت، افزایش آن بدون 
توسل به دیگر روش  های تکمیلی-حمایتی و اتخاذ سیاست های کلان 
اقتصادی به منظور مهار و کاهش تورم، نمی تواند به خودی خود سبب 
افزایش س��طح درآمد واقعی و بهبود معیش��ت کارگران شود.حمید 
حاج اسماعیلی، کارشناس بازار کار در این خصوص می گوید: از گذشته 

و طی یک سال گذشته تصمیم دولت برای سال جاری مشخص بود که 
دنبال افزایش دس��تمزدها و واقعی کردن دستمزدها نیست، بنابراین 
این تصمیم در خصوص اراده دولت برای عدم افزایش دس��تمزدها، از 
سال گذشته گرفته شده و همچنان دولت روی این موضوع ثابت قدم 
ایستاده و امکان افزایش و بازنگری دستمزد را نمی دهد.وی می افزاید: 
وزیر کار هم اختیاری ندارد؛ این تصمیمی اس��ت که وزرای اقتصادی 
در دولت گرفتند و ایش��ان مسئول اجرای آن است. بر همین اساس، 
می بینیم طی چند ماه گذشته فریاد و اعتراض کارگران برای تشکیل 
جلسه و بحث و بررسی بازنگری دستمزد، راه به جایی نبرده و دولت 
با اظهارات کاملا تبلیغاتی و فرافکنی در خصوص دستمزد کارگران، 
از زیر بار مسئولیت شانه خالی می کند.این کارشناس بازار کار تصریح 
می کند: در این خصوص چند نکته را باید مطرح کنم. اول این که این 
رفتار دولت نش��ان داد که در کشور ما تعیین کننده و تصمیم گیرنده 
برای دستمزد کارگران فقط دولت است و شورای عالی کار به عنوان 

نهاد مسوول یا نمایندگان کارگری و تشکل های کارگری و همین طور 
نمایندگان کارفرمایی، هیچ نقشی در تعیین دستمزد در کشور ندارند.

حاج اسماعیلی متذکر می شود: این رفتار دولت سیزدهم خیلی شفاف 
و عریان، نقش دولت را در تعیین دس��تمزد در کش��ور هویدا کرد و 
نش��ان داد هیچ اعتنایی به نظر ش��رکای اجتماعی ندارد.وی در عین 
حال می گوی��د: موضوع دومی که می خواهم اش��اره کنم، بحث این 
اس��ت که دولت همکاری با نهادهای صنفی و مدنی در کشور ندارد. 
این را نه فقط در بخش کارگری، بلکه در بخش های دیگر کشور هم 
ش��اهد بودیم که دولت هیچ علاقه ای به همکاری با بخش های مدنی 
و صنفی در کش��ور ندارد و یک تنه و خودرای برای همه امور کشور 
تصمیم گیری می کند. این موضوع می تواند یک حرکت نامطلوب برای 

عدم همکاری با مردم و مشارکت آن ها در اداره کشور باشد.

<تاوانتورمرامردممیدهند
 این کارش��ناس بازار کار می افزاید: حتما تامین معیشت مردم بر هر 
کار دیگری اولویت دارد و این عصاره قانون اساس��ی در کش��ور است.

حاج اس��ماعیلی تصریح می کند: در حال حاضر تاوان تورم را مردم و 
در خ��ط مقدم آن، کارگران و بازنشس��تگان پرداخت می کنند و این 
واقعه ای بسیار عجیب است که دولت که مسوول ایجاد تورم در کشور 
است، تورمی که ریشه در ساختار بیمار اقتصادی کشور و تصمیمات 
اشتباه سیاستمداران دارد، بار آن روی مردم و کارگران و حقوق بگیران 
می اندازن��د.وی عنوان می کند: موضوعات بعدی که در همین راس��تا 
می توان مطرح کرد، این است که از این اقدامات ما نتیجه می گیریم 
که واقعا نمایندگان کارگری، کارایی لازم را به دلیل ضعف و وابستگی 
ندارند و امکان پیگیری مطالبات کارگران را نمی توانند محقق کنند 
و ق��درت حمایت از کارگران را ندارند.این کارش��ناس بازار می گوید: 
من بارها تاکید کردم و الان هم تاکید می کنم که دس��تمزد، عصاره 
حقوق کار اس��ت. وقتی ما در اجرای حقوق کار نمی توانیم و اراده ای 
برای پرداخت دس��تمزد مکفی در کشور نداریم، معلوم است که بقیه 
حقوق کاروحتما معطل می ماند، چ��ون دولت اراده ای برای پرداخت 
حقوق و دس��تمزد واقعی ب��ه کارگران ندارد، چون دس��تمزد واقعی 
اگر پرداخت نش��ود، زندگی آن ها به ش��دت تحت تاثیر قرار می گیرد.

حاج اس��ماعیلی یادآور می ش��ود: ب��از هم تاکید می کن��م که جامعه 
کارگری اگر می خواهد از طریق قانونی و انرژی و پتانسیل خود جامعه 
 کارگری، پیگیر مطالباتش باشد، باید به ظرفیت های اجتماعی خود

 توجه کند.

 شرط عجیب دولت برای افزایش دوباره حقوق کارگران

 طی چند ماه گذشته فریاد و اعتراض کارگران 
برای تشکیل جلسه و بحث و بررسی بازنگری 
دستمزد، راه به جایی نبرده و دولت با اظهارات 
کاملا تبلیغاتی و فرافکنی در خصوص دستمزد 
خالی  شانه  مسئولیت  بار  زیر  از  کارگران، 

می کند
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کارش��ناس حوزه آموزش و پ��رورش گفت: یکی از موانع حذف تنوع 
مدارس، گسترش مراجع تصمیم گیری و اعمال نفوذ صاحبان قدرت 
و مافیای مدارس طبقاتی اس��ت و اگر بناس��ت عزم ج��دی در این 
خصوص صورت پذیرد باید شورای عالی انقلاب فرهنگی در این باره 
تصمیم گیری کرده و نهادهای نظارتی بر حس��ن اجرای آن، نظارت 
کنند. حس��ین صادقی، کارشناس حوزه آموزش و پرورش در گفت و 
گو با ایلنا در مورد موضوع تنوع در مدارس ایران که چند دهه است 
تبدیل به چالش در سیستم آموزش کشور شده و تبعات آن توضیح 
داد: تنوع مدارس در ایران، پیشینه ای بسیار طولانی داشته و محدود 
به نظام آموزشی دوره های اخیر نمی شود؛ با پیروزی انقلاب اسلامی، 
مس��ائل گوناگونی در حوزه اجتماعی و فرهنگی از منظر رویکردهای 
انقلابی مطرح شد که از مهم ترین آن ها »عدالت گستری در همه ابعاد 
و حوزه ها« بود و این موضوع نه تنها در همه بخش های جامعه که تأثیر 
مس��تقیمی بر نظام آموزش��ی کشور دارند، گذاش��ت بلکه روند این 
تأثیرگذاری، در گام های نخست، در »حذف برخی از انواع مدارس« و 
در گام دوم، در »تصوی��ب و ایجاد انواع جدیدی از مدارس« بیش��تر 
نمایان شد. صادقی تصریح کرد: به عنوان مثال می توان به منع ثبت 
نام دانش آموزان پیش دبستانی و دبستانی در »مدارس بین المللی« 
در اوایل انقلاب )سال ۵۸( به جهت حاکمیت افکار و اندیشه های غربی 
و متعاق��ب آن من��ع ثبت نام دانش آم��وزان مس��لمان در »مدارس 
میس��یونری مسیحی و اقلیت های مذهبی« اشاره کرد؛ موضوعی که 
تأثیر مستقیمی در حذف دیگر مدارس غیر دولتی گذاشته و موجب 
منع فعالیت بخش خصوصی در اداره مدارس شد و شورای انقلاب را 
مجاب به صدور مصوبه ای در دوم اسفند ۱۳۵۸ به این شرح کرد: »به 
منظور توزیع عادلانه امکانات آموزشی و بهره گیری صحیح از تحصیل 
رایگان، بر طبق اصل سی ام قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، به 
آم��وزش و پرورش اج��ازه داده می ش��ود کلیه واحدهای آموزش��ی 
غیردولتی را که در تاریخ تصویب این قانون دایر بودند و با کسب اجازه 
تأسیس از وزارت آموزش و پرورش اداره می شدند، براساس آیین نامه 
خاصش از اول تیرماه ۱۳۵۹ به صورت دولتی اداره نماید.« او در ادامه 
تاکید کرد: بدین ترتیب، »مدارس ملی و مردمی« یعنی همان مدارس 
غیردولتی )به جز چهار مدرسه علوی، نیکان، رفاه و احمدیه(، دومین 
گونه از مدارسی بودند که پس از انقلاب از لیست انواع مدارس کشور 
حذف ش��دند و همه این اتفاقات با ش��عار »تحقق عدالت آموزشی« 
صورت گرفت و متعاقب آن »مدارس شبانه روزی« و »مدارس نمونه 
مردمی«، با هدف تأمین فرصت های برابر آموزشی برای اقشار محروم 
جامعه، تأسیس شد. صادقی اظهار کرد: دوگانه ای که از یک سو در پی 
نگاه و رویکرد انقلابی به دنبال »عدالت گستری« بود و از سوی دیگر 
ب��ا افزایش نرخ رش��د جمعیت و افزایش هزینه ه��ای اداره آموزش و 
پرورش بر دولت، »تصدی گری امور از سوی مردم و بخش خصوصی« 
را اجتناب ناپذیر می کرد. لذا می توان با مطالعه و بررسی روند حذف و 
ایجاد تدریجی انواع گوناگون مدارس در طی سال های متمادی، به این 
نتیجه دست یافت که یکی از مهم ترین چالش های آموزش و پرورش 
در زمینه »تنوع مدارس«، »مسئله مدیریتی« و »مسئله اقتصادی« 
مدارس از منظر جلب مشارکت عمومی به منظورکاهش هزینه های 
آموزشی و برداش��ت بار آن از دوش دولت بوده است. او تصریح کرد: 
بنابراین به جرأت می توان خاستگاه تنوع مدارس در کشور را همین دو 
مسأله دانست؛ جریانی که بیش از چهار دهه در قالب تصمیم گیری های 
متفاوتی در حوزه تأسیس انواع مختلفی از مدارس نظیر: نمونه دولتی، 
غیرانتفاعی، غیردولتی، هیئت امنایی، راه دور، فرهنگ، علوم و معارف 
اسلامی، استعدادهای درخشان، مدارس دانش آموزان با نیازهای ویژه، 
شاهد، ایثارگران، ورزش، مدارس قرآنی، مدارس وابسته به سپاه، جهاد 
و حوزه ه��ای علمی��ه و این اواخر مدارس مس��جد محور و… با نگاه 
مالکیتی، کیفیت تحصیلی، تنوع اس��تعدادها و عدالت آموزش��ی یا 
دسترس��ی همگانی و… پا به عرصه گذاشته و موجب رشد فزاینده 
انواع مدارس دولتی و غیر دولتی و فعالیت بیش از ۲۰ نوع مدرسه در 
کش��ور شده اس��ت! صادقی با بیان اینکه موضوعاتی همچون کنکور 

سراسری و المپیادهای مختلف ملی و بین المللی و معرفی رتبه های 
ت��ک رقمی و برگزی��دگان از میان فارغ التحصی��لان مدارس خاص، 
موجب شده تا در دو دهه اخیر، ثبت نام و تحصیل در برخی از انواع 
این مدارس، نظیر مدارس استعدادهای درخشان، مدارس نمونه دولتی 
و برخی از مدارس غیردولتی، بیش از دیگر ادوار تاریخی، مورد توجه 
بوده و شکل پیچیده و گسترده تری به خود بگیرد، گفت: همین امر 
باعث شده تا در سطوح مختلف تصمیم گیری و حتی در شورای عالی 
آموزش وپ��رورش، به عنوان عالی ترین مرج��ع تصمیم گیری؛ انواع 
مدارس، محل بحث، مناقش��ه و چالش جدی کارشناسان واقع شود. 
این کارشناس آموزش و پرورش در پاسخ به این سوال که اگر قرار به 
حذف یا ادغام مدارس مختلف باشد، فکر می کنید کدام مدارس امکان 
حذف ش��دن یا ادغام ش��دن با یکدیگر را دارند؟ گفت: تناقض شعار 
»ع��دم تنوع م��دارس« در عین »متن��وع بودن م��دارس«، یکی از 
ویژگی ه��ای مدارس در نظ��ام آموزش و پرورش ایران اس��ت و این 
موضوع با رویکرد تحول گرایی در آموزش و پرورش ارتباط مستقیم 
داشته و دارد؛ غافل از این که رویکرد تنوع بخشی، خود مانعی برای 
تحول محسوب می  ش��ود.او یادآوری کرد: آنچه مسلم است »حذف 
تنوع مدارس« در نظام آموزشی ایران، همواره پیچیده تر و دشوارتر از 
»ایجاد نوع جدیدی از انواع مدارس« بوده است و تجربه ثابت کرده که 
این مدارس بعد از ایجاد، ش��اید کم رنگ ش��ده باشند، ولی هیچ گاه 
حذف نش��ده  اند.صادقی ادامه داد: حتی بس��یاری از مصوبات قانونی 
مراجع ذی صلاح، بویژه مصوبه مورخ ۱۳۹۸/۷/۲۱ مجلس ش��ورای 
اسلامی درخصوص »حذف تنوع مدارس« که در اثنای بررسی طرح 
تنظیم بخش��ی از مقررات مالی، اداری و پشتیبانی وزارت آموزش و 
پرورش تنظیم شده بود نیز نتیجه ای جز برگزاری چندین همایش و 
جلس��ات هیجانی گذرا در سطوح مختلف وزارت آموزش و پرورش و 
شورای عالی آموزش و پرورش، نداشته و به سبب سایه سنگین اصل 
۷۵ قانون اساسی، همچنین مطالبات مقام معظم رهبری در خصوص 
مدارس س��مپاد و راهکار۴-۹ سند تحول بنیادین مبنی بر تقویت و 
گس��ترش مدارس غیردولتی و افزایش هزینه های عمومی دولت در 
اداره آموزش و پرورش، در عمل نتوانس��ته اتف��اق جدیدی در نظام 
آموزشی کشور، رقم بزند.این کارشناس حوزه تعلیم و تربیت در ادامه 
خاطرنش��ان کرد: مصوبه ای که بر اساس آن وزارت آموزش و پرورش 
مکلّف می شد حداکثر تا پایان سال تحصیلی ۱۳۹۸ تمامی واحدهای 
آموزشی تحت مدیریت خود را منحصراً به صورت دو شکل »دولتی« 
و »غیردولت��ی« اداره کن��د، به گونه ای که بجز »مدارس اس��تثنایی 
دولتی«، تنوع مدرسه ای در کش��ور وجود نداشته و تأسیس هر نوع 
مدرسه خاص نیز صرفاً با مجوز مجلس شورای اسلامی صورت پذیرد! 
او در ادامه بیان کرد: به نظر می رسد یکی از چالش های جدی و مهم 
موانع حذف تنوّع مدارس، گسترش مراجع تصمیم گیری، اعمال نفوذ 

صاحبان قدرت و مافیای مدارس طبقاتی است و اگر بناست عزم جدی 
 در این خصوص صورت پذیرد باید ش��ورای عالی انقلاب فرهنگی، به 
عنوان مرجع عالی سیاستگذاری، تعیین خط مشی، تصمیم گیری و 
 هماهنگ��ی و هدایت امور فرهنگی، آموزش��ی و پژوهش��ی کش��ور، 
در این باره تصمیم گیری کرده و نهادهای نظارتی بر حسن اجرای آن، 
 نظارت کنند.صادقی اضافه کرد: با توجه به نکات فوق و با عنایت به اهداف 
مندرج در س��ند تحول بنیادین آموزش و پ��رورش می توان مدارس 
کشور را در دو نوع دولتی و غیردولتی جای داد. او ضمن اشاره به اینکه 
با مراجعه به س��امانه های دانش آموزی درمی یابیم که آمار دقیق و 
مشخصی از انواع مدارس در اختیار نداریم و بعضاً در تقسیم بندی انواع 
مدارس، خود مس��ئولان نیز دچار سردرگمی هستند، بیان کرد: اما 
آنچه امروزه مورد بحث و محل مناقشه کارشناسان است، خالی شدن 
مدارس دولتی از وجود دانش آموزان مستعد، معلمان خبره و تجهیزات 
و امکانات ویژه است، موضوعی که باعث شده تا کمتر خانواده ای تمایل 
بر تحصیل فرزند خود در مدارس دولتی داش��ته باشد؛ چرا که نوعی 
رهاش��دگی و بی برنامگی در این مدارس احس��اس می شود. صادقی 
تاکید داشت: با این توصیف به جرأت می توان گفت که اگر به دنبال 
تقوی��ت مدارس دولتی و دمی��دن روح تازه در کالبد بی جان این نوع 
مدارس هس��تیم باید به تنوع م��دارس، از هر نوعی پایان دهیم. این 
کارشناس در ادامه اظهار کرد: مدارس غیردولتی یعنی ایجاد مدارس 
پولی و طبقاتی؛ مدارس وابس��ته یعنی تخصیص مدارس��ی مختص 
کارکنان اقشار مختلف نظامی و لشکری و حوزوی و… و دادن مجوز 
دخالت در تأمین نیروی انسانی و شیوه مدیریت و حتی آموزش های 
خاص؛ مدارس استعدادهای درخشان و نمونه دولتی یعنی جداسازی 
نخبگان و خالی شدن مدارس عادی – دولتی از حضور دانش آموزان 
مستعد و حتی معلمان خاص.صادقی در ادامه عنوان کرد: اگر در پی 
تحقق عدالت آموزشی و تربیتی همه جانبه هستیم، باید بتوانیم برابر 
برنامه عملیاتی شماره ۵ س��ند تحول بنیادین، فرصت های تعلیم و 
تربیت با کیفیت را در مناطق مختلف کشور تأمین و بسط دهیم و این 
ام��ر جز با حذف تنوع مدارس و توزیع عادلانه منابع و تبدیل محیط 
آموزش��ی، به محیطی فراگیر با فرصت حض��ور همه دانش آموزان از 
طبقات مختلف و با بهره ی هوش��ی متفاوت ممکن نخواهد بود. این 
کارش��ناس حوزه تعلیم و تربیت افزود: در این صورت دیگر نیازی به 
ایجاد مراکز و ادارات کل و دفاتر ستادی و استانی در ساختار سازمانی 
و تخصی��ص بودجه های هنگفت برای اداره این حوزه ها نیز نخواهیم 
داش��ت. او در پاسخ به این سوال که چقدر قوانین غلط موجب تعدد 
انواع مدارس در ایران شده و آیا همین قوانین هستند که نمی گذارند 
مدارس اضافی حذف شوند؟ و چقدر اصلاح قانونی برای کاهش انواع 
مدارس نیاز اس��ت؟ گفت: یکی از چالش  های اساسی در حوزه تنوع 
مدارس، وجود مراجع سیاست گذاری و تصمیم گیری متنوع است که 
خ��ود تهدیدی برای حفظ یکپارچگی و رس��الت مدارس به ش��مار 
می روند. صادقی یادآور ش��د: مجلس ش��ورای اسلامی، شورای عالی 
انقلاب فرهنگی و شورای عالی آموزش و پرورش مهم ترین حوزه های 
سیاس��ت گذاری در حوزه کلان مسایل آموزش و پرورش را بر عهده 
دارند و در این میان ش��ورای عالی آموزش و پرورش به عنوان مرجع 
عالی سیاس��ت گذاری در حوزه آموزش و پرورش عمومی و متوسطه 
درون دستگاهی باید در ایجاد تنوع مدارس مداقه بیشتری نماید تا در 
ورطه آزمون و خطا گرفتار نشود. او اظهار کرد: با بررسی شکل گیری 
برخی از انواع مدارس نظیر مدارس مسجدمحور، یا مدارس قرآنی و… 
ب��ه این واقعیت پی می بریم که در برهه ای از زمان، حضور عده ای در 
مسند قدرت و مرجع تصمیم گیری موجب ایجاد این نوع مدارس شده 
و علیرغم تصویب آن، امروزه هیچ مسئولی جرأت و جسارت پیشنهاد 
حذف آن ها را ندارد؛ لذا تلاش می کند با عبور آرام )حذف عناوین از 
تابلو م��دارس، حذف آزمون ورودی و…( اذه��ان را از وجود چنین 
مدارسی دور نگه دارد تا شاید در فرصت مقتضی بتواند قوانین مصوب 

ناصحیح و بدون پشتوانه پژوهشی را تغییر دهد!

کارشناس حوزه آموزش و پرورش:

گسترش مراجع تصمیم گیر، اعمال نفوذ صاحبان قدرت و مافیای مدارس طبقاتی از موانع حذف تنوع مدارس است 
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مدیرکل راه و شهرســازی استان تهران با بیان 
اینکه مهمترین عامل ریزش قیمت مسکن در 
استان تهران برخورد با مشاوران املاک سوداگر 
و غیــر مجاز و پلمپ آن ها بوده اســت، گفت: 

میزان ریزش قیمت مســکن در تهران به ۲۵ درصد رسیده است. 
حسین جنتی درباره میزان واحدهای مسکن ملی در تهران اظهار 
داشت: در مجموع ۴۹۷ هزار واحد مسکونی در استان تهران برنامه 
ســاخت داریم که بخشــی از آن واحدهای نهضت ملی هستند و 
بخشی دیگر مربوط به پروژه های بازآفرینی شهری است که علمیات 
ساخت ۳۴۰ هزار واحد آغاز شده است. وی ادامه داد: تا کنون ۱۶۰ 
هزار نفر در استان تهران برای پروژه واحد نهضت ملی تایید نهایی را 
گرفته اند و برای ۱۲۰ هزار نفر زمین تامین شده که ۴۳ هزار واحد 
آن مربوط به بازآفرینی شهری اســت. همچنین از این ۱۶۰ هزار 

نفر ۵۰ هزار نفر آورده اولیه را واریز کرده اند و متناسب با پیشرفت 
فیزیکی پروژه پیامــک واریز آورده اولیه برای متقاضیان ارســال 
می شود. مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران درباره قیمت ها در 
بازار مسکن تهران گفت: ریزش قیمت مسکن از شهرهای حومه به 
شهر تهران هم رســیده که مهمترین علت آن برخورد با مشاوران 
املاک غیرمجاز است و در استان تهران بیش از ۱۶۰۰ واحد مشاور 
املاک غیر مجاز را پلمپ کردیم و از ســوداگری مســکن در این 
مشاوران املاک جلوگیری کردیم که این اقدام در بازار مسکن موثر 
بود و برخورد با مشاوران املاک غیر مجاز همچنان ادامه دارد و به 

طور میانگین در هفته ۳۰ واحد مشاور املاک 
غیر مجاز پلمپ می شــود. جنتی در پاسخ به 
این سوال که کارشناسان براین باور هستند که 
علت اصلی ریزش قیمت ها رکود مسکن است، 
ورود مسکن به دوره رکود چه میزان در افت قیمت ها اثرگذار بوده، 
اظهار داشــت: یک بخشی از این ریزش قیمت ها به موضوع عرضه 
مسکن برمی گردد که در حال انجام است و برخی از پروژه ها در حال 
بهره برداری هستند و عامل دیگر در افزایش عرضه مسکن برخورد با 
مالکان خانه های خالی بوده است که به سازمان امور مالیاتی معرفی 
شدند. در نهایت مهمترین عامل ریزش قیمت ها برخورد با مشاوران 
املاک ســوداگر و غیرمجاز بوده است. به گزارش ایلنا؛ وی با اشاره 
به میزان کاهش قیمت مسکن گفت: در تهران میزان کاهش قیمت 

مسکن به ۲۵درصد هم رسیده است.

بــا حضور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، پروژه فیبر نوری منازل 
و کســب و کارهای شهر ساوه به طور رسمی افتتاح و به بهره برداری 
رسید و تمام این شهرستان تحت پوشش اینترنت با سرعت هایی تا 

یک هزار مگابیت بر ثانیه قرار گرفت.
عیســی زارع پور وزیر ارتباطات وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در 
آیین افتتاح طرح ملی فیبر نوری و منازل و کسب و کارهای شهرستان 
ساوه، با محکوم کردن جنایت های رژیم صهیونیستی و سکوت جامعه 
جهانــی در برابر جنایت های این رژیم جعلی در نوار غزه، پروژه فیبر 
نوری منازل و کسب و کارها را جزو بزرگترین پروژه های ارتباطی در 
تاریخ کشور خواند و گفت: این پروژه یک اتفاق تاریخی است که روند 

توسعه در کشور را چندین برابر سرعت می بخشد.
وی افزود: شــاهد تست ســرعت ۷۰۰ مگابیت برثانیه بر بستر فیبر 
نوری بودیم و این ســرعت در برخی مناطق تا هزار مگابیت بر ثانیه 
نیز می رســد؛ این در حالی است که در حال حاضر میانگین سرعت 

اینترنتی که ارائه می شود که در کشور داریم ۱۲ مگابیت است.
زارع پور با بیان اینکه این پروژه بزرگ تقریبا یک سال است که شروع 
شده و دولت برای به ثمر رساندن آن تجهیز تمام مقدمات کار را فراهم 
کرده، تصریح کرد: در یک سال اخیر دو و نیم میلیون پوشش ایجاد 
شــده است و در حال حاضر قریب به ۴ میلیون خانوار تحت پوشش 
فیبر نوری منازل و کسب و کارها قرار دارند و تا پایان سال نیز تعهد ۸ 
میلیون پوشش و تا پایان دولت ۲۰ میلیون پوشش محقق خواهد شد.

وی ادامه داد: به پشــتوانه این کار بزرگی که در ابتدا برخی به دیده 

تردید به آن نگاه می کردند، مجلس شورای اسلامی این اعتماد را کرد 
و برای برنامه هفتم توسعه ۲۰ میلیون اتصال را تکلیف قانونی کرد.

زارع پور با بیان اینکه تلاشمان این است که شهرهای استان مرکزی 
خیلی زود تحت پوشش فیبر نوری قرار گیرند، گفت: تفاهم نامه اجرا 
و آغاز این پروژه در شهر اراک به امضا می رسد و امیدواریم مرکز استان 

را به زودی تحت پوشش قرار دهیم.
وی افزود: شــهرهایی دیگر استان در تعهد ســال آینده اپراتورهای 
مجری طرح است ولی تلاش می شود که دستکم تا پایان سال تعدادی 

از شهرهای استان را تحت پوشش کامل قرار بگیرند.
وزیر ارتباطات تاکید کرد: اگر قرار باشد در همه شهرهای استان این 
نعمت جدید فراهم شود، لازم است که همه مسئولین شهری دست 
به دست هم دهند و همه مدیران شهری در هر لباس و جایگاهی با 
این پروژه همراهی کنند تا مردم طعم شیرین سرعت هایی چند صد 

مگابیتی را بچشد.
وی در ادامه با اشاره به توسعه ارتباطات روستایی استان مرکزی گفت: 
با اتصال ۱۵۹ روســتای جدید، ۹۳ درصد روستاهای استان مرکزی 
به شــبکه ارتباطی متصل هستند که حدود ۵۰ روستای دیگر باقی 
مانده است که عمده آن ها فاقد هرگونه زیرساختی اعم از جاده و برق 
هستند که تلاش می کنیم آن ها را نیز تا پایان سال به شبکه ارتباطی 

متصل کنیم.
وزیر ارتباطات در خاتمه تاکید کرد که در گام بعدی و از سال آینده 

ارتقا کیفیت ارتباطات روستاها در دستور کار قرار خواهد گرفت.

در بخشی از این مراسم شــانه ساز زاده، مدیر عامل شاتل و مجری 
پروژه فیبر نوری منازل و کســب و کارها ضمن ارائه گزارشی از روند 
اجرای و تکمیل این پروژه گفت: در شهر ساوه ۴۰ کیلومتر حفاری و 
بیش از ۱۲۰ کیلومتر فیبرکشی انجام گرفته است و نزدیک به یکصد 
هزار خانوار را تحت پوشش قرار خواهد داد و کل شهر تحت پوشش 

شبکه قیبر قرار دارد.
وی افزود: در ادامه کار تلاش خواهیم کرد فاصله دسترسی خانواده ها 
به فیبر را از ۳۰۰ متر به ۱۰۰ متر کاهش دهیم. همچنین تلاش داریم 

که ارائه سرویس را در ساوه به یک هفته کاهش دهیم.
شانه ساز درباره تعرفه سرویس فیبر نوری نیز گفت: سرویس یک ساله 
با ماهی ۴۰ گیگ بدون محدودیت ســرعت با یک خط تلفن ثابت، 
اشتراک یکســاله رایگان نماوا، سالانه یک میلیون ۲۰۰ هزار تومان 
خواهد بود. وی افزود: قیمت مودم فیبر نوری درحال حاضر در بازار یک 
میلیون ۹۰۰ هزار تومان است که با همکاری یکی از تولیدکنندگان 
داخلی، قیمت مودم فیبر نوری را به ۶۰۰ هزار تومان رساندیم. یعنی به 

این ترتیب قیمت اولیه را هم برای مشترکان کاهش دادیم.
در پایان این مراسم تست سرعت در حضور استاندار مرکزی، فرماندار 
و ســایر مدیران استانی و شهری و اصحاب رسانه به نمایش گذاشته 

شد و سرعت ۷۰۰ مگابیت بر ثانیه به ثبت رسید.
به گزارش ایلنا؛ وزیر ارتباطات و هیئت همراه در ادامه به منزل یکی از 
فرهنگیان شهر ساوه و یک کسب و کار رفت و سرویس ارائه شده به 

این مشترکان را مورد ارزیابی قرار داد.
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مکث

آب و فاضلاب

تجارت

ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی در 
دولت سیزدهم با شفاف سازی فرایندها و سرعت 
بخشــی در تعیین تکلیف کالاهــا، از انبارهای 
این ســازمان رســوب زدایی کــرده و ۴۵ هزار 
میلیارد تومان کالا تعیین تکلیف شد که رکورد 

بی سابقه ای است.
پیش از روی کارآمدن دولت سیزدهم، وضعیت 
نابسامان انبارهای اموال تملیکی به گونه ای بود 
که کالاها از ۲۰ سال پیش بر روی هم انبار شده 

بود و تعیین تکلیفی صورت نگرفته بود.
دولت سیزدهم در جهت احقاق حقوق مردم در 
مدت ۲ سال فعالیت خود اقدام به رسوب زدایی 
و تعیین تکلیف کالاهــا کرد، کالاهایی از اوایل 
دهه ۸۰ در انبارهای این ســازمان جمع آوری و 

فروش اموال تملیکی خاک می خوردند.
در دو ســال عمر دولت ســیزدهم رکوردهای 
بی ســابقه ای از جمله تعییــن تکلیف کالاها و 
فروش به ثبت رســید که در دولت های گذشته 
این اهتمام وجود نداشت؛ به گونه ای که از بدو 
تاسیس ســازمان اموال تملیکی تا سال ۱۴۰۰ 
حدود ۲۹ هزار میلیارد تومان و یک سال و نیم 
گذشــته ۴۵ هزار میلیارد تومان کالا در کشور 

تعیین تکلیف شد.
در باره بی توجهی دولت های گذشته نسبت به 
وضعیت انبارهای اموال تملیکی، ســید احسان 
خاندوزی، وزیر اقتصاد گفته است: پیش از دولت 
سیزدهم، چه کسی از مردم و یا رسانه ها اطلاع 
داشتند که در انبارهای سازمان اموال تملیکی 
چه می گذرد؟ هیچ کس اطلاع نداشــت که در 
این سازمان چه می گذرد و چه کسانی از مواهب 

آن بهره مند می شد.
همچنین وزیــر اقتصاد، ســازمان جمع آوری 
و فروش امــوال تملیکی را ســازمان رکوردها 
عنــوان کرده و گفته بود که با اینکه ســازمان 
اموال تملیکــی از لحاظ تعداد نیرو و هزینه در 
تنگناســت، اما شــاهد آمار و اعداد بی سابقه و 
عملکرد درخشــان در عملکرد ســازمان اموال 
تملیکی هستیم که این امر نشانگر کار جهادی و 

همت مدیران است.

< تعیین تکلیف ۳۱ هزار میلیارد تومانی کالاهای
       اموال تملیکی در سال ۱۴۰۱

آمارهای ســال گذشته حاکی از رشد و افزایش 
تعیین تکلیف کالاهاست به گونه ای که بیش از 

۳۱ هزار میلیارد تومان اموال تملیکی در ســال 
۱۴۰۱ تعیین تکلیف شــد؛ همچنین افزایش 
فروش امــوال و دارایی ها به میزان ۵۰۰ درصد 
نســبت به سال ۱۴۰۰، رشــد ۱۰۲۵ درصدی 
اعاده کالا نسبت به سال ۱۴۰۰، خرید انبار ۱.۵ 
برابر و قفسه بندی انبارهای تملیکی ۱۵ برابر ۳۰ 
سال گذشته از مهم ترین دستاوردهای این دولت 

سیزدهم است.
همچنین بیشــترین میزان ســهم روش های 
فروش سازمان در ۱۲ ماهه سال ۱۴۰۱ مربوط 
به مزایده الکترونیکی سراسری در بستر سامانه 

تدارکات دولت با ۹۴درصد رشد همراه بود.

< برگزاری ۴۵ دوره حراج خرده فروشی
         فروش خودروهای خارجی متروکه

برگزاری مزایده. ها، حراج های خرده فروشی در 
اســتان های مختلف یکی دیگر از اقدامات این 
سازمان در دولت سیزدهم است. از این طریق، 
۹۷ درصد کالاهای در اختیار سازمان جمع آوری 

و فروش اموال تملیکی به فروش رفته است.
در همیــن راســتا در آبــان ماه امســال ۳۷۶ 
خودروی خارجی ســازمان امــوال تملیکی به 
ارزش یک هزار و ۲۵۰ میلیارد تومان در مزایده 

شماره ۵۸۱ به فروش رفت.
همچنین ســامانه حراج خرده فروشــی اموال 
تملیکی در خردادماه امســال راه اندازی شد که 
تا کنون ۴۵ دوره حراج خرده فروشــی برگزار 
شــد که در این تعداد حراج انواع کالاهای لوازم 
خانگی به ارزش هشت میلیارد و ۷۵۴ میلیون 

تومان به فروش رسید.
طبق اعلام ســازمان اموال تملیکــی، در این 
حراج ها بیش از یک هــزار و ۳۱۵ مورد کالا از 
انواع لوازم خانگی عرضه شد که یک هزار و ۱۸۶ 
مورد کالا به فروش رفت. ضمن اینکه ۱۰ هزار 
و ۸۲۰ نفر در ایــن دوره های حراج های خرده 

فروشی شرکت کردند.
به گزارش ایرنا؛ ســازمان امــوال تملیکی در 
دولت ســیزدهم با ایجاد تعامل مطلوب با قوه 
قضائیه، ساماندهی انبارها، مکانیزه، قفسه بندی 
برگــزاری مزایده هــای  انبارهــا،  و تجهیــز 
الکترونیکــی، حراجی هــای غیرحضــوری و 
حراج های خرده فروشــی نســبت به تعیین 
تکلیف کالاها اقدام کرده است که شاهد رشد 

در این عرصه هستیم.

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان تهران 
گفت: یکی از اقدام هــا برای جبران کمبود آب 
در این اســتان مدیریت تامین، توزیع و مصرف 
بود که کاهش ۳۰ درصدی بارش های سال آبی 

گذشته را جبران کرد.
محســن اردکانی در حاشیه نشســت قرارگاه 
مدیریــت تنش آبــی افزود: به منظــور جبران 
تنــش آبــی، اقدام هایی در راســتای مدیریت 
تامین، توزیع و مصرف انجام شــده اســت، دو 
موضــوع تامین و توزیع آب نیز توســط وزارت 
نیــرو و شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهران 
اجرایی می شود و به همین منظور جلساتی در 
شــرکت های زیرمجموعه برگزار و با برنامه های 
تدوین شــده، نیازهای آینده در زمینه تامین و 

توزیع بررسی می شود.
وی ادامــه داد: در زمینه مدیریت مصرف هم بر 
اســاس هدف گذاری انجام شــده، در سال آبی 
جاری نسبت به ســال آبی گذشته باید شاهد 
افزایش ۱۰ درصدی مدیریت مصرف بهینه آب 

باشیم.
مدیرعامل آبفای اســتان تهران حفر و تجهیز 
بیش از ۱۵۰ حلقه چاه در گستره شهر تهران، 
بهسازی چاه ها، مدیریت و کنترل فشار، کاهش 
هدررفت آب را از جمله اقدام های مدیریت تنش 
آبی برشمرد که از پیشرفت خوبی برخوردار بوده 

است.

اردکانی خاطرنشــان کرد: مصوبه های جلسات 
قرارگاه مدیریت تنش آبی، عملیاتی و زمان بندی 
شــده اســت و پیش از تصویب، مطالعات لازم 
انجام و در این جلسات اجرای مصوبات بر اساس 
برنامه ریزی بررســی می شود که در حال حاضر 

پیشرفت برنامه ها بسیار امیدوارکننده است.
وی در خصوص منابع تامین آب اســتان تهران 
هم گفــت: بخش بزرگی از تامین آب اســتان 
تهران از منابع سطحی انجام می شود، به گونه ای 
که وقتی میزان بارندگی خیلی خوب باشد، ۷۵ 
درصد از منابع سطحی و سدهای پنج گانه تهران 
تأمین می شود و در زمان کاهش بارندگی، این 
نسبت به ۶۰ به ۴۰ می رسد و در واقع ۴۰ درصد 

از آب منابع زیرزمینی اختلاط می شود.
مدیرعامــل شــرکت آبفــای اســتان تهران 
خاطرنشان کرد: تمامی آبی که در گستره شهر 
تهران توزیع می شود، دارای کیفیت استاندارد و 
مناســب است و مخازنی نیز در همه مناطق به 
کار گرفته شده است که با اختلاط آب، کیفیت 

آن افزایش می یابد.
به گزارش ایرنــا؛ اردکانی به وجود هزار و ۶۰۰ 
حلقه چاه در گستره اســتان تهران اشاره کرد 
و گفت: با حفر چاه و مدیریت توزیع مناســب 
آب تا تابستان آینده، به مردم قول می دهیم که 
خدمات شــرکت آب و فاضلاب نسبت به سال 

آبی گذشته ارتقا می یابد.

رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و برزیل در 
تشریح آخرین وضعیت تجارت دو کشور ارزش 
صــادرات برزیل به ایران را حدود ۸ میلیارد دلار 
اعلام کرد، در حالی به گفتــه او ارزش صادرات 
ایران بــه برزیل به حدود یک میلیــارد و ۲۰۰ 
میلیون دلار می رسد که بخش اعظم این رقم را 

محصولات پتروشیمی تشکیل می دهد.
فخرالدین عامریان، رئیس اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و برزیل، ارزش کل تجارت بین دو کشــور 
را حدود ۹ میلیارد دلار برآورد کرد و در توضیح 
جزئیات بیشــتر از ارزش تجارت طرفین گفت: 
ســالانه ۷ تــا ۸ میلیــارد دلار کالا از برزیل به 
ایران وارد می شود، واردات برزیل به ایران شامل 
کالاهای اساســی مانند ذرت دامی، دانه ســویا، 
کنجاله سویا، روغن خوراکی، شکر و گوشت است.
وی افــزود: در مقابل ایران ســالانه حدود یک 
میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار کالا به برزیل صادر 
می کنــد، از این رقم حــدود ۲۰۰ میلیون دلار 
محصولات غیرپتروشیمی و حدود یک میلیارد 

دلار محصولات پتروشیمی به ویژه اوره است.
عامریــان در ادامه از تداوم جریان تهاتر کالا بین 
دو کشــور گفت و خبر داد که در آینده نزدیک 
یک هیئت تجاری ایرانی متشکل از فعالان بخش 
خصوصی با همکاری سازمان توسعه تجارت به 
برزیل خواهند رفت. رئیس اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و برزیل همچنین از عزم ایران برای ایجاد 

بانک مشترک با برزیل خبر داد و گفت: در تلاش 
هستیم با ارتباط گیری با دو بانک برزیلی و ایجاد 
بانک مشترک بین ایران و برزیل مبادلات تجاری 
با این کشــور را به صورت مستقیم انجام دهیم، 

نتیجه این امر در آینده اعلام خواهد شد.
وی تصریح کرد: در حال حاضر مبادلات اقتصادی 

طرفین با دلار و یورو صورت می گیرد.
عامریان دلیل حضور کم رنگ ایران در بازار برزیل 
در مقایسه با حجم صادرات محصولات برزیلی به 
بازار ایران را به این شرح توضیح داد: تجار ایرانی 
شــناخت زیادی از بازار برزیل ندارند، مســافت 
ایران با برزیل زیاد اســت و تجارت با آن نیاز به 
زیرساخت های حمل و نقلی دارد، در حال حاضر 
کشتی های ایرانی به طور مستقیم به مقصد برزیل 
نمی روند. وی افزود: ایرانی ها همچنین در انتقالات 
مالی با برزیل مشــکل دارند، همان مشکلی که 
بــه دلیل تحریم ها در تجــارت ایرانی ها با دیگر 
کشورهای جهان نیز وجود دارد، بنابراین ترجیح 
تاجران ایرانی این اســت که به منظور تسهیل 

جریان تجارت با کشورهای همسایه کار کنند.
به گــزارش ایلنا؛ رئیــس اتاق ایــران و برزیل 
خاطرنشــان کرد: علاوه بر اینهــا اقلامی که از 
برزیل به ایران وارد می شود مواد غذایی هستند 
که شامل تحریم نمی شــود، اما ایرانی ها بیشتر 
محصولات پتروشیمی می فرستند که مشمول 

تحریم هستند.

با توجه به حاشــیه ســود پایین شرکت های قیرســاز در چارچوب 
حکم قانونی موســوم به قیر تهاتری، شرکت های قیرساز با توجه به 
غیراقتصادی شــدن دریافت وکیوم باتوم از پالایشگاه و تبدیل آن به 
قیر، ناچار به ارائه قیری به دســتگاه های اجرایی می شوند که وکیوم 
باتوم آن از پالایشــگاه های کشــور تامین نشــده و از کیفیت لازم 

برخوردار نمی باشد.
از ســال ۱۳۹۶ موضوع قیر رایگان در قوانین بودجه ســنواتی برای 
توسعه آزادراه ها، بزرگراه ها و راه های اصلی، فرعی و روستایی گنجانده 
شد. این نوع قانون گذاری موجب افزایش قاچاق قیر شد و عملًا رانتی 
قانونی برای قاچاقچیان فراهم کرد تا ایده قانون گذاران به هدف اصلی 
خود اصابت نکند به طوری که درنهایت از سال ۱۳۹۹ سامانه ای برای 
ثبت تبادلات قیر دســتگاه ها طراحی شد که به کاهش قاچاق قیر تا 

حدودی کمک کرد.
دولت ســیزدهم برای حذف کامل قاچاق قیــر و این رانت بزرگ در 
لایحه بودجه امسال از درج قیمت قیر خودداری کرد تا قیمت قیر در 
بورس کالا تعیین شــود اما نمایندگان در مصوبه نهایی قانون بودجه 
قیمت هر تن قیر را ۷.۵ میلیون تومان تعیین کردند که با قیمت قیر 
در بورس کالا تفاوت فاحشــی دارد و بار دیگر راه رانت، قاچاق و سوء 

استفاده را باز می کند.
دولت مجدداً با ارائه لایحه دوفوریتــی اصلاح قانون بودجه خواهان 
حذف رقم مندرج در قانون بودجه ۱۴۰۲ و تبدیل آن به قیمت بورس 
کالا شــد اما وکلای ملت در جلســه علنی ۲۲ مرداد با دو فوریت و 
یک فوریت بررســی این لایحه مخالفت کردنــد و عملًا این لایحه از 

دستور کار صحن علنی مجلس خارج شد.
یک هفته پس از رأی منفی نمایندگان مجلس به لایحه اصلاح قانون 
بودجه بــرای حذف رانت قیر رایگان، وکلای ملت از طرح خود برای 
بستن دست سازمان برنامه در نظارت بر توزیع قیر رونمایی کردند و 

آن را به سرعت به تصویب رساندند.
امــا این مصوبه جدید مجلس با مخالفت هیئت عالی نظارت مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام مواجه شد. طبق اعلام این هیئت، مغایرت 
ایــن مصوبه بــا بندهای ۱۳ سیاســت های کلی اقتصــاد مقاومتی 
)شفاف سازی اقتصاد( ۲۳ سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی )شفاف و 
روان سازی نظام توزیع و قیمت گذاری( و ۲۱ سیاست های کلی تولید 
ملی )کارآمد کردن نظام توزیع کالاها(، حمایت از کار و سرمایه ایرانی 

مشخص است.
در صورت تایید نهایی این طرح، سازمان برنامه و وزارت نفت از نظارت 
بر توزیع قیر رایگان حذف شده و دستگاه های اجرایی با رایزنی هایی که 
در مجلس دارند، می توانند مستقیماً از شرکت های قیر ساز، سهمیه 

قیر رایگان خود را دریافت کنند.

< ارسال مصوبه قیر تهاتری به مجمع تشخیص مصلحت نظام
در جلســه علنی روز یکشنبه )۱۴ آبان ماه( مجلس شورای اسلامی 
گزارش کمیسیون عمران در مورد طرح دوفوریتی اصلاح بند »ک« 
تبصره )۱( قانون بودجه سال ۱۴۰۲ که اعاده شده از شورای نگهبان 

است در دستور کار قرار گرفت.
نمایندگان پس از ســه بار رفت وآمد این طرح به شورای نگهبان بر 
مصوبه خود بــا ۱۸۶ رای موافق، ۱۲ رای مخالف و ۵ رأی ممتنع بر 
مصوبــه قبلی خود اصرار کردند اصرار کردند و طرح قیر رایگان برای 
رفع اختلاف نظر مجلس و شورای نگهبان به مجمع تشخیص مصلحت 

نظام ارسال شد.

< اصرار نمایندگان بر فروش وکیوم باتوم به قیمت هر تن ۷.۵ میلیون تومان
بر اساس طرح دوفوریتی اصلاح بند )ک( تبصره ۱ قانون بودجه سال 
۱۴۰۲ که کلیــات و جزییات آن در صحن علنی مجلس به تصویب 
نمایندگان رســیده، وزارت نفت مکلف است مابه التفاوت قیمت هر 
تــن ۷ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان با میانگین وزنی ماهانه قیمت های 
معاملات وکیوم باتوم در بورس کالا را با تعدیل قیمت ماهانه خوراک 
از طریق شــرکت ملی پخش و پالایــش فرآورده های نفتی جبران و 

اعمال حساب کند.
نرخ هر تن ۷.۵ میلیون تومان برای خرید وکیوم باتوم از پالایشگاه ها 

در قانون بودجه امسال هم آمده بود.
از دیگر تغییراتی که در طرح اصلاح این بند از قانون بودجه امســال 
علاوه بر تاکید بر فروش وکیوم باتوم پالایشــگاه ها به قیمت هر تن 
۷.۵ میلیون تومان دیده می شود، اضافه شدن عبارت »به دستگاه های 
اجرایی اجازه داده می شود پس از ابلاغ این قانون رأساً نسبت به تامین 

قیر موردنیاز خود در سقف سهمیه تعیین شده از طریق شرکت های 
قیرســاز اقدام و پس از تخصیص وزارت نفت با شرکت های قیرساز 
تسویه کنند« است که بر این اساس دستگاه های مشمول این قانون 
رأساً و بدون نیاز به وساطت سازمان برنامه و بودجه یا وزارت نفت به 

شرکت های قیرساز مراجعه کرده و قیر موردنیاز را تهیه کنند.

< بار مالی ۶ هزار میلیارد تومانی مجلس برای دولت
طی ماه مرداد امســال قیمت ماده اولیه تولید قیر )وکیوم باتوم( در 
۴ نرخ کشــف قیمت شد که شامل ۸ میلیون و ۴۴۰ هزار تومان، ۸ 
میلیون و ۸۶۰ هزار تومان، ۹ میلیون و ۲۵۰ هزار تومان و ۹ میلیون 
و ۷۱۰ هزار تومان می شود. لذا متوسط قیمت یک ماهه مرداد هر تن 
وکیوم باتوم در بورس کالا ۹ میلیون و ۶۵ هزار تومان است که با نرخ 
اعلامــی در قانون بودجه، کمی بیش از ۱.۵ میلیون تومان در هر تن 

فاصله دارد.
بر اســاس آمارها، نیاز سالانه کشــور به قیر ۴ میلیون تن است که 
درنتیجه مصوبه نمایندگان مجلس، بار مالی بیش از ۶ هزار میلیارد 

تومانی برای دولت ایجاد می کند.
این رقم، غیر از هزار میلیارد تومانی است که مجلس به سقف رقم قیر 

رایگان در قانون بودجه ۱۴۰۲ اضافه کرد.
در لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ که آذرماه سال گذشته به مجلس تقدیم 

شد، دولت سیزدهم آورده بود:
»به وزارت نفت اجازه داده می شود در سال ۱۴۰۲ نسب به فروش مواد 
اولیه قیر )وکیوم باتوم( از محل تحویل نفت خام مازاد به پالایشگاه ها 
تا ســقف ۱۹ هزار میلیارد تومان اقدام کند. منابع حاصله در حدود 
درآمدهای وصولی، به منظور آسفالت راه های فرعی و روستایی، شبکه 
راه های اصلی، فرعی و طرح های مسکن مهر و مسکن ملی، آسفالت 
معابر و بهســازی روستاها و شــهرها، پروژه های تنش آبی روستاها، 
مدارس روســتایی و عشایری توسط ســازمان برنامه و بودجه کشور 
پس از مبادله موافقت نامه به دستگاه های اجرایی ذی ربط تخصیص 
می یابد. آیین نامه اجرایی این بند از قانون بودجه توسط سازمان برنامه 
و بودجه کشــور با همکاری وزارت نفت و سایر دستگاه های ذی ربط 

پیشنهاد شده و به تصویب هیئت وزیران می رسد.«
ســپس این لایحه در کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۲ و صحن علنی 
مجلس تغییر کرد و اسامی دستگاه های ذی ربط و همچنین سهم هر 

کدام مشخص شد.
در طرح اصلاحیه ای هم که نمایندگان در نشســت علنی ۳۰ مرداد 
تصویــب کردنــد، برخی دســتگاه های جدید هم افزوده شــد. این 

دستگاه ها شامل:
وزارت راه و شهرسازی با سهم ۴۹ درصد

بنیاد مسکن ۲۰ درصد
وزارت آموزش و پرورش ۵ درصد

وزارت کشور )سازمان همیاری شهرداری ها( ۱۷ درصد
بسیج سازندگی ۸ درصد

وزارت صمت )سازمان شهرک های صنعتی( یک درصد
دومین تلاش دولت برای حذف رانت قیر

در ادامــه مجدداً دولت در مردادماه با ارائه لایحه اصلاح قانون بودجه 
تــلاش کرد تا این تبصره را اصلاح کند امــا نمایندگان دو فوریت و 
یک فوریت بررســی این لایحه را رد کرده و عملًا این لایحه از دستور 

کار مجلس خارج شد.
در لایحه دولت در خصوص اصلاح بند مربوط به قیر در قانون بودجه 

سال جاری آمده بود:
مــاده ۲ - در بنــد »ک« تبصــره یــک قانون بودجــه ۱۴۰۲ کل 
کشــور، عبارت »با احتســاب هر تن مواد اولیه قیر )وکیوم باتوم( به 

 مبلغ ۷۵میلیــون ریال« به عبارت »به قیمــت روز در بورس کالا« 
اصلاح می شود.

< قاچاق قیر رایگان
در کشــور ســالانه ۵.۵ میلیون تن قیر تولید می شود که میزان قیر 
تخصیصی به پروژه های عمرانی ۴ میلیون تن اســت. بنابراین انتظار 
مــی رود که تنها ۱.۵ میلیون تن از مجموع قیرهای تولیدی کشــور 
صادر شود این در حالی است که سال گذشته ۴ میلیون تن قیر صادر 
شد و ۲.۵ میلیون تن از قیر تخصیصی به دستگاه ها، غیرقانونی صادر 
)قاچاق( شده است که با در نظر گرفتن قیمت متوسط منطقه ای قیر، 
۴۱۰ دلار به ازای هر تن، عواید قاچاق سالیانه قیر به خارج از کشور 

معادل یک میلیارد دلار است.
بسیاری از کارشناســان معتقدند ایجاد هرگونه رانت و تخصیص های 
ویژه در قانون، عملاً فضا را برای فســاد فراهم می کند و دولت هرقدر 
هم نظارت ها را تشــدید کند، اما باز هم عده ای هستند که می توانند 
روش های مختلفی برای دور زدن قوانین و سامانه های نظارتی پیدا کنند.

< پیشنهاد برای جلوگیری از توزیع قیر بی کیفیت
یکی از معضلات اساســی راه کشو اعم آزادراه ها، راه های بین شهری، 
راه های روستایی، شهرها و کلان شهرهای کشور تامین قیر موردنیاز 

پروژه های آسفالت با قیمت و کیفیت مناسب می باشد.
در همین راســتا از ســال ها پیش به منظور استفاده از ظرفیت های 
تولیدی کشــور در زمینه قیر، قانونی تحت عنوان قانون قیر تهاتری 
هرســاله در قانون بودجه کل کشور درج شــده و دسترسی به قیر 

موردنیاز پروژه ها را تسهیل نموده است.
این قانون در کنار همه محاسن خود از قبیل استفاده از ظرفیت های 
تولیدی کشور در تأمین قیر پروژه ها و تسهیل دسترسی دستگاه های 
اجرایی به قیر موردنیاز، با نقایصی نیز مواجه می باشــد که در صورت 
رفع این نواقــص، زمینه بهره گیری از ظرفیت های تولیدی کشــور 
در عمــران آبادی راه ها و زیرســاخت ها فراهم شــده و علاوه بر آن 
نگرانی های دســتگاه های نظارتی از انحرافات دستورالعمل از اهداف 

عالی آن مرتفع می گردد.
یکی از نقایص اصلی دستورالعمل اجرایی این قانون مرتبط با تخصیص 
وکیوم باتوم دســتگاه های اجرایی از طریق پالایشــگاه های کشور به 
شــرکت های قیرساز می باشــد به نحوی که انتخاب پالایشگاه برای 
تحویل وکیوم به شرکت های قیرساز به صورت صحیح انجام نمی شود.

به منظور توضیح این امر لازم است به این نکته اشاره شود که در قالب 
دستورالعمل سنوات گذشته، وکیوم باتوم با قیمت ۷،۵۰۰،۰۰۰ تومان 
به شرکت قیرساز تحویل شده و قیر با قیمت ۸،۶۰۰،۰۰۰ تومان از این 
شرکت ها خریداری می شود. ملاحظه می شود که اختلاف این دو قیمت 
یعنی ۱.۱۰۰، ۰۰۰ تومان شــامل ارزش افزوده، هزینه انتقال وکیوم 
باتوم از پالایشگاه به شرکت قیرساز، هزینه های تولید شرکت قیرساز 
و ســود شرکت قیرساز می باشد به این معنا که پس از کسر مالیات بر 
ارزش افزوده آنچه برای شرکت قیرساز باقی می ماند بالغ بر ۷۵۰.۰۰۰ 
تومان خواهد شد که بایستی پوشش دهنده هزینه حمل از پالایشگاه به 

شرکت قیرساز، هزینه تولید قیر و سود شرکت قیرساز باشد.
این در حالی اســت که در سنوات گذشته از پالایشگاه بندرعباس به 
شرکت قیرسازی حواله وکیوم باتوم تخصیص می یافت که صرفاً کرایه 
حمل از پالایشگاه بندرعباس تا آن شرکت بیش از ۷۵۰.۰۰۰ تومان 
می باشد لذا عملًا در صورتی که شرکت قیرساز بخواهد وکیوم باتوم 
دریافتی از پالایشگاه را به شرکت خود برساند کل این مبلغ و یا حتی 
بیشتر از آن هزینه شده و برای سایر هزینه های تولید و سود شرکت 

قیرساز مبلغی باقی نخواهد ماند.
به گزارش ایرنا؛ بنابراین در صورتی که دســتگاه های اجرایی نیازمند 
قیر، وکیوم باتوم تخصیص داده شده به ایشان را صرفاً به شرکت هایی 
کــه فاصله کمی با ایشــان دارنــد تحویل دهند، ایــن امکان برای 
شرکت های قیرساز به وجود خواهد آمد که با در نظر گرفتن حداقل 
سود، قیر با کیفیت موردنیاز دستگاه های اجرایی را تحویل دهند در 

غیر این صورت شرکت قیر
ساز با توجه به غیراقتصادی شدن دریافت وکیوم باتوم از پالایشگاه و 
تبدیل آن به قیر، ناچار به ارائه قیری به دستگاه های اجرایی می شود 
که وکیوم باتوم آن از پالایشــگاه های کشور تأمین نشده و از کیفیت 
لازم برخوردار نمی باشــد و نتیجه آن نیــز انتقال قیر بی کیفیت به 
آســفالت راه ها و راه هایی که از دوام کافی برخــوردار نبوده و باعث 

اضمحلال راه ها خواهد شد که از سرمایه های کشور می باشد.

توزیعرانتوقاچاقبانامتامینقیررایگانبرایپروژهها

پروژهفیبرنوریروندتوسعهدرکشورراچندینبرابرسرعتمیبخشد

افت 2۵ درصدی قیمت مسکن در تهران

پلمپ۳۰مشاوراملاکغیرمجازدرهفته

تعیینتکلیف۴۵همتکالاورسوبزداییکالاها
ازانبارهایاموالتملیکیدردولتسیزدهم

مدیرعامل آبفای استان تهران تاکید کرد
جبرانکمبودآبتهرانبامدیریتتامین،توزیعومصرف

واردات ۸ میلیارد دلار کالاهای اساسی از برزیل
عزمایرانبرایایجادبانکمشترکبابرزیل
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مدیرکل راه و شهرســازی استان تهران با بیان 
اینکه مهمترین عامل ریزش قیمت مسکن در 
استان تهران برخورد با مشاوران املاک سوداگر 
و غیــر مجاز و پلمپ آن ها بوده اســت، گفت: 

میزان ریزش قیمت مســکن در تهران به ۲۵ درصد رسیده است. 
حسین جنتی درباره میزان واحدهای مسکن ملی در تهران اظهار 
داشت: در مجموع ۴۹۷ هزار واحد مسکونی در استان تهران برنامه 
ســاخت داریم که بخشــی از آن واحدهای نهضت ملی هستند و 
بخشی دیگر مربوط به پروژه های بازآفرینی شهری است که علمیات 
ساخت ۳۴۰ هزار واحد آغاز شده است. وی ادامه داد: تا کنون ۱۶۰ 
هزار نفر در استان تهران برای پروژه واحد نهضت ملی تایید نهایی را 
گرفته اند و برای ۱۲۰ هزار نفر زمین تامین شده که ۴۳ هزار واحد 
آن مربوط به بازآفرینی شهری اســت. همچنین از این ۱۶۰ هزار 

نفر ۵۰ هزار نفر آورده اولیه را واریز کرده اند و متناسب با پیشرفت 
فیزیکی پروژه پیامــک واریز آورده اولیه برای متقاضیان ارســال 
می شود. مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران درباره قیمت ها در 
بازار مسکن تهران گفت: ریزش قیمت مسکن از شهرهای حومه به 
شهر تهران هم رســیده که مهمترین علت آن برخورد با مشاوران 
املاک غیرمجاز است و در استان تهران بیش از ۱۶۰۰ واحد مشاور 
املاک غیر مجاز را پلمپ کردیم و از ســوداگری مســکن در این 
مشاوران املاک جلوگیری کردیم که این اقدام در بازار مسکن موثر 
بود و برخورد با مشاوران املاک غیر مجاز همچنان ادامه دارد و به 

طور میانگین در هفته ۳۰ واحد مشاور املاک 
غیر مجاز پلمپ می شــود. جنتی در پاسخ به 
این سوال که کارشناسان براین باور هستند که 
علت اصلی ریزش قیمت ها رکود مسکن است، 
ورود مسکن به دوره رکود چه میزان در افت قیمت ها اثرگذار بوده، 
اظهار داشــت: یک بخشی از این ریزش قیمت ها به موضوع عرضه 
مسکن برمی گردد که در حال انجام است و برخی از پروژه ها در حال 
بهره برداری هستند و عامل دیگر در افزایش عرضه مسکن برخورد با 
مالکان خانه های خالی بوده است که به سازمان امور مالیاتی معرفی 
شدند. در نهایت مهمترین عامل ریزش قیمت ها برخورد با مشاوران 
املاک ســوداگر و غیرمجاز بوده است. به گزارش ایلنا؛ وی با اشاره 
به میزان کاهش قیمت مسکن گفت: در تهران میزان کاهش قیمت 

مسکن به ۲۵درصد هم رسیده است.

بــا حضور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، پروژه فیبر نوری منازل 
و کســب و کارهای شهر ساوه به طور رسمی افتتاح و به بهره برداری 
رسید و تمام این شهرستان تحت پوشش اینترنت با سرعت هایی تا 

یک هزار مگابیت بر ثانیه قرار گرفت.
عیســی زارع پور وزیر ارتباطات وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در 
آیین افتتاح طرح ملی فیبر نوری و منازل و کسب و کارهای شهرستان 
ساوه، با محکوم کردن جنایت های رژیم صهیونیستی و سکوت جامعه 
جهانــی در برابر جنایت های این رژیم جعلی در نوار غزه، پروژه فیبر 
نوری منازل و کسب و کارها را جزو بزرگترین پروژه های ارتباطی در 
تاریخ کشور خواند و گفت: این پروژه یک اتفاق تاریخی است که روند 

توسعه در کشور را چندین برابر سرعت می بخشد.
وی افزود: شــاهد تست ســرعت ۷۰۰ مگابیت برثانیه بر بستر فیبر 
نوری بودیم و این ســرعت در برخی مناطق تا هزار مگابیت بر ثانیه 
نیز می رســد؛ این در حالی است که در حال حاضر میانگین سرعت 

اینترنتی که ارائه می شود که در کشور داریم ۱۲ مگابیت است.
زارع پور با بیان اینکه این پروژه بزرگ تقریبا یک سال است که شروع 
شده و دولت برای به ثمر رساندن آن تجهیز تمام مقدمات کار را فراهم 
کرده، تصریح کرد: در یک سال اخیر دو و نیم میلیون پوشش ایجاد 
شــده است و در حال حاضر قریب به ۴ میلیون خانوار تحت پوشش 
فیبر نوری منازل و کسب و کارها قرار دارند و تا پایان سال نیز تعهد ۸ 
میلیون پوشش و تا پایان دولت ۲۰ میلیون پوشش محقق خواهد شد.

وی ادامه داد: به پشــتوانه این کار بزرگی که در ابتدا برخی به دیده 

تردید به آن نگاه می کردند، مجلس شورای اسلامی این اعتماد را کرد 
و برای برنامه هفتم توسعه ۲۰ میلیون اتصال را تکلیف قانونی کرد.

زارع پور با بیان اینکه تلاشمان این است که شهرهای استان مرکزی 
خیلی زود تحت پوشش فیبر نوری قرار گیرند، گفت: تفاهم نامه اجرا 
و آغاز این پروژه در شهر اراک به امضا می رسد و امیدواریم مرکز استان 

را به زودی تحت پوشش قرار دهیم.
وی افزود: شــهرهایی دیگر استان در تعهد ســال آینده اپراتورهای 
مجری طرح است ولی تلاش می شود که دستکم تا پایان سال تعدادی 

از شهرهای استان را تحت پوشش کامل قرار بگیرند.
وزیر ارتباطات تاکید کرد: اگر قرار باشد در همه شهرهای استان این 
نعمت جدید فراهم شود، لازم است که همه مسئولین شهری دست 
به دست هم دهند و همه مدیران شهری در هر لباس و جایگاهی با 
این پروژه همراهی کنند تا مردم طعم شیرین سرعت هایی چند صد 

مگابیتی را بچشد.
وی در ادامه با اشاره به توسعه ارتباطات روستایی استان مرکزی گفت: 
با اتصال ۱۵۹ روســتای جدید، ۹۳ درصد روستاهای استان مرکزی 
به شــبکه ارتباطی متصل هستند که حدود ۵۰ روستای دیگر باقی 
مانده است که عمده آن ها فاقد هرگونه زیرساختی اعم از جاده و برق 
هستند که تلاش می کنیم آن ها را نیز تا پایان سال به شبکه ارتباطی 

متصل کنیم.
وزیر ارتباطات در خاتمه تاکید کرد که در گام بعدی و از سال آینده 

ارتقا کیفیت ارتباطات روستاها در دستور کار قرار خواهد گرفت.

در بخشی از این مراسم شــانه ساز زاده، مدیر عامل شاتل و مجری 
پروژه فیبر نوری منازل و کســب و کارها ضمن ارائه گزارشی از روند 
اجرای و تکمیل این پروژه گفت: در شهر ساوه ۴۰ کیلومتر حفاری و 
بیش از ۱۲۰ کیلومتر فیبرکشی انجام گرفته است و نزدیک به یکصد 
هزار خانوار را تحت پوشش قرار خواهد داد و کل شهر تحت پوشش 

شبکه قیبر قرار دارد.
وی افزود: در ادامه کار تلاش خواهیم کرد فاصله دسترسی خانواده ها 
به فیبر را از ۳۰۰ متر به ۱۰۰ متر کاهش دهیم. همچنین تلاش داریم 

که ارائه سرویس را در ساوه به یک هفته کاهش دهیم.
شانه ساز درباره تعرفه سرویس فیبر نوری نیز گفت: سرویس یک ساله 
با ماهی ۴۰ گیگ بدون محدودیت ســرعت با یک خط تلفن ثابت، 
اشتراک یکســاله رایگان نماوا، سالانه یک میلیون ۲۰۰ هزار تومان 
خواهد بود. وی افزود: قیمت مودم فیبر نوری درحال حاضر در بازار یک 
میلیون ۹۰۰ هزار تومان است که با همکاری یکی از تولیدکنندگان 
داخلی، قیمت مودم فیبر نوری را به ۶۰۰ هزار تومان رساندیم. یعنی به 

این ترتیب قیمت اولیه را هم برای مشترکان کاهش دادیم.
در پایان این مراسم تست سرعت در حضور استاندار مرکزی، فرماندار 
و ســایر مدیران استانی و شهری و اصحاب رسانه به نمایش گذاشته 

شد و سرعت ۷۰۰ مگابیت بر ثانیه به ثبت رسید.
به گزارش ایلنا؛ وزیر ارتباطات و هیئت همراه در ادامه به منزل یکی از 
فرهنگیان شهر ساوه و یک کسب و کار رفت و سرویس ارائه شده به 

این مشترکان را مورد ارزیابی قرار داد.
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آب و فاضلاب

تجارت

ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی در 
دولت سیزدهم با شفاف سازی فرایندها و سرعت 
بخشــی در تعیین تکلیف کالاهــا، از انبارهای 
این ســازمان رســوب زدایی کــرده و ۴۵ هزار 
میلیارد تومان کالا تعیین تکلیف شد که رکورد 

بی سابقه ای است.
پیش از روی کارآمدن دولت سیزدهم، وضعیت 
نابسامان انبارهای اموال تملیکی به گونه ای بود 
که کالاها از ۲۰ سال پیش بر روی هم انبار شده 

بود و تعیین تکلیفی صورت نگرفته بود.
دولت سیزدهم در جهت احقاق حقوق مردم در 
مدت ۲ سال فعالیت خود اقدام به رسوب زدایی 
و تعیین تکلیف کالاهــا کرد، کالاهایی از اوایل 
دهه ۸۰ در انبارهای این ســازمان جمع آوری و 

فروش اموال تملیکی خاک می خوردند.
در دو ســال عمر دولت ســیزدهم رکوردهای 
بی ســابقه ای از جمله تعییــن تکلیف کالاها و 
فروش به ثبت رســید که در دولت های گذشته 
این اهتمام وجود نداشت؛ به گونه ای که از بدو 
تاسیس ســازمان اموال تملیکی تا سال ۱۴۰۰ 
حدود ۲۹ هزار میلیارد تومان و یک سال و نیم 
گذشــته ۴۵ هزار میلیارد تومان کالا در کشور 

تعیین تکلیف شد.
در باره بی توجهی دولت های گذشته نسبت به 
وضعیت انبارهای اموال تملیکی، ســید احسان 
خاندوزی، وزیر اقتصاد گفته است: پیش از دولت 
سیزدهم، چه کسی از مردم و یا رسانه ها اطلاع 
داشتند که در انبارهای سازمان اموال تملیکی 
چه می گذرد؟ هیچ کس اطلاع نداشــت که در 
این سازمان چه می گذرد و چه کسانی از مواهب 

آن بهره مند می شد.
همچنین وزیــر اقتصاد، ســازمان جمع آوری 
و فروش امــوال تملیکی را ســازمان رکوردها 
عنــوان کرده و گفته بود که با اینکه ســازمان 
اموال تملیکــی از لحاظ تعداد نیرو و هزینه در 
تنگناســت، اما شــاهد آمار و اعداد بی سابقه و 
عملکرد درخشــان در عملکرد ســازمان اموال 
تملیکی هستیم که این امر نشانگر کار جهادی و 

همت مدیران است.

< تعیین تکلیف ۳۱ هزار میلیارد تومانی کالاهای
       اموال تملیکی در سال ۱۴۰۱

آمارهای ســال گذشته حاکی از رشد و افزایش 
تعیین تکلیف کالاهاست به گونه ای که بیش از 

۳۱ هزار میلیارد تومان اموال تملیکی در ســال 
۱۴۰۱ تعیین تکلیف شــد؛ همچنین افزایش 
فروش امــوال و دارایی ها به میزان ۵۰۰ درصد 
نســبت به سال ۱۴۰۰، رشــد ۱۰۲۵ درصدی 
اعاده کالا نسبت به سال ۱۴۰۰، خرید انبار ۱.۵ 
برابر و قفسه بندی انبارهای تملیکی ۱۵ برابر ۳۰ 
سال گذشته از مهم ترین دستاوردهای این دولت 

سیزدهم است.
همچنین بیشــترین میزان ســهم روش های 
فروش سازمان در ۱۲ ماهه سال ۱۴۰۱ مربوط 
به مزایده الکترونیکی سراسری در بستر سامانه 

تدارکات دولت با ۹۴درصد رشد همراه بود.

< برگزاری ۴۵ دوره حراج خرده فروشی
         فروش خودروهای خارجی متروکه

برگزاری مزایده. ها، حراج های خرده فروشی در 
اســتان های مختلف یکی دیگر از اقدامات این 
سازمان در دولت سیزدهم است. از این طریق، 
۹۷ درصد کالاهای در اختیار سازمان جمع آوری 

و فروش اموال تملیکی به فروش رفته است.
در همیــن راســتا در آبــان ماه امســال ۳۷۶ 
خودروی خارجی ســازمان امــوال تملیکی به 
ارزش یک هزار و ۲۵۰ میلیارد تومان در مزایده 

شماره ۵۸۱ به فروش رفت.
همچنین ســامانه حراج خرده فروشــی اموال 
تملیکی در خردادماه امســال راه اندازی شد که 
تا کنون ۴۵ دوره حراج خرده فروشــی برگزار 
شــد که در این تعداد حراج انواع کالاهای لوازم 
خانگی به ارزش هشت میلیارد و ۷۵۴ میلیون 

تومان به فروش رسید.
طبق اعلام ســازمان اموال تملیکــی، در این 
حراج ها بیش از یک هــزار و ۳۱۵ مورد کالا از 
انواع لوازم خانگی عرضه شد که یک هزار و ۱۸۶ 
مورد کالا به فروش رفت. ضمن اینکه ۱۰ هزار 
و ۸۲۰ نفر در ایــن دوره های حراج های خرده 

فروشی شرکت کردند.
به گزارش ایرنا؛ ســازمان امــوال تملیکی در 
دولت ســیزدهم با ایجاد تعامل مطلوب با قوه 
قضائیه، ساماندهی انبارها، مکانیزه، قفسه بندی 
برگــزاری مزایده هــای  انبارهــا،  و تجهیــز 
الکترونیکــی، حراجی هــای غیرحضــوری و 
حراج های خرده فروشــی نســبت به تعیین 
تکلیف کالاها اقدام کرده است که شاهد رشد 

در این عرصه هستیم.

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان تهران 
گفت: یکی از اقدام هــا برای جبران کمبود آب 
در این اســتان مدیریت تامین، توزیع و مصرف 
بود که کاهش ۳۰ درصدی بارش های سال آبی 

گذشته را جبران کرد.
محســن اردکانی در حاشیه نشســت قرارگاه 
مدیریــت تنش آبــی افزود: به منظــور جبران 
تنــش آبــی، اقدام هایی در راســتای مدیریت 
تامین، توزیع و مصرف انجام شــده اســت، دو 
موضــوع تامین و توزیع آب نیز توســط وزارت 
نیــرو و شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهران 
اجرایی می شود و به همین منظور جلساتی در 
شــرکت های زیرمجموعه برگزار و با برنامه های 
تدوین شــده، نیازهای آینده در زمینه تامین و 

توزیع بررسی می شود.
وی ادامــه داد: در زمینه مدیریت مصرف هم بر 
اســاس هدف گذاری انجام شــده، در سال آبی 
جاری نسبت به ســال آبی گذشته باید شاهد 
افزایش ۱۰ درصدی مدیریت مصرف بهینه آب 

باشیم.
مدیرعامل آبفای اســتان تهران حفر و تجهیز 
بیش از ۱۵۰ حلقه چاه در گستره شهر تهران، 
بهسازی چاه ها، مدیریت و کنترل فشار، کاهش 
هدررفت آب را از جمله اقدام های مدیریت تنش 
آبی برشمرد که از پیشرفت خوبی برخوردار بوده 

است.

اردکانی خاطرنشــان کرد: مصوبه های جلسات 
قرارگاه مدیریت تنش آبی، عملیاتی و زمان بندی 
شــده اســت و پیش از تصویب، مطالعات لازم 
انجام و در این جلسات اجرای مصوبات بر اساس 
برنامه ریزی بررســی می شود که در حال حاضر 

پیشرفت برنامه ها بسیار امیدوارکننده است.
وی در خصوص منابع تامین آب اســتان تهران 
هم گفــت: بخش بزرگی از تامین آب اســتان 
تهران از منابع سطحی انجام می شود، به گونه ای 
که وقتی میزان بارندگی خیلی خوب باشد، ۷۵ 
درصد از منابع سطحی و سدهای پنج گانه تهران 
تأمین می شود و در زمان کاهش بارندگی، این 
نسبت به ۶۰ به ۴۰ می رسد و در واقع ۴۰ درصد 

از آب منابع زیرزمینی اختلاط می شود.
مدیرعامــل شــرکت آبفــای اســتان تهران 
خاطرنشان کرد: تمامی آبی که در گستره شهر 
تهران توزیع می شود، دارای کیفیت استاندارد و 
مناســب است و مخازنی نیز در همه مناطق به 
کار گرفته شده است که با اختلاط آب، کیفیت 

آن افزایش می یابد.
به گزارش ایرنــا؛ اردکانی به وجود هزار و ۶۰۰ 
حلقه چاه در گستره اســتان تهران اشاره کرد 
و گفت: با حفر چاه و مدیریت توزیع مناســب 
آب تا تابستان آینده، به مردم قول می دهیم که 
خدمات شــرکت آب و فاضلاب نسبت به سال 

آبی گذشته ارتقا می یابد.

رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و برزیل در 
تشریح آخرین وضعیت تجارت دو کشور ارزش 
صــادرات برزیل به ایران را حدود ۸ میلیارد دلار 
اعلام کرد، در حالی به گفتــه او ارزش صادرات 
ایران بــه برزیل به حدود یک میلیــارد و ۲۰۰ 
میلیون دلار می رسد که بخش اعظم این رقم را 

محصولات پتروشیمی تشکیل می دهد.
فخرالدین عامریان، رئیس اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و برزیل، ارزش کل تجارت بین دو کشــور 
را حدود ۹ میلیارد دلار برآورد کرد و در توضیح 
جزئیات بیشــتر از ارزش تجارت طرفین گفت: 
ســالانه ۷ تــا ۸ میلیــارد دلار کالا از برزیل به 
ایران وارد می شود، واردات برزیل به ایران شامل 
کالاهای اساســی مانند ذرت دامی، دانه ســویا، 
کنجاله سویا، روغن خوراکی، شکر و گوشت است.
وی افــزود: در مقابل ایران ســالانه حدود یک 
میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار کالا به برزیل صادر 
می کنــد، از این رقم حــدود ۲۰۰ میلیون دلار 
محصولات غیرپتروشیمی و حدود یک میلیارد 

دلار محصولات پتروشیمی به ویژه اوره است.
عامریــان در ادامه از تداوم جریان تهاتر کالا بین 
دو کشــور گفت و خبر داد که در آینده نزدیک 
یک هیئت تجاری ایرانی متشکل از فعالان بخش 
خصوصی با همکاری سازمان توسعه تجارت به 
برزیل خواهند رفت. رئیس اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و برزیل همچنین از عزم ایران برای ایجاد 

بانک مشترک با برزیل خبر داد و گفت: در تلاش 
هستیم با ارتباط گیری با دو بانک برزیلی و ایجاد 
بانک مشترک بین ایران و برزیل مبادلات تجاری 
با این کشــور را به صورت مستقیم انجام دهیم، 

نتیجه این امر در آینده اعلام خواهد شد.
وی تصریح کرد: در حال حاضر مبادلات اقتصادی 

طرفین با دلار و یورو صورت می گیرد.
عامریان دلیل حضور کم رنگ ایران در بازار برزیل 
در مقایسه با حجم صادرات محصولات برزیلی به 
بازار ایران را به این شرح توضیح داد: تجار ایرانی 
شــناخت زیادی از بازار برزیل ندارند، مســافت 
ایران با برزیل زیاد اســت و تجارت با آن نیاز به 
زیرساخت های حمل و نقلی دارد، در حال حاضر 
کشتی های ایرانی به طور مستقیم به مقصد برزیل 
نمی روند. وی افزود: ایرانی ها همچنین در انتقالات 
مالی با برزیل مشــکل دارند، همان مشکلی که 
بــه دلیل تحریم ها در تجــارت ایرانی ها با دیگر 
کشورهای جهان نیز وجود دارد، بنابراین ترجیح 
تاجران ایرانی این اســت که به منظور تسهیل 

جریان تجارت با کشورهای همسایه کار کنند.
به گــزارش ایلنا؛ رئیــس اتاق ایــران و برزیل 
خاطرنشــان کرد: علاوه بر اینهــا اقلامی که از 
برزیل به ایران وارد می شود مواد غذایی هستند 
که شامل تحریم نمی شــود، اما ایرانی ها بیشتر 
محصولات پتروشیمی می فرستند که مشمول 

تحریم هستند.

با توجه به حاشــیه ســود پایین شرکت های قیرســاز در چارچوب 
حکم قانونی موســوم به قیر تهاتری، شرکت های قیرساز با توجه به 
غیراقتصادی شــدن دریافت وکیوم باتوم از پالایشگاه و تبدیل آن به 
قیر، ناچار به ارائه قیری به دســتگاه های اجرایی می شوند که وکیوم 
باتوم آن از پالایشــگاه های کشــور تامین نشــده و از کیفیت لازم 

برخوردار نمی باشد.
از ســال ۱۳۹۶ موضوع قیر رایگان در قوانین بودجه ســنواتی برای 
توسعه آزادراه ها، بزرگراه ها و راه های اصلی، فرعی و روستایی گنجانده 
شد. این نوع قانون گذاری موجب افزایش قاچاق قیر شد و عملًا رانتی 
قانونی برای قاچاقچیان فراهم کرد تا ایده قانون گذاران به هدف اصلی 
خود اصابت نکند به طوری که درنهایت از سال ۱۳۹۹ سامانه ای برای 
ثبت تبادلات قیر دســتگاه ها طراحی شد که به کاهش قاچاق قیر تا 

حدودی کمک کرد.
دولت ســیزدهم برای حذف کامل قاچاق قیــر و این رانت بزرگ در 
لایحه بودجه امسال از درج قیمت قیر خودداری کرد تا قیمت قیر در 
بورس کالا تعیین شــود اما نمایندگان در مصوبه نهایی قانون بودجه 
قیمت هر تن قیر را ۷.۵ میلیون تومان تعیین کردند که با قیمت قیر 
در بورس کالا تفاوت فاحشــی دارد و بار دیگر راه رانت، قاچاق و سوء 

استفاده را باز می کند.
دولت مجدداً با ارائه لایحه دوفوریتــی اصلاح قانون بودجه خواهان 
حذف رقم مندرج در قانون بودجه ۱۴۰۲ و تبدیل آن به قیمت بورس 
کالا شــد اما وکلای ملت در جلســه علنی ۲۲ مرداد با دو فوریت و 
یک فوریت بررســی این لایحه مخالفت کردنــد و عملًا این لایحه از 

دستور کار صحن علنی مجلس خارج شد.
یک هفته پس از رأی منفی نمایندگان مجلس به لایحه اصلاح قانون 
بودجه بــرای حذف رانت قیر رایگان، وکلای ملت از طرح خود برای 
بستن دست سازمان برنامه در نظارت بر توزیع قیر رونمایی کردند و 

آن را به سرعت به تصویب رساندند.
امــا این مصوبه جدید مجلس با مخالفت هیئت عالی نظارت مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام مواجه شد. طبق اعلام این هیئت، مغایرت 
ایــن مصوبه بــا بندهای ۱۳ سیاســت های کلی اقتصــاد مقاومتی 
)شفاف سازی اقتصاد( ۲۳ سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی )شفاف و 
روان سازی نظام توزیع و قیمت گذاری( و ۲۱ سیاست های کلی تولید 
ملی )کارآمد کردن نظام توزیع کالاها(، حمایت از کار و سرمایه ایرانی 

مشخص است.
در صورت تایید نهایی این طرح، سازمان برنامه و وزارت نفت از نظارت 
بر توزیع قیر رایگان حذف شده و دستگاه های اجرایی با رایزنی هایی که 
در مجلس دارند، می توانند مستقیماً از شرکت های قیر ساز، سهمیه 

قیر رایگان خود را دریافت کنند.

< ارسال مصوبه قیر تهاتری به مجمع تشخیص مصلحت نظام
در جلســه علنی روز یکشنبه )۱۴ آبان ماه( مجلس شورای اسلامی 
گزارش کمیسیون عمران در مورد طرح دوفوریتی اصلاح بند »ک« 
تبصره )۱( قانون بودجه سال ۱۴۰۲ که اعاده شده از شورای نگهبان 

است در دستور کار قرار گرفت.
نمایندگان پس از ســه بار رفت وآمد این طرح به شورای نگهبان بر 
مصوبه خود بــا ۱۸۶ رای موافق، ۱۲ رای مخالف و ۵ رأی ممتنع بر 
مصوبــه قبلی خود اصرار کردند اصرار کردند و طرح قیر رایگان برای 
رفع اختلاف نظر مجلس و شورای نگهبان به مجمع تشخیص مصلحت 

نظام ارسال شد.

< اصرار نمایندگان بر فروش وکیوم باتوم به قیمت هر تن ۷.۵ میلیون تومان
بر اساس طرح دوفوریتی اصلاح بند )ک( تبصره ۱ قانون بودجه سال 
۱۴۰۲ که کلیــات و جزییات آن در صحن علنی مجلس به تصویب 
نمایندگان رســیده، وزارت نفت مکلف است مابه التفاوت قیمت هر 
تــن ۷ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان با میانگین وزنی ماهانه قیمت های 
معاملات وکیوم باتوم در بورس کالا را با تعدیل قیمت ماهانه خوراک 
از طریق شــرکت ملی پخش و پالایــش فرآورده های نفتی جبران و 

اعمال حساب کند.
نرخ هر تن ۷.۵ میلیون تومان برای خرید وکیوم باتوم از پالایشگاه ها 

در قانون بودجه امسال هم آمده بود.
از دیگر تغییراتی که در طرح اصلاح این بند از قانون بودجه امســال 
علاوه بر تاکید بر فروش وکیوم باتوم پالایشــگاه ها به قیمت هر تن 
۷.۵ میلیون تومان دیده می شود، اضافه شدن عبارت »به دستگاه های 
اجرایی اجازه داده می شود پس از ابلاغ این قانون رأساً نسبت به تامین 

قیر موردنیاز خود در سقف سهمیه تعیین شده از طریق شرکت های 
قیرســاز اقدام و پس از تخصیص وزارت نفت با شرکت های قیرساز 
تسویه کنند« است که بر این اساس دستگاه های مشمول این قانون 
رأساً و بدون نیاز به وساطت سازمان برنامه و بودجه یا وزارت نفت به 

شرکت های قیرساز مراجعه کرده و قیر موردنیاز را تهیه کنند.

< بار مالی ۶ هزار میلیارد تومانی مجلس برای دولت
طی ماه مرداد امســال قیمت ماده اولیه تولید قیر )وکیوم باتوم( در 
۴ نرخ کشــف قیمت شد که شامل ۸ میلیون و ۴۴۰ هزار تومان، ۸ 
میلیون و ۸۶۰ هزار تومان، ۹ میلیون و ۲۵۰ هزار تومان و ۹ میلیون 
و ۷۱۰ هزار تومان می شود. لذا متوسط قیمت یک ماهه مرداد هر تن 
وکیوم باتوم در بورس کالا ۹ میلیون و ۶۵ هزار تومان است که با نرخ 
اعلامــی در قانون بودجه، کمی بیش از ۱.۵ میلیون تومان در هر تن 

فاصله دارد.
بر اســاس آمارها، نیاز سالانه کشــور به قیر ۴ میلیون تن است که 
درنتیجه مصوبه نمایندگان مجلس، بار مالی بیش از ۶ هزار میلیارد 

تومانی برای دولت ایجاد می کند.
این رقم، غیر از هزار میلیارد تومانی است که مجلس به سقف رقم قیر 

رایگان در قانون بودجه ۱۴۰۲ اضافه کرد.
در لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ که آذرماه سال گذشته به مجلس تقدیم 

شد، دولت سیزدهم آورده بود:
»به وزارت نفت اجازه داده می شود در سال ۱۴۰۲ نسب به فروش مواد 
اولیه قیر )وکیوم باتوم( از محل تحویل نفت خام مازاد به پالایشگاه ها 
تا ســقف ۱۹ هزار میلیارد تومان اقدام کند. منابع حاصله در حدود 
درآمدهای وصولی، به منظور آسفالت راه های فرعی و روستایی، شبکه 
راه های اصلی، فرعی و طرح های مسکن مهر و مسکن ملی، آسفالت 
معابر و بهســازی روستاها و شــهرها، پروژه های تنش آبی روستاها، 
مدارس روســتایی و عشایری توسط ســازمان برنامه و بودجه کشور 
پس از مبادله موافقت نامه به دستگاه های اجرایی ذی ربط تخصیص 
می یابد. آیین نامه اجرایی این بند از قانون بودجه توسط سازمان برنامه 
و بودجه کشــور با همکاری وزارت نفت و سایر دستگاه های ذی ربط 

پیشنهاد شده و به تصویب هیئت وزیران می رسد.«
ســپس این لایحه در کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۲ و صحن علنی 
مجلس تغییر کرد و اسامی دستگاه های ذی ربط و همچنین سهم هر 

کدام مشخص شد.
در طرح اصلاحیه ای هم که نمایندگان در نشســت علنی ۳۰ مرداد 
تصویــب کردنــد، برخی دســتگاه های جدید هم افزوده شــد. این 

دستگاه ها شامل:
وزارت راه و شهرسازی با سهم ۴۹ درصد

بنیاد مسکن ۲۰ درصد
وزارت آموزش و پرورش ۵ درصد

وزارت کشور )سازمان همیاری شهرداری ها( ۱۷ درصد
بسیج سازندگی ۸ درصد

وزارت صمت )سازمان شهرک های صنعتی( یک درصد
دومین تلاش دولت برای حذف رانت قیر

در ادامــه مجدداً دولت در مردادماه با ارائه لایحه اصلاح قانون بودجه 
تــلاش کرد تا این تبصره را اصلاح کند امــا نمایندگان دو فوریت و 
یک فوریت بررســی این لایحه را رد کرده و عملًا این لایحه از دستور 

کار مجلس خارج شد.
در لایحه دولت در خصوص اصلاح بند مربوط به قیر در قانون بودجه 

سال جاری آمده بود:
مــاده ۲ - در بنــد »ک« تبصــره یــک قانون بودجــه ۱۴۰۲ کل 
کشــور، عبارت »با احتســاب هر تن مواد اولیه قیر )وکیوم باتوم( به 

 مبلغ ۷۵میلیــون ریال« به عبارت »به قیمــت روز در بورس کالا« 
اصلاح می شود.

< قاچاق قیر رایگان
در کشــور ســالانه ۵.۵ میلیون تن قیر تولید می شود که میزان قیر 
تخصیصی به پروژه های عمرانی ۴ میلیون تن اســت. بنابراین انتظار 
مــی رود که تنها ۱.۵ میلیون تن از مجموع قیرهای تولیدی کشــور 
صادر شود این در حالی است که سال گذشته ۴ میلیون تن قیر صادر 
شد و ۲.۵ میلیون تن از قیر تخصیصی به دستگاه ها، غیرقانونی صادر 
)قاچاق( شده است که با در نظر گرفتن قیمت متوسط منطقه ای قیر، 
۴۱۰ دلار به ازای هر تن، عواید قاچاق سالیانه قیر به خارج از کشور 

معادل یک میلیارد دلار است.
بسیاری از کارشناســان معتقدند ایجاد هرگونه رانت و تخصیص های 
ویژه در قانون، عملاً فضا را برای فســاد فراهم می کند و دولت هرقدر 
هم نظارت ها را تشــدید کند، اما باز هم عده ای هستند که می توانند 
روش های مختلفی برای دور زدن قوانین و سامانه های نظارتی پیدا کنند.

< پیشنهاد برای جلوگیری از توزیع قیر بی کیفیت
یکی از معضلات اساســی راه کشو اعم آزادراه ها، راه های بین شهری، 
راه های روستایی، شهرها و کلان شهرهای کشور تامین قیر موردنیاز 

پروژه های آسفالت با قیمت و کیفیت مناسب می باشد.
در همین راســتا از ســال ها پیش به منظور استفاده از ظرفیت های 
تولیدی کشــور در زمینه قیر، قانونی تحت عنوان قانون قیر تهاتری 
هرســاله در قانون بودجه کل کشور درج شــده و دسترسی به قیر 

موردنیاز پروژه ها را تسهیل نموده است.
این قانون در کنار همه محاسن خود از قبیل استفاده از ظرفیت های 
تولیدی کشور در تأمین قیر پروژه ها و تسهیل دسترسی دستگاه های 
اجرایی به قیر موردنیاز، با نقایصی نیز مواجه می باشــد که در صورت 
رفع این نواقــص، زمینه بهره گیری از ظرفیت های تولیدی کشــور 
در عمــران آبادی راه ها و زیرســاخت ها فراهم شــده و علاوه بر آن 
نگرانی های دســتگاه های نظارتی از انحرافات دستورالعمل از اهداف 

عالی آن مرتفع می گردد.
یکی از نقایص اصلی دستورالعمل اجرایی این قانون مرتبط با تخصیص 
وکیوم باتوم دســتگاه های اجرایی از طریق پالایشــگاه های کشور به 
شــرکت های قیرساز می باشــد به نحوی که انتخاب پالایشگاه برای 
تحویل وکیوم به شرکت های قیرساز به صورت صحیح انجام نمی شود.

به منظور توضیح این امر لازم است به این نکته اشاره شود که در قالب 
دستورالعمل سنوات گذشته، وکیوم باتوم با قیمت ۷،۵۰۰،۰۰۰ تومان 
به شرکت قیرساز تحویل شده و قیر با قیمت ۸،۶۰۰،۰۰۰ تومان از این 
شرکت ها خریداری می شود. ملاحظه می شود که اختلاف این دو قیمت 
یعنی ۱.۱۰۰، ۰۰۰ تومان شــامل ارزش افزوده، هزینه انتقال وکیوم 
باتوم از پالایشگاه به شرکت قیرساز، هزینه های تولید شرکت قیرساز 
و ســود شرکت قیرساز می باشد به این معنا که پس از کسر مالیات بر 
ارزش افزوده آنچه برای شرکت قیرساز باقی می ماند بالغ بر ۷۵۰.۰۰۰ 
تومان خواهد شد که بایستی پوشش دهنده هزینه حمل از پالایشگاه به 

شرکت قیرساز، هزینه تولید قیر و سود شرکت قیرساز باشد.
این در حالی اســت که در سنوات گذشته از پالایشگاه بندرعباس به 
شرکت قیرسازی حواله وکیوم باتوم تخصیص می یافت که صرفاً کرایه 
حمل از پالایشگاه بندرعباس تا آن شرکت بیش از ۷۵۰.۰۰۰ تومان 
می باشد لذا عملًا در صورتی که شرکت قیرساز بخواهد وکیوم باتوم 
دریافتی از پالایشگاه را به شرکت خود برساند کل این مبلغ و یا حتی 
بیشتر از آن هزینه شده و برای سایر هزینه های تولید و سود شرکت 

قیرساز مبلغی باقی نخواهد ماند.
به گزارش ایرنا؛ بنابراین در صورتی که دســتگاه های اجرایی نیازمند 
قیر، وکیوم باتوم تخصیص داده شده به ایشان را صرفاً به شرکت هایی 
کــه فاصله کمی با ایشــان دارنــد تحویل دهند، ایــن امکان برای 
شرکت های قیرساز به وجود خواهد آمد که با در نظر گرفتن حداقل 
سود، قیر با کیفیت موردنیاز دستگاه های اجرایی را تحویل دهند در 

غیر این صورت شرکت قیر
ساز با توجه به غیراقتصادی شدن دریافت وکیوم باتوم از پالایشگاه و 
تبدیل آن به قیر، ناچار به ارائه قیری به دستگاه های اجرایی می شود 
که وکیوم باتوم آن از پالایشــگاه های کشور تأمین نشده و از کیفیت 
لازم برخوردار نمی باشــد و نتیجه آن نیــز انتقال قیر بی کیفیت به 
آســفالت راه ها و راه هایی که از دوام کافی برخــوردار نبوده و باعث 

اضمحلال راه ها خواهد شد که از سرمایه های کشور می باشد.

توزیعرانتوقاچاقبانامتامینقیررایگانبرایپروژهها

پروژهفیبرنوریروندتوسعهدرکشورراچندینبرابرسرعتمیبخشد

افت 2۵ درصدی قیمت مسکن در تهران

پلمپ۳۰مشاوراملاکغیرمجازدرهفته
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یکی از علل کولبری عدم توســعه یافتگی مناطق مرزی اســت و به عقیده کارشناسان 
کامل ترین دیدگاه به مناطق مرزی در میان برنامه های توسعه مربوط به برنامه چهارم 

بود و می توان این برنامه را به عنوان الگویی برای برنامه هفتم استفاده کرد.
در نشســت مرکز پژوهش های توســعه و آینده نگری، با عنوان »تبــادلات اقتصادی 
مرزی؛ معیشــت مرزنشینان و توســعه منطقه ای« حامد ملک زاده؛ معاون فرهنگی و 
اجتماعی معاون اوّل رئیس جمهور به عنوان مدیر علمی و بهزاد رحیمی؛ نماینده مردم 
شهرســتان های مرزی سقّز و بانه در مجلس شورای اسلامی، علیرضا زاور؛ معاون امور 
عمومی، قضائی، دفاعی و امنیّتی سازمان برنامه وبودجه کشور و محمّدحسام محمّدی فرد؛ 
پژوهشگر مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی به عنوان سخنرانان در این نشست 

به ایراد نظرات خود پرداختند.
در ابتدای نشست حامد ملک زاده؛ معاون فرهنگی و اجتماعی معاون اوّل رئیس جمهور 
به عنوان مدیر علمی نشست گفت: در دولت مردمی سیزدهم همواره یکی از دغدغه های 
اصلی این بود که نقش مرزنشــینان را جدّی بگیریــم و این نقش را پررنگ تر کنیم و 
آنچه که به دنبال آن هستیم شکل گرفتن یک الگو برای این نقش آفرینی است. ما در 
دولت نهم و دهم همواره به دنبال آن بودیم که حاکمیت محلی استان ها و شهرستان ها 
را توانمند کرده و عدم تمرکز ایجاد کنیم تا بتوانیم شــاهد نقش آفرینی هرچه بیشتر 
استان ها و شهرستان ها در عرصه حاکمیت باشیم؛ اما این تمرکززدایی آن زمان، تصویب 
و اجرا نشد و دلیل آن هم این بود که یک الگوی مشخص برای عدم تمرکز در آن زمان 
وجود نداشــت. حال اگر این الگو در دولت سیزدهم نیز وجود نداشته باشد در نتیجه 
الگوی حکمرانی مردم بنیان وعدم تمرکزگرایی و فعال کردن حاکمیت محلی شــکل 

نخواهد گرفت.
ملک زاده ادامه داد: به لحاظ تراکم همســایه تقریباً جزو ۱۰ کشور اول دنیا هستیم که 
به روایتی ۱۵ همســایه داریم، همچنین از محدود کشــورهایی هستیم که دسترسی 
بــه آب های بین المللی داریم، و همچنین به لحاظ تعداد افراد حدود ۶۰۰ میلیون نفر 
همسایه داریم و به لحاظ ارتباطات میان فرهنگی با ۱۸ کشور ماهیّت و قرابت فرهنگی 
مســتقیم داریم که این آمارها به لحاظ GDP حدود ۲۳ درصد از کل GDP دنیا را 

تشکیل می دهد.
در ادامه نشســت بهزاد رحیمی؛ نماینده مردم شهرســتان های مرزی ســقّز و بانه در 
مجلس شورای اسلامی گفت: در دهه های اخیر شاهد هستیم که در مورد مناطق مرزی 
تحقیقات گســترده ای در خصوص ماهیت اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و اکولوژیکی 
این مناطق صورت گرفته است و تصوری که وجود دارد این است که این مناطق دارای 
یک نوع روابط فرهنگی و قومی محلی هستند که می توانند موجب بیشترشدن توجه 
به مناطق مرزی باشند. اما موضوع مهمی که در این نشست مدنظر است بحث معیشت 
مرزنشینان می باشد که باید ساماندهی و مدیریت شود؛ اما آنچه که شاهد آن هستیم این 
است که در مناطق مرزی به خاطر دورافتادگی از مرکز کشور اکثر برنامه هایی که برای 
این مناطق در نظر گرفته می شود به صورت اتفاقی و غیرآمایشی است و در نتیجه حاصل 

آن هم بروز تبعات اجتماعی و فرهنگی همچون پدیده کولبری در این مناطق است.
وی ادامه داد: در حال حاضر ۱۶ اســتان مرزی داریم که ۵۰ درصد از مساحت کشور و 
حدود ۴۹ درصد از جمعیت کشور را تشکیل می دهند اما سیاست های توسعه ای کشور 
در این مناطق به اندازه ۵۰ درصد از کل سیاســت های توسعه ای نبوده است و این نیاز 

به بازنگری دارد که خوششبختانه در دولت سیزدهم به این مسئله توجه شده است.
عضوکمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی ادامه داد: از ابتدای حیات نظام 
جمهوری اســلامی در تاریخ بیش از چهار دهه، ما شــاهد شش برنامه ۵ساله توسعه 
بوده ایــم که در هر برنامه ای دیدگاه به مناطق مرزی متفــاوت بود از دیدگاه های باز و 
توسعه ای گرفته تا دیدگاه محدودکننده، همگی در این شش برنامه وجود داشته است؛ 
اما کامل ترین دیدگاه به مناطق مرزی در این برنامه ها دیدگاه برنامه چهارم توسعه بوده 
است که در کنار کنترل قاچاق کالا و ارز به تقویت زیرساخت ها و مهاجرت معکوس به 

این مناطق بسیار توجه شده است که می توان این برنامه را به عنوان الگویی برای سایر 
برنامه ها اســتفاده کرد؛ اما با توجه به تغییر دیدگاه ها در دولت های مختلف، متاسفانه 

نتوانستیم آن طور که باید جایگاه این مناطق را تحلیل کنیم.
در ادامه نماینده مردم شهرســتان های مرزی ســقّز و بانه در مجلس شورای اسلامی، 
پیشنهاداتی همچون توجه به همگرایی پیوندهای فرهنگی و اقتصادی ملی با پیوندهای 
فرهنگی و اقتصادی مرزی، توســعه خطوط مواصلاتــی و ارتباطی زمینی و هوایی با 
کشورهای همسایه از طریق استفاده از مناطق مرزی، توجه به تعادل جمعیتی در مناطق 
مرزی، تشکیل و بازگشایی بازارچه های مرزی در آن مناطق، ایجاد مناطق آزاد تجاری 
مشترک و ایجاد اشتغال پایدار مرزنشینان را جهت ساماندهی و مدیریت مرزنشینان و 

بهبود وضعیت معیشت مرزنشینان ارائه داد.
در ادامه این نشست علیرضا زاور؛ معاون امور عمومی، قضائی، دفاعی و امنیّتی سازمان 
برنامه وبودجه کشــور، ضمن اشــاره به بیانات مقام معظم رهبــری در مورد مرزها که 
فرمودند: »مسئولین باید به سراغ مرزها بروند و مشکلاتش را حل نمایند، در غیر این 
صورت مرزها به سراغ شما خواهند آمد« افزود: اگر مرزها امنیت نداشته باشد در نتیجه 
مرزنشینان به سمت مراکز استان ها و مراکز کشور مهاجرت خواهند کرد و اگر مرزنشین 
در مناطق مرزی ساکن باشد خود همین باعث ایجاد امنیت در این مناطق خواهد شد.

زاور ادامه داد: ما ۸۵۷۴ کیلومتر مرز داریم که از این میزان رتبه سوم جهان هستیم و 
به لحاظ همسایگان با ۱۵ کشور )۷ کشور مرز خشکی و با ۷ کشور مرز آبی( همسایه 
هســتیم. با عنایت به اینکه مرزها و سکونتگاه های مرزی به لحاظ فاصله دور از مراکز 
استان کشور و دولت مرکزی دورتر بوده اند، لذا همواره در همه دولت ها مورد کم مهری 

قرار گرفته اند.
زاور ادامه داد: نظام مقدس جمهوری اســلامی در راســتای برقراری عدالت اجتماعی 
در ایــن خصوص با توجه به منویات مقام معظم رهبری در ادوار مختلف در راســتای 
کمک به معیشت مرزنشینان در دولت های مختلف نسبت به تنظیم قوانین و مقررات و 
آیین نامه های مختلف اقدامات و تمهیداتی را پیش بینی کرده است که از جمله می توان 
به قانون مقررات مرزنشینان آیین نامه اجرایی قانون فوق، آیین نامه تشکیل بازارچه های 
مرزی، برنامه ملی تقویت کســب وکار، معیشت مرزنشــینان و ایجاد اشتغال پایدار در 

مناطق مرزی اشاره نمود.
وی در ادامه ضمن اشاره به بازارچه های مرزی افزود: بر اساس ماده )۱( آیین نامه تشکیل 
بازارچه های مرزی، بازارچه مرزی محوطه ای اســت، محصور، واقع در نقاط مرزی و در 
جوار گمرکات مجاز به انجام تشریفات ترخیص کالا یا مکان هایی که طبق تفاهم نامه های 
منعقد شــده بین جمهوری اسلامی ایران و کشورهای هم جوار تعیین می شود و اهالی 
دو طرف مرز می توانند تولیدات و محصولات محلی خود را با رعایت مقررات صادرات و 

واردات جهت دادوستد در این بازارچه ها عرضه نمایند.
معاون امور عمومی، قضائی، دفاعی و امنیّتی ســازمان برنامه وبودجه کشــور ادامه داد: 
مواردی همچون نحوه فرایند اجرای مبادلات در بازارچه ها، مشــابه گمرکات رسمی، 
شکل گیری کارگزارانی واســط میان کولبران برای دریافت سود، عدم شناسایی دقیق 
مرزنشینان در شعاع ۲۰ کیلومتری از جمله آسیب های موجود در مورد مناطق مرزی 

و معیشت مرزنشینان است.
علیرضا زاور در ادامه به ارائه پیشنهادهای خود برای بهبود وضعیت معیشت مرزنشینان 
پرداخت و گفت: مواردی مثل رســمی کردن تجــارت از طریق بازارچه های مرزی در 
نواحی روستایی، افزایش مشارکت روســتاییان در فعالیت بازارچه ها از طریق آموزش 
روش های نوین تجارت و آشــنایی با مقررات صادرات و واردات، اختصاص درآمدهای 
بازارچه های مرزی اســتان در راستای اشتغال زایی در منطقه و بهبود کیفیت محیطی 
خود بازارچه های مرزی، ســرمایه گذاری بخش خصوصی در منطقه در قالب تأسیس 
واحدهای تولیدی، اولویت در بهره مندی اشــخاص حقیقی و حقوقی بومی از امکانات 
مبادلات بازارچه مرزی به منظور بهترشدن وضعیت اقتصادی مناطق موصوف، مطالعه 
و پژوهش در خصوص کارایی واقعی بازارچه ها به صورت مســتقل توسط دستگاه های 
نظارتی و مرکز پژوهش های مجلس از جمله پیشنهادها برای بهبود وضعیت بازارچه های 

مرزی و در نتیجه ایجاد اشتغال پایدار در میان مرزنشینان است.
وی در انتهای سخنان خود گفت: در قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور به علت نیازی 
که در وجود مشکلات در زیرساخت های بازارچه های مرزی مشاهده گردید یک ردیف 
اعتباری ذیل جدول )۹( قانون بودجه تحت عنوان ایجاد و تکمیل زیرساخت های لازم 
بــرای بازارچه های مرزی با اعتبار ۶۰۰ میلیارد ریال ایجاد گردید و مقرر گردید که در 
اولین گام به کمک تقویت زیرســاخت های بازارچه های فعال بیاید و در این راستا امور 
بخشی مربوط در ســازمان این نیازها را از دفتر ذیربط در وزارت کشور و سازمان های 
تابعه در اســتان های مرزی احصاء نمود تا در قالب مبادله موافقت نامه با وزارت کشور 

اجرایی گردد.
در ادامه محمّدحسام محمّدی فرد؛ پژوهشگر مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، 
ضمن اشاره به پدیده کولبری به عنوان یک مسئله اجتماعی گفت: ما دو نوع کولبری 
شامل کولبری رسمی و کولبری غیررســمی داریم، اما نکته قابل توجه بحث کولبری 
مرزنشــینان یعنی کولبری توسط مردم سایر استان ها و کولبری زنان در طی سالهای 
اخیر بوده که به عنوان یک پدیده اجتماعی در طی سال های اخیر در حال افزایش است.

محمّدحسام محمّدی فرد ادامه داد: لازمه بحث تجارت فرامرزی دو شاخصه اصلی یعنی 
دانش و سرمایه است که نبود دانش و سرمایه حتی در شرکت های بزرگ نیز با مشکل 
مواجه خواهد شد؛ بنابراین ما بسیار تأکید داریم که در قوانین برای توسعه مناطق مرزی 

حتماً امتیازاتی از جنس تجارت در نظر گرفته شود.
پژوهشــگر مرکز پژوهش های مجلس شورای اســلامی افزود: امروزه یکی از علت های 
کولبری عدم توسعه یافتگی مناطق مرزی است که چون اشتغال دیگری برای افراد ساکن 
در آن مناطــق وجود ندارد حدود ۶۰ الی ۹۰ هزار نفر در مناطق مرزی دارای شــغل 
کولبری هستند. و این از جمله مواردی است که به آن توجه نشده و برنامه توسعه برای 
آن ها مشخص نیست، لذا یکی از موارد، حل موضوع کولبری و موضوعات مشابه، وجود 

یک الگو و برنامه مشخص برای این مناطق می باشد.
به گزارش تسنیم؛ وی در ادامه به بیان چالش های توسعه مناطق مرزی پرداخت و گفت: 
چالش هایی ازجمله ورود کالا بدون توجه به ضوابط بهداشتی و امنیتی، ورود کالا بدون 
توجــه به ممنوعیت ها و محدودیت ها، افزایش تقاضای ارز و تبادل آن خارج از ضوابط 
بانک مرکزی، وابستگی مستقیم و غیرمستقیم اقتصاد این مناطق به این فرایندها، تبعات 
اقتصادی و امنیتی مقابله با کولبری، عدم توسعه و عدم ایجاد اشتغال جایگزین برای این 
مناطق از جمله چالش های توسعه مناطق مرزی است؛ لذا در توسعه ملی و منطقه ای 

برای مناطق مرزی باید یک تصمیم کلان گرفته شود.
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آفتاب یزد: محسنی اژه ای، طی سخنانی در نشست اعضای شورای عالی قوه قضائیه با 
روسای کل دادگستری و دادستان های مراکز استانها، ضمن اشاره به دعای ۱۷ صحیفه 
ســجادیه، اظهار کرد: باید همواره از شر شیطان و هوای نفس به خداوند پناه ببریم و 
هوشیار باشیم که بعضاً در صورت غفلت و لغزش، اعمال خوب و پسندیده ما نیز حبط 

و باطل می شوند.
رئیس قوه قضائیه با ابراز تأثر و تأسف شدید از استمرار جنایات سبعانه صهیونیست ها 
علیه مردم مظلوم غزه، بیان داشــت: حدود یک ماه است که صهیونیست های غاصب 
تحت حمایت همه جانبه آمریکا و برخی دیگر از کشــورهای غربی، مشغول جنایتکاری 
بی حد و حصر در غزه هستند و سازمان های به اصطلاح بین المللی نیز با سکوتشان، مهر 

تاییدی بر جنایت های صهیونیست های می زنند.
رئیس دســتگاه قضا در ادامه این جلســه، ۱۵ دســتور مهم را خطاب به رؤسای کل 
دادگســتری و دادستانهای مراکز اســتانها صادر کرد؛ فرامینی که عبارتند از: »اجرای 
دقیقِ دســتورالعمل های ناظر بر اصل ۲۵ قانون اساســی و ممنوعیت تجسس از افراد 
مگر به حکم قانون«، »نظارت مســتمر مقامات قضائی بر زیرمجموعه خود«، »نظارت 
مستمر بر کار افرادی نظیر ضابطین، وکلا و کارشناسان که در امور دادرسی معاضدت 
دارنــد«، »اعمال نهایت دقت و نظارت بر کار ضابطین به منظورعدم تخطی از موازین 
قانونی و شرعی در هنگام جلب متهمان«، »پرهیز از صدور قرار بازداشت موقت در موارد 
غیرضرور«، »حُســن خلق با ارباب رجوع«، »رفتار ســازنده و هدایتگرانه با خانواده فرد 
متهم یا مجرم«، »اهتمام به پیگیری اجرای احکام قطعی صادر شده«، »انتظام بخشی 
بــه ارائه تقاضاهای عفو«، »اهتمام نســبت به متقن بــودن دلایل صدور تخفیف های 
فوق العاده در مراحل تجدیدنظر و فرجام خواهــی«، »وهن آور نبودن و بازدارنده بودن 
احکام جایگزین حبس«، »مشورت کردن درخصوص پرونده های مهم به ویژه مواردی 
که دارای جنبه های سیاسی و اجتماعی و بین المللی هستند«، »اطلاع رسانی به مقامات 
و بخش های ذی صلاح پیرامون مراحل رســیدگی به پرونده اتباع و افراد دوتابعیتی«، 

»حراست از بیت المال« و »انضباط در امور و توجه به خانواده«.
رئیس عدلیه با اشاره به اصل ۲۵ قانون اساسی ناظر بر »ممنوعیت بازرسی و نرساندن 
نامه ها، ضبط و فاش کردن مکالمات تلفنی، افشــای مخابرات تلگرافی و تلکس، عدم 
مخابره و نرســاندن آن ها، استراق سمع و هر گونه تجسس مگر به حکم قانون« اظهار 
کرد: رعایت اصل ۲۵ قانون اساسی، امری بسیار با اهمیت است؛ چه بسا در این روزها 
از قضات ما درخصوص موارد ناظر بر این اصل درخواست شود، لذا همه مقامات قضائی 
در اجــرای این اصل، جانب احتیاط را به طور کامل رعایت کنند و دســتورالعمل های 
ناظــر بــر این اصل را به طور ویژه مورد توجه و عنایت قرار دهند و به هیچ وجه از این 

دستورالعمل ها تخطی نکنند.
قاضی القضات با اشــاره به اهمیت نظارت مقامات قضائی بــر زیرمجموعه خود گفت: 
چنانچه مدیــران قضائی بر زیرمجموعه خود نظارت کافی و مســتمر را اعمال کنند، 
می توانند جلوی بسیاری از لغزش ها را سد کنند؛ گاهی افراد به سبب بی انضباطی و رها 
بــودن و عدم نظارت، به ورطه غفلت و لغزش فرو می افتند؛ انجام امر به معروف و نهی 
از منکر در ضمن رعایت همان مراتب و شرایط مقرر، می تواند در امر سالم سازی محیط 

کاری و دوری از فساد و لغزش بسیار موثر و نافذ باشد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه خطاب به مقامات قضائی دستور داد 
که علاوه بر زیرمجموعه خود، بر کار افرادی نظیر ضابطین، وکلا و کارشناســان که در 

امور دادرسی معاضدت دارند نیز نظارت کافی و مستمری را اعمال کنند.
رئیس قوه قضائیه در همین راســتا گفت: مقام قضائــی ذی صلاح وقتی موضوعی به 
کارشــناس ارجاع می شــود و او در ارائه نظریه، تاخیر و تعلل می کند و در وقت معین 
نظریه کارشناسی خود را ارائه نمی دهد، از او توضیح بخواهند؛ از سویی دیگر، چنانچه 
در نظریه های کارشناسان اختلافات چشمگیری نیز وجود دارد، باید موضوع به دقت از 
ناحیه مقام قضائی پیگیری و آشکار شود که چرا میان دونظریه کارشناسی، این مقدار 
اختلاف فاحش وجود دارد. مقامات قضائی در قبال وکلا نیز رفتار مشابهی داشته باشند 
و ضمن رعایت احترام کامل و متقابل، در چارچوب ضوابط بر امور مربوطه نظارت کنند.

رئیس دستگاه قضا گفت: مقام قضائی وقتی می خواهد حکم جلب فردی را صادر کند، 
تمام جوانب و اطراف قضیه را بســنجد و بررســی کند که آیا واقعاً نیاز به صدور حکم 
جلب می باشد یا اینکه می توان فرد را احضار نیز کرد؟ وقتی بنا بر ضرورت، حکم جلب 
فرد صادر شــد، مقام قضائی باید ضابطین را قبل از اعزام برای جلب، مورد راهنمایی و 
ارشــاد قرار دهد تا مبادا در هنگام جلب فرد، از موازین قانونی و شرعی تخطی کنند؛ 
همچنین بعد از جلب فرد نیز، چنانچه گزارشی ناظر بر کوتاهی ضابطین به دست مقام 
قضائی رسید، او موظف به پیگیری و تذکر دادن به ضابطین است؛ بعضاً شنیده می شود 
برای جلب فردی که یک اتهام مالی دارد تا حدود ۱۰ الی ۱۵ نفر به واحد آپارتمانی او 
مراجعه می کنند! آیا واقعاً این امر ضرورت دارد؟! البته در موارد خاصی شــاید ضرورت 
ایجاب کند اما در همه موارد لازم نیســت این مقدار نیرو برای جلب فرد اعزام شــوند؛ 
اینها مواردی است که گاهی برای ما ضمان آور است و مقام قضائی باید بر آن ها نظارت 

دقیق داشته باشد.
رئیس عدلیه ضمن اشاره به فرمان هشت ماده ای امام خمینی )س( درباره حقوق مردم، 
اظهار داشت: باید مواظبت شود که هنگام جلب فرد، وسایل غیرضرور او ضبط نشوند؛ 
بعضاً در هنگام جلب فرد، مجموعه سیستم کاری او ضبط می شود! آیا واقعاً لازم است 
هنگام جلب فرد، همه وســایل مرتبط بــا او را ضبط کرد؟! گاهی نیز بنا بر ضرورت از 
اطلاعات مندرج در وســایل الکترونیکی فرد، نسخه برداری صورت می گیرد، در اینجا 
باید توجه شــود که این نسخه ها کجا نگهداری می شوند و چگونه از آن ها بهره برداری 
 می شــود؛ همچنین باید دقت شــود که وســایل ضبط شــده از متهم، به موقع به او 

مسترد شود.
قاضی القضــات تصریح کرد: مقام قضائی ذی صلاح باید به فرآیند تحقیقات و بازجویی 

از متهم نیز نظارت دقیق و مستمر داشته باشد؛ اینها مواردی است که چنانچه رعایت 
نکنیم، برکت از کار ما گرفته می شود و متحمل خسران می شویم.

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه خطاب به مقامات قضائی دستور داد: 
در مــواردی که ضرورت ایجاب نمی کند از صدور قرار بازداشــت موقت اجتناب کنید 
همچنین در مواردی که ضرورت ندارد قراری را صادر نکنید که متهم از تودیع آن عاجز 
باشــد و به بازداشت او منتهی شــود؛ علاوه بر اینها، باید به دقت و وضوح برای متهم 
توضیح داده شود که می تواند به قرار صادره اعتراض کند؛ اینگونه نباشد که اوراق قرار 
تأمین صرفاً برای امضا در مقابل متهم قرار داده شود. ایضاً چنانچه برای متهمی نیز قرار 

بازداشت موقت صادر شد باید تلاش شود تا پرونده او به سرعت تعیین تکلیف شود.
رئیس قوه قضائیه در ادامه به تمامی مقامات قضائی دســتور داد: حُســن خلق با ارباب 
رجوع را همواره مدنظر قرار دهید و میان متهم و اعضای خانواده او که به مرجع قضایی 
مراجعه می کنند، تمییز قائل شوید؛ باید رفتار ما با خانواده فردی که جرم سنگینی هم 
مرتکب شده، سازنده و هدایتگر باشد و به گونه ای رفتار کنیم که خانواده فرد مجرم و 
متهم نیز به دستگاه قضائی خوشبین شوند؛ بعضاً ممکن است اعضای خانواده فرد متهم 
یا مجرم، اقدام به رفتاری پرخاشگرانه کنند، در اینگونه موارد ما باید صبور باشیم و برای 

رضای خدا ناملایمتی ها را تحمل کنیم.
رئیس دســتگاه قضا در ادامه گفت: رؤســای کل دادگستری ها و دادستانها با اهتمام و 
جدیت پیگیر اجرای احکام قطعی صادر شــده باشند و چنانچه یک حکم قطعی اجرا 
نمی شــود، دلایل متقن را از شعبه اجرای احکام، طلب کنند؛ باید توجه داشت که عدم 

اجرای یک حکم قطعی، می تواند مفسده آور باشد.
رئیس عدلیه بیان داشــت: در مواردی، احکام قطعی، یک الی دو سال اجرا نمی شوند، 
سپس تقاضای عفو در قبال آن ها ارائه می گردد؛ برخی استان ها تقاضاهای عفو زیادی 
دارند و بعضی از این تقاضاها مربوط به احکامی است که از زمان صدورشان، چند سال 

می گذرد!
قاضی القضــات تصریح کرد: در مواردی نیز تخفیف هــای فوق العاده و زیاد از حدی در 
مراحل تجدیدنظر و فرجام خواهی صادر می شود؛ باید دلایل صدور این میزان از تخفیف 
در مجازات، به صورت دقیق در پرونده درج شود؛ در مواردی حکم محکومیت فردِ، در 
مرحله تجدیدنظر تعلیق می گردد و در پرونده او این عبارت درج می شــود: »به سبب 
شــرایط خاص فرد«! خب این شــرایط خاص، دایره وسیعی را شامل می شود، لذا باید 
قید شــود که این شرایط خاص که بواســطه آن، حکمِ فردِ محکوم تخفیف یافته و یا 

تعلیق شده، چیست؟
حجت الاسلام والمســلمین محســنی اژه ای، افزود: در مواردی نیز حکم حبسِ فرد به 
جزای نقدی تبدیل می شود؛ این امر فی نفسه، مورد قبول و تاکید است؛ اما باید توجه 
داشــت که چنین تبدیل حکمی، وهن آور نباشــد؛ اینکه فــردی با تمکن مالی، حکم 
محکومیتــش از حبــس به پرداخت صرفاً ۷۰۰ هزار تومان تبدیل شــود و یا فردی با 
جایگاه اجتماعی بالا، حکم محکومیتش به انجام کاری تبدیل شود که چنین کاری نه 
تنها هیچ منفعتی برای فرد و جمع ندارد که واجد زیان هم می باشد، اینها از مصادیق 
احکام وهن آور است؛ لذا در صدور احکام جایگزین حبس باید به تمکن مالی و وضعیت 

اجتماعی افراد توجه شود.
رئیس قوه قضائیه بیان داشــت: مشــورت کردن امری ضروری اســت و مخل و نافی 
استقلال قاضی نیز نمی باشد؛ لذا مقامات قضائی ذی صلاح درخصوص پرونده های مهم 
و به ویژه در پرونده هایی که دارای جنبه های سیاسی و اجتماعی و بین المللی هستند، 

حتماً مشورت های لازم را انجام دهند.
رئیس دســتگاه قضا گفت: در قبال اتباع و افراد دوتابعیتی نیز که اتهامی متوجه آنان 
می باشد و یا جرمی را مرتکب شده اند، تلاش شود تا تمامی مراحل رسیدگی به پرونده 
آن ها به اطلاع مقامات و بخش های مربوطه از جمله دادستان کل کشور، معاونت امور 

بین الملل قوه قضائیه و وزارت امور خارجه نیز برسد.
رئیس عدلیه در پایان این بخش از ســخنانش خطاب بــه مقامات قضائی تاکید کرد: 

انضباط، حراست از بیت المال و توجه به خانواده را هموار مدنظر داشته باشید.

در نشست شورای عالی قوه قضائیه با روسای کل دادگستری و دادستان های مراکز استانها مطرح شد؛

1۵ دستور قاضی القضات خطاب به مقامات قضایی
مکث

روند تحقق تفاهمات ایران 
و تاجیکستان مطلوب است

وزیر نیرو با بیان اینکــه روند تحقق تفاهمات 
میان ایران و تاجیکستان مطلوب است، افزود: 
به منظور توســعه مناسبات اقتصادی میان دو 
کشــور ضرورت دارد روابــط کارگزاری بانکی 
و مالی توســعه یابد. علی اکبــر محرابیان در 
جمع کارآفرینان، وزرا و سایر مسئولین کشور 
تاجیکســتان در شهر دوشنبه گفت: این دیدار 
فرصت مغتنمی برای تبادل نظر جهت استفاده 
بهینــه از ظرفیت های اقتصــادی فی مابین 
دوکشور اســت و غلبه بر چالش های جهان در 
قرن حاضــر، نیازمند چند جانبه گرایی، احترام 
به حقوق بین الملل، اصلاح نهادهای اقتصادی و 
توسعه همکاری های بین المللی است. وزیر نیرو 
ادامه داد: امروزه پیشرفت های علمی و فناورانه، 
تاثیراتی گســترده بر فرایند رشد اقتصادی و 
توسعه پایدار در تمامی کشورهای جهان داشته 
و موجب ارتقای مراودات فرهنگی، اقتصادی و 
اجتماعی و نهایتاً پدید آمدن اقتصادهای بزرگ 
نوظهور شده است. وی در همین رابطه تصریح 
کرد: این تحولات، گســترش روزافزون روابط 
اقتصادی، تجاری و توســعه سرمایه داری میان 
کشــورهای در حال توســعه و اقتصادهای در 
حال انتقال را نیز به دنبال داشــته و نقش آنان 
را در اقتصاد جهانی با رشد فزاینده همراه کرده 
اســت. وزیر نیرو در ادامه بــا تاکید بر ضرورت 
فراهم کردن زیرساخت ها برای توسعه صنعتی 
بیان کرد: برق از مهمترین زیرســاخت ها برای 
توسعه صنعتی به شــمار می رود و انرژی برق 
نقش محوری در توسعه اقتصادی و رفاه جوامع، 
اقتصادهای بزرگ در حال ظهور جهان و سایر 
کشورهای در حال توسعه ایفا کرده و نقش این 
انرژی در توســعه اقتصادی چنان است که به 
دلیل امکان به کارگیری تکنولوژی های مدرن تر 
و نیز ملاحظات زیســت محیطــی، در تمامی 
زمینه هــای فعالیت می تواند بــه عنوان انرژی 
مناسب انتخاب شود. محرابیان با اشاره به منابع 
کم نظیــر انرژی، معادن و کریدور حمل و نقل 
زمینی و دریایی شمال و جنوب در ایران افزود: ما 
به شکلی جدی علاقمندیم تا برای متنوع سازی 
روابط اقتصادی خود، در همکاری های بین المللی 
حضور و مشارکتی فعال تر داشته باشیم. وی با 
تاکید بر موقعیت محوری ایران هم در منطقه 
مهم خاورمیانه و هم در مناطق آسیای مرکزی 
و همچنین در دریــای خزر تصریح کرد: ایران 
می تواند به طور همزمان در منطقه با همگرایی 
اقتصادی و سیاســی با کشورهای حاشیه خزر 
و عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا منافع اوراسیا 
را پیگیری کند و در ســطوح منطقه ای هم در 
آسیای مرکزی و هم در خزر با کشورهای اوراسیا 
می توانند همکاری های ثمر بخش داشته باشد. 
محرابیان در ادامه سخنان خود بر ضرورت ایجاد 
نهادهایی موثر به منظور حل و فصل مســائل، 
توسعه، امنیت و همکاری های بیشتر اشاره کرد 
و افزود: این نهادها می توانند در توسعه منطقه ای 
و همگرایی های اقتصادی، فرهنگی و سیاسی 
گام های موثری بردارند. وزیر نیرو ادامه داد: ایران 
از نخستین کشورهایی بود که در سال ۱۹۹۱ به 
صورت رسمی استقلال جمهوری تاجیکستان را 
به رسمیت شناخت و جز نخستین کشورهایی 
بود که سفارت خود را در شهر دوشنبه تاسیس 
کرد و روابط ما با کشور دوست و برادر منبعث 
از قرابت های فرهنگی، تاریخی و زبانی اســت. 
وی با اشاره به اهمیت بالای تعامل و همکاری 
با کشور تاجیکستان برای دولت سیزدهم اظهار 
داشت: تاجیکستان اولین کشوری بود که دکتر 
رئیســی، رئیس جمهوری اسلامی ایران به آن 
سفر کردند و در طی این سفر ۸ سند همکاری 
بین دو کشور امضا شــد. وزیر نیرو همچنین 
به ســفر رئیس جمهور تاجیکســتان به ایران 
اشــاره کرد و در این خصوص گفت: در ســفر 
رئیس جمهوری تاجیکســتان به تهران نیز ۱۸ 
سند همکاری بین دو کشور امضا شد. محرابیان 
با بیان اینکه سفر روسای جمهور دو کشور نماد 
بارز حداکثر تمایل سیاسی دو کشور به گسترش 
روابط است، تصریح کرد: تاکنون پانزده اجلاس 
کمیسیون مشترک بین دو کشور برگزار شده و 
در نتیجه این نشست ها، همکاری های متعددی 
طرح، توافق و اجرا شــده اســت. وی در مورد 
برخی توافقات نیز که هنوز اجرایی نشــده اند، 
گفت: مواردی از توافقــات نیز بوده که به رغم 
حصول توافق، هنوز به اجرا در نیامده اند و این 
سوابق، نه تنها نشان دهنده وجود بستر مناسب 
همکاری میان دو کشــور دوست و برادر است، 
بلکه گویای این واقعیت اســت که برای تحقق 
آن ها، به عزم و اراده همه ما نیازمند است. وزیر 
نیرو با تاکید بر اینکه روند تحقق تفاهمات دو 
کشور، در سطح مطلوب و درخور روابط خوب 
و صمیمانه سیاسی دو کشــور دوست و برادر 
بوده اســت، ادامه داد: مشکلات و موانعی در راه 
انجام برخی توافقات وجود دارد که لازم اســت 
دبیرخانه های کمیســیون مشترک نسبت به 
آسیب شناسی این موضوع اقدام کنند. محرابیان 
در ادامه بر ضرورت توسعه روابط کارگزاری بانکی 
و مالی میان دو کشور تاکید کرد و ادامه داد: ما با 
قانون تشویق و حمایت از سرمایه گذاری خارجی 
در جمهوری اسلامی ایران موسوم به فیپا، یکی 
از مترقی تریــن و جامع ترین قوانین حمایت از 
سرمایه گذاری خارجی در سطح منطقه را ایجاد 
و ســرمایه گذاران خارجی را از حقوقی همانند 
اتباع داخلی برخوردار کرده ایم. به گزارش ایلنا؛ 
وی در بخش انتهایی سخنان خود بیان کرد: با 
عزم و اراده برگرفته از مشترکات و روابط دوستانه 
دو کشــور، این رویدادها به صفحه جدیدی در 
توسعه همه جانبه همکاری ها و رفع موانع بدل 
شود و در شانزدهمین کمیسیون مشترک ایران 
و تاجیکســتان که بزودی در دی ماه سالجاری 
)دسامبر ۲۰۲۳( در دوشنبه برگزار خواهد شد، 
شاهد توسعه مناسبات و تعاملات دو کشور در 

بخش های مختلف باشیم.

اشاره رئیس عدلیه به اصل ۲۵ قانون اساسی ناظر بر 
»ممنوعیت بازرســی و نرساندن نامه ها، ضبط و فاش 
کردن مکالمات تلفنی، افشــای مخابــرات تلگرافی و 
تلکس، عدم مخابره و نرساندن آن ها، استراق سمع و 
هر گونه تجسس مگر به حکم قانون«: رعایت اصل ۲۵ 
قانون اساسی، امری بسیار با اهمیت است؛ چه بسا در 
این روزها از قضات مــا درخصوص موارد ناظر بر این 
اصل درخواســت شــود، لذا همه مقامات قضائی در 
اجرای این اصل، جانــب احتیاط را به طور کامل رعایت 
کنند و دســتورالعمل های ناظر بر این اصل را به طور 
ویژه مــورد توجه و عنایت قرار دهند و به هیچ وجه از 

این دستورالعمل ها تخطی نکنند

کولبری ناشی ازعدم توسعه یافتگی مناطق مرزی است

لزوم تکرار الگوی موفق برنامه چهارم توسعه در بحث مناطق مرزی


